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                                                                        Projekt protokołu do zatwierdzenia przez Radych SWŁ podczas XV sesji SWŁ 

Protokół nr 14/24 

z XIV sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego VII kadencji 

odbywającej się w siedzibie Sejmiku Województwa Łódzkiego 

przy ul. Roosevelta 15 w Łodzi 

w dniu 20 maja 2025 r. 

Początek obrad: godz. 15:00 

Punkt 1 

Otwarcie XIV sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego 

 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Witam państwa na XIII sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego. Witam pana wojewodę Marka Mazura, witam 

wszystkich pracowników, witam panią marszałek, Zarząd Województwa Łódzkiego. Witam oczywiście wszystkich 

radnych, dyrektorów, pracowników urzędu marszałkowskiego.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę usiąść panie radny, nie ma w tym punkcie dyskusji.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny bardzo proszę pozwalać procedować nam na sesji.  

(głosy z sali bez mikrofonu)  

Wszyscy radni weszli na salę z lewej strony. Nie wiem, dlaczego państwo radni nie chcą wejść na salę?  

(głosy z sali bez mikrofonu)  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Przepraszam bardzo w ferworze otworzyłam XIII sesję, która była poprzednio. Oczywiście otwieram XIV sesję Sejmiku 

Województwa Łódzkiego i w tym punkcie chciałabym prosić państwa o powstanie, ponieważ dotarła do nas smutna 

wiadomość, że zmarł wieloletni samorządowiec, prezydent Kutna Zbigniew Burzyński, radny obecnej kadencji. 

Chciałabym uczcić ten fakt z państwem minutą ciszy.  

Punkt 2 

Wybór Komisji Uchwał i Wniosków 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę o wskazanie kandydata w imieniu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwość.  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Pani przewodnicząca, zanim wskażę tego kandydata, chciałbym zapytać o podstawy prawne niewpuszczenia 

mieszkańców na sesję sejmiku. Art. 61 konstytucji gwarantuje udział mieszkańcom w tym zgromadzeniu. Nie ma 
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żadnej przesłanki. Jeżeli jest kwestia bezpieczeństwa, jak jest informowane tam na zewnątrz, to tutaj można w takim 

razie zapytać, dlaczego tak gremialnie zostali zaproszeni urzędnicy na dzisiejszy sejmik? Czy to prawda, że został 

wysłany mail do urzędników zobowiązujący ich do tego, żeby uczestniczyli. Jeśli taki mail został wysłany, to poproszę 

o dostarczenie tego maila.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Ja już powiedziałam, dlaczego nie mogą wejść. Ze względów bezpieczeństwa. Ja jestem od 

tego......... Panie radny ja bardzo proszę nie przeszkadzać w prowadzeniu sesji. Jeżeli nie jest pan zainteresowany 

pracą, proszę opuścić salę. Czy klub Prawa i Sprawiedliwości wskaże kandydata do Komisji Uchwał i Wniosków?  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

A czy pani odpowie na moje pytania?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Ja już odpowiedziałam na początku.   

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Jeżeli się powołuje na kwestie bezpieczeństwa, to chciałbym zwrócić uwagę, że na sali nie ma jeszcze w pełni klubu 

radnych, co oznacza, że na pewno nie jest wypełniona sala i spełniamy cały czas warunki bezpieczeństwa,  

a w związku z tym na pewno ci ludzie mogli wejść. Także myślę, że to jest przekroczenie pani uprawnień, jeśli chodzi  

o tę kwestię bezpieczeństwa. Natomiast jeśli chodzi o kwestię Komisji Uchwał i Wniosków, zgłaszam pana radnego 

Macieja Łuczaka, ale jednocześnie proszę o odpowiedź na powyższe pytania.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Na sali mamy kworum, możemy obradować. Wszedł pan radny Schreiber, który wyszedł przed chwilą, wszedł  

i wyszedł. Więc nie jest zainteresowany. Wchodzi pani radna waszego klubu. Także nie ma tutaj żadnej możliwości, 

żeby radny nie wszedł. Bardzo proszę o wskazanie kandydata w imieniu Klubu Radnych Koalicja Obywatelska do 

Komisji Uchwał i Wniosków. Nie ma tutaj dyskusji.  

Maciej Sulgan (Przewodniczący Klubu Radnych Koalicja Obywatelska)  

W imieniu klubu Koalicja Obywatelska chciałbym zgłosić panią radną Monikę Malinowską-Olszowy. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. I bardzo proszę klub radnych Polskie Stronnictwo Ludowe - PL 2050 o wskazanie osoby do pracy  

w Komisji Uchwał i Wniosków.  

Adam Nowak (Przewodniczący Klubu Radnych PSL-PL 2050)  

Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku! Klub PSL - PL 2050 do prac w Komisji Uchwał i Wniosków na 

dzisiejszej sesji zgłasza pana radnego Piotra Wojtysiaka.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Niniejszym ogłaszam, że w dzisiejszej Komisji Uchwał i Wniosków pracuje pan radny Maciej Łuczak, 

pani radna Monika Malinowska-Olszowy i marszałek Piotr Wojtysiak.  
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Punkt 3 

Przyjęcie protokołu z XIII sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Zgodnie z § 9 ust. 8 Regulaminu Sejmiku Województwa Łódzkiego protokół z XIII sesji Sejmiku znajdował się do 

wglądu w Kancelarii Sejmiku oraz został wyłożony w miejscu obrad w punkcie recepcyjnym przed rozpoczęciem 

dzisiejszej sesji.  Do chwili rozpoczęcia sesji nie zgłoszono uwag do protokołu, w związku z tym uważam protokół za 

przyjęty. 

Panie radny nie ma teraz dyskusji ani wniosków formalnych.(głosy z sali) 

Bardzo proszę pan radny Król z wnioskiem formalnym.  

Michał Król (radny SWŁ)  

Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! W związku z tym skandalem, który tutaj się dzieje, składam wniosek 

formalny o to, żeby dokonać przerwy 5 minutowej w trakcie obrad i zobowiązać Marszałka Województwa Łódzkiego do 

tego, żeby odwołał część dzisiaj spędzonych celowo na dzisiejszą sesję, żeby pozajmowali wszystkie miejsca, 

urzędników po to, żeby uniemożliwić działanie zgodne z konstytucją i ustawą, dlatego że obrady sejmiku są obradami 

publicznymi, w tym także poprzez udostępnienie. Może w ograniczonej mierze, ale 4 czy 5 osób to wam krzywdy nie 

zrobi. Poprzez udostępnienie możliwości udziału, w znaczeniu przysłuchiwaniu się przez mieszkańców województwa 

łódzkiego. I dlatego, żeby nie było tak, że jednych ludzi się wpuszcza, a innych nie, proszę o umożliwienie działania po 

prostu w sposób zgodny z zasadami parlamentarnymi i zgodny z ustawami.  

Bo inaczej to po prostu będzie zamordyzm. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Proszę przygotować wniosek formalny do głosowania.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny, ja nie widzę tutaj problemu z wejściem. Wszyscy radni, którzy chcieli wejść, weszli.  

Głosujemy proszę państwa wniosek formalny o pięciominutową przerwę.  

Dziękuję bardzo, wniosek nie przeszedł. 17 głosów przeciw. Dziękuję bardzo przechodzimy do pkt 4.  

Bardzo proszę. Wniosek formalny Piotr Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Szanowni Państwo! W związku z tym skandalem, do którego dopuściliście się państwo, nie wiem, w jakim trybie 

i dlaczego, ale składam wniosek formalny, ponieważ jest tu powoływanie się na kwestie bezpieczeństwa, przepełnienia 

sali, o przeliczenie ilości osób, które są na sali i informacje, jakie są dopuszczalne dla tej sali normy bezpieczeństwa, 

bo wydaje się, że spełniamy te normy. Nigdy tutaj do tej pory nie było takiej sytuacji, aby ktokolwiek blokował 

możliwość wejścia. Tym bardziej że art. 61 konstytucji ust. 1 i 2 gwarantuje mieszkańcom uczestnictwo właśnie  

w gremiach m.in. samorządowych. Dlatego też ta sytuacja jest kuriozalna, że ta Koalicja Obywatelska, która dzisiaj 

rządzi naszym województwem, jest antyobywatelska i to właśnie dzisiaj pokazała. Natomiast ten wniosek składam  

o przeliczenie. Chyba to jest bardzo proste. Dla państwa też chyba. Powinno zależeć państwu na tym, żeby 
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powiedzieć się, czy to rzeczywiście prawda jest, że te względy bezpieczeństwa zostają naruszone, przekroczone bądź 

dojechaliśmy do granicy, czy też nie.  

Prosiłbym, żeby jednak ten wniosek przegłosować i jeszcze raz upominam się o odpowiedzi na moje wcześniejsze 

pytania o podstawy prawne nie wpuszczenia mieszkańców wbrew konstytucji. Dopuszczenie do tego, że zostali tutaj 

zwołani urzędnicy w celu wypełnienia tejże sali w sposób skandaliczny. Bardzo proszę o przegłosowanie tego wniosku.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę o przygotowanie wniosku formalnego. Ja jeszcze raz powtarzam, są względy bezpieczeństwa. Nasza 

instrukcja przeciwpożarowa nie pozwala, aby na sali było więcej niż 140 osób. Ja jeszcze przypominam państwu, iż 

pracujemy nad tym, aby zwiększyć pojemność tej sali i pewnie tak się stanie. Wtedy nie będzie takich sytuacji. 

Chciałabym też zwrócić uwagę, że tu nikt nie został spędzony. To jest sesja Sejmiku Województwa Łódzkiego  

i dyrektorzy, pracownicy urzędu marszałkowskiego i odpowiednich departamentów są tutaj w pracy, a jeżeli ktoś nie 

jest, to jest tutaj dobrowolnie. Jest też mieszkańcem województwa łódzkiego. Poza tym przypominam, że sesje są 

jawne, są transmitowane na żywo, także nie ma tutaj możliwości o jakimkolwiek niedostępności w sesji. Przypominam 

także, że i tak prawo głosu mają państwo radni, którzy oczywiście są przedstawicielami wszystkich mieszkańców, bo 

na takich przedstawicieli zostali wybrani w wyborach powszechnych.  

Dziękuję bardzo, wniosek formalny nie został uwzględniony.  

10 głosów za, 17 przeciw, 6 brak głosu. 

Punkt 4 

Przyjęcie porządku obrad 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy państwo radni mają jakieś uwagi do porządku obrad? Czy chcą zmian w porządku obrad? Nie widzę, w takim razie  

przechodzimy do procedowania nad uchwałami zgodnie z porządkiem obrad. 

Punkt 5 

Rozpatrzenie projektów uchwał 

5.1. w sprawie przyjęcia stanowiska Sejmiku Województwa Łódzkiego w celu uczczenia 1000. rocznicy koronacji 

Bolesława Chrobrego i Mieszka II 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę pana dyrektora Kancelarii Sejmiku o wprowadzenie do uchwały.  

Juliusz Góraj (dyrektor Kancelarii Sejmiku)  

Dziękuję uprzejmie. Szanowna Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni, Drodzy Państwo! 

Projekt uchwały przedłożony sejmikowi został pozytywnie zaopiniowany przez komisję w sposób jednogłośny. Stanowi 

wyraz troski o pamięć o dziejach Polski i szczególnych wydarzeniach, jakie stały u zarania Królestwa Polskiego to jest 

koronacji pierwszego polskiego króla w 1025 roku Bolesława Chrobrego, jak również jego następcy Mieszka II. Dwóch 

pierwszych koronowanych władców Polski. Te wydarzenia, jak zgodnie dorozumiewają historycy, prawdopodobnie 

miały miejsce właśnie pierwsze w okolicy świąt Wielkiej Nocy, a następnie około 2 miesięcy później. A więc a więc 

mniej więcej, w tym czasie mija tysiąclecie od tych wydarzeń. Ze względu na szczególny charakter tej rocznicy sejmik 
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powinien uczcić uchwałą te wydarzenia.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Projekt został pozytywnie zaopiniowany na Komisji Statutowo-Regulaminowej. Czy ktoś by chciał 

zabrać w tym punkcie głos? Nie widzę. W takim razie proszę państwa przechodzimy do głosowania.  

Dziękuję bardzo. 29 głosów za, 4 brakujące głosy. Proszę państwa projekt uchwały został przyjęty. 

        Uchwała Nr XIV/169/25 

5.2. w sprawie zmian budżetu i w budżecie województwa łódzkiego na 2025 rok w zakresie zadań własnych, pomocy 

finansowej dla innych jednostek samorządu terytorialnego, zadań realizowanych w ramach programu regionalnego 

Fundusze Europejskie dla Łódzkiego 2021-2027 oraz zmieniająca uchwałę w sprawie budżetu Województwa 

Łódzkiego na 2025 rok. 

Projekt uchwały został pozytywnie omówiony i zaopiniowany na: 

 Komisji Budżetu i Finansów  

 Komisji Rozwoju Regionalnego, Gospodarki i Bezpieczeństwa, 

 Komisji Nauki, Kultury i Sportu,  

 Komisji Ochrony Zdrowia, Rodziny i Polityki Społecznej,  

 Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska.  

 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę pan radny Adamczyk. Dotyczące uchwały?  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Z wnioskiem formalnym.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Ale teraz bardzo proszę skończmy tę uchwałę i ........  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Pani Przewodnicząca, myślę, że sytuacja jest na tyle newralgiczna, że nie możemy......  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny, my jesteśmy na sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego...  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Ale może dlatego chciałbym.....Niech pani pozwoli mi powiedzieć, o co chodzi, dopiero wtedy pani będzie dyskutowała.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Naszym obowiązkiem jest przyjęcie dzisiejszych uchwał, na które czekają mieszkańcy województwa i bardzo proszę 

jesteśmy w trakcie procedowania uchwały, przyjmiemy uchwałę, przyjmę pana wniosek formalny.  
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Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Pani przewodnicząca, jeżeli zgłaszam wniosek formalny, to można go zgłosić w każdej chwili. Niezależnie, czy pani 

zapowiedziała tą uchwałę, czy też nie. Niech pani zapozna się z regulaminem. I teraz już mogę, rozumiem tak? Otóż 

chciałbym panią poinformować, że na sali obecnie znajduje się 125 osób i w związku z tym, ponieważ zostało to 

przeliczone, w związku z tym, jeśli dalej będzie się pani upierała przy nie wpuszczeniu tychże osób, to chciałbym panią 

poinformować, że łamie pani prawo. Chciałbym w związku z tym również wnioskować o 20 minut przerwy dla klubu, dla 

Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości. Czy pani ten wniosek uwzględni czy też nic absolutnie nie będzie chciała? 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Ten wniosek zgłosił pan jako wniosek formalny do przegłosowania, więc pani tego ani nie przyjmuje, ani nie 

uwzględnia. Tylko sami nad tym głosujecie. Bardzo proszę o przygotowanie wniosku formalnego pana 

przewodniczącego, natomiast zwracam uwagę, że na sali jest więcej niż 125.  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Chciałbym przeliczyć te osoby, a pani nie pozwoliła na to. Nie dała pani żadnego protokołu przeliczenia osób, które 

znajdują się na sali. Na jakiej podstawie pani twierdzi, że jest ponad 140 osób. Na jakiej podstawie? Wizualnie pani to 

spojrzała i ogarnęła wzrokiem? Czy też w jakiś inny sposób? Niech pani pokaże protokół przeliczenia ilości osób na 

sali.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Na podstawie danych z ochrony. Bardzo proszę o przygotowanie wniosku formalnego zgłoszonego przez pana 

radnego Piotra Adamczyka.  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Nie pani przewodnicząca, nie zgłaszałem tego jako wniosku formalnego. Cały czas domagałem się przeliczenia osób, 

które...i to jest mój wniosek formalny. Natomiast przerwę dla klubu chciałbym poza wnioskiem formalnym.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Jeżeli to nie jest wniosek formalny, a pan powiedział, że zgłasza jako wniosek formalny, który może zgłosić w każdej 

chwili panie radny, to proszę się zdecydować, czy zgłosił pan wniosek formalny, czy po prostu przeszkadza pan  

w procedowaniu, nie w tym momencie zabierając głos. Jesteśmy w trakcie procedowania nad uchwałą.  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Wnioskiem formalnym był wniosek o przeliczenie ponowne ilości osób znajdujących się na sali.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Był już taki wniosek i nie został uwzględniony.  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Ale kolejny raz wolno mi go zgłosić również. Natomiast przy okazji chciałbym poprosić o przerwę dla klubu. Czy to jest 

takie trudne do zrozumienia?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Jesteśmy w trakcie procedowania nad uchwałą. Ja nie widzę teraz przestrzeni na przerwę dla klubu. Jesteśmy  
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w trakcie procedowania uchwały.  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

W każdej chwili można tę prośbę zgłosić. To jest właśnie po to, przerwa dla klubu jest po to, żeby można było  

w trakcie procedowania, przerwać i zastanowić się nad daną uchwałą. Bo kiedy pani chce mi pozwolić, żebym zgłosił 

prośbę o przerwę dla klubu. Na końcu sesji.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny, jesteśmy w trakcie procedowania uchwały. Trzeba było zgłosić to przed procedowaniem uchwały. Bardzo 

proszę państwa radnych, czy macie pytania?  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Niestety nie było możliwości.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy macie pytania? Panie radny naprawdę destrukcja dzisiejsza państwa na sesji jest naprawdę porażająca. My się 

spotkaliśmy tutaj przepracować uchwały dla województwa łódzkiego, a nie awanturować się o przerwę.  

Bardzo proszę, czy macie państwo pytania do uchwały, która została przed chwilą przeze mnie odczytana, czyli zmian 

budżetu i zmian w budżecie. Bardzo proszę, radna Dróżdż  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Radny Adam Nowak.  

Adam Nowak (radny SWŁ)  

Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku, Szanowny Zarządzie! Ja w nawiązaniu do wniosków formalnych, które 

składają koledzy radni z klubu Prawa i Sprawiedliwości. Naprawdę, szanowni państwo, mieszkańcy województwa 

łódzkiego czekają na rozstrzygnięcia również te, które będziemy dzisiaj podejmowali. Jeśli mają państwo jakieś 

wątpliwości czy kwestie, od tego jest punkt dotyczący wolnych wniosków. Proszę je składać. Co do wejścia na salę, 

myślę, że nikt z państwa radnych, kto taką wolę i determinację wykazał, nie miał problemu z wejściem na salę, więc 

proszę pani przewodnicząca, żebyśmy procedowali. Jeśli są ze strony państwa radnych, kolegów radnych z klubu PiS 

czy innych radnych, pewne wnioski bądź spostrzeżenia, od tego są wolne wnioski. Dziękuję. Bardzo proszę, uprzejmie, 

życzliwie, żeby wykonywać te zadania, bo mieszkańcy naszego regionu, mieszkańcy województwa łódzkiego, czekają 

na te decyzje, które będziemy w kolejnych uchwałach podejmować.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę o zabieranie głosu z pytaniami do tej uchwały. Czy macie państwo pytania do tej 

uchwały? Bardzo proszę radny Król.  

Michał Król (radny SWŁ)  

Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo Wnioskodawcy! Chciałem się dopytać o kwestię zmniejszenia o kwotę 

550 000 zadania pod nazwą krzewienie tradycji harcerstwa. Wiem i proszę mi też tutaj nie opowiadać, że analogiczna 

kwota jest przeznaczona na wsparcie podmiotów ochrony ludności w zakresie obrony cywilnej i zakresu ochrony 

ludności. Pytanie dotyczy tego, dlaczego tak ważna rzecz, bo patriotyzm i rozwijanie tradycji patriotycznych, 

szczególnie, które dobrze się wykonuje w harcerstwie, dlaczego to krzewienie tradycji harcerstwa nie znajduje  
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u państwa tego wsparcia, które pierwotnie było planowane. I to jest moje pytanie merytoryczne. Natomiast nie miałem 

zamiaru zabierać głosu. No, ale jeżeli kolega, bardzo sympatyczny skądinąd, mój przedmówca, odnosił się do nas  

i mówił o kwestii wolnych wniosków, to ja powiem w ten sposób. My chcemy i pokazaliśmy, że pracujemy nad 

uchwałami dla wszystkich mieszkańców województwa, ale chcemy także, żeby dochowywać praworządności i to, co 

się dzieje, to po prostu to jest wyrazem łamania praworządności. Chcieliśmy też także prosić o przerwę kilkunastu 

minutową, do 20 minut po to, żebyśmy mogli po prostu nie w jakiś nerwach, kiedy  nie jesteśmy wpuszczani do sali, 

musimy się przedzierać, bo takie jest moje doświadczenie. Wejście na salę miałem nadmiernie utrudnione. Duży 

jestem, to sobie dałem radę, ale proszę państwa, tego typu insynuacje, żebyśmy sobie to na wolne wnioski zostawili, to 

myślę, że to nie jest to. Nam naprawdę by pomogło, żeby tak, jak zwykle jest robione, że klub prosi 15-20 minut 

przerwy i się daje. To by pomogło na ostudzenie emocji. Tak jak np. dzisiaj na komisji pięknie pan radny, jako 

przewodniczący komisji, te emocje studził. Tak więc nie może być po prostu tak, że stosujemy...... Ja nie jestem jakimś 

skrajnym egalitarystą, ale jednak równość wobec prawa jest jakimś cywilizacyjnym dorobkiem cywilizacji łacińskiej,  

a tutaj widać, że niektórym to jest po prostu obce, że jedni mogą wejść, inni nie mogą. Tym z jednej strony się przerwy 

na posiedzenia klubów daje, tym z drugiej nie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny do rzeczy, do uchwały pytanie.  

Michał Król (radny SWŁ)  

Pytanie do uchwały to ja już wcześniej zadałem.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo.  

Michał Król (radny SWŁ)  

I tylko kończę apelem, że te 15-20 minut by się wszystkim przydało i szybciej by to poszło.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę państwa, jestem tutaj od tego, aby procedować dla województwa łódzkiego bardzo potrzebne dzisiejsze 

uchwały. Była godzina dla klubu, którą bardzo proszę, byście ją wykorzystywali. Teraz jesteśmy na uchwale zmian 

budżetu i zmian w budżecie. Czy są jeszcze jakieś pytania? Bardzo proszę pani radna Hanna Gill-Piątek.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Przepraszam bardzo, pani dyrektor Recheta..  

Karolina Recheta (z-ca dyrektora Departamentu Bezpieczeństwa i Kontroli)  

Szanowny Panie Radny! Szanowni Państwo! Jeśli chodzi o harcerzy, to to zadanie nadal będzie realizowana tylko jako 

zadanie z zakresu ochrony ludności. Wspólnie z Departamentem Promocji wystąpiliśmy o opinię prawne w tym 

zakresie wraz z pojawieniem się ustawy o ochronie ludności, ujęciem harcerzy jako podmiotu ochrony ludności. Dało 

nam to możliwość na wspieranie harcerzy w województwie łódzkim w ramach otwartego konkursu ofert, które 

zamierzamy zrealizować w najbliższym czasie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pani radna Hanna Gill-Piątek.  
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Hanna Gill-Piątek (radna SWŁ)  

Pani przewodnicząca, ja chciałam zgłosić wniosek o zakończenie dyskusji, który jest, zdaje się przedmiotowy, bo są 

nadal zgłoszenia. No to jest jednak sesja sejmiku województwa, nie jakaś nie wiem, licytacja okazyjna kawalerki, więc 

chciałam złożyć wniosek o zakończenie dyskusji w tym punkcie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani radna, zgłasza pani wniosek o zakończenie dyskusji przy punkcie zadawania pytań. Jest wniosek formalny 

zakończenia dyskusji. Bardzo proszę o przygotowanie wniosku.  

Jest wniosek formalny.  

Mam taką propozycję, abyśmy wyczerpali tę liczbę mówców w postaci pana radnego Adamczyka i radnego Michała 

Króla. Czy pani radna się zgadza? To było pytanie do pani radnej.  

Hanna Gill-Piątek (radna SWŁ)  

Pani przewodnicząca, to pani prowadzi obrady i do pani należy decyzja.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani złożyła wniosek formalny, więc nie chciałabym wchodzić w kompetencje.  

Hanna Gill-Piątek (radna SWŁ)  

Kiedy on będzie procedowany, to już zależy od prezydium.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę o przygotowanie wniosku formalnego.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Wniosek formalny nie został przyjęty. Bardzo proszę pan radny Piotr Adamczyk. Bardzo proszę, tylko merytoryczne 

pytanie do uchwały.  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Proszę bardzo merytorycznie. Notabene gratuluję pani Hannie Gill-Piatek wyniku, ale to tak na marginesie. Chciałem 

zadać merytoryczne pytanie. Niedawno procedowaliśmy uchwałę, która wycofywała nas ze stowarzyszenia 

PomagaMY. Wydaje mi się, że chodziło o to, że mamy nową ustawę, i to właśnie ta ustawa, która tutaj jest przywołana, 

na którą to pieniądze przesuwamy, było mówione, że będziemy mieli finansowanie. Czy to jest rzeczywiście tak, że 

musimy z krzewienia tradycji harcerstwa przesuwać na realizację tejże ustawy. Czy nie możemy z innych środków na 

ten cel przeznaczyć? Bo jednak chyba inne troszeczkę zadania w myśl tej ustawy będą realizowane za też 550 000,  

a inne zadanie było do realizacji w myśl zadania Krzewienia tradycji harcerstwa. Więc likwidowanie czy też częściowo 

ograniczanie tego zadania wydaje się jednak przeciwstawne. To znaczy tutaj jedna rzecz i druga pewnie jest bardzo 

pozytywna. Natomiast nie możemy jednej kosztem drugiej realizować. Dlatego bym poprosił o odpowiedź, czy to ta 

sama ustawa, a z drugiej strony też dlaczego my musimy akurat przesuwać z Krzewienia tradycji harcerstwa na rzecz 

tego drugiego punktu? Chyba że to tak nie jest, że przesuwamy na to, ale niemniej jednak pytam, dlaczego 

ograniczamy, czy też zmniejszamy środki o 550  000 z Krzewienia tradycji harcerstwa? 
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani dyrektor bardzo proszę.  

Karolina Recheta (z-ca dyrektora Departamentu Bezpieczeństwa i Kontroli)  

Szanowny Panie Radny, Szanowni Państwo! My absolutnie nie ograniczamy tego zadania, przesuwamy te środki po 

prostu do ochrony ludności, ponieważ harcerze stali się podmiotem ochrony ludności. Więc tutaj nie rezygnujemy ze 

wspierania harcerzy, tylko przyjmujemy formę właściwą. Zgodnie z obowiązującym stanem prawnym.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, pan radny Michał Król.  

Michał Król (radny SWŁ)  

Szanowni Państwo, Szanowna Pani Dyrektor! Jeżeli ja dobrze rozumiem odpowiedź na swoje pytanie i teraz  

odpowiedź dla pana przewodniczącego Adamczyka, to mamy sytuację taką, że państwo traktują to jako rzeczy 

równoważne. Jednak przy takim czytaniu wykładni takiej zwykłej, gramatycznej, logicznej, to mamy do czynienia  

z sytuacją, kiedy niektóre organizacje harcerskie mogłyby być zainteresowane np. udziałem w konkursach związanych 

z krzewieniem tradycji harcerstwa, z wychowaniem patriotycznym itd. a przy tym proponowanym zadaniu, wsparcie 

podmiotów ochrony ludności w edukacji z zakresu ochrony ludności, obrony cywilnej, to nie do końca to się pokrywa.  

I tradycja harcerska, i wychowanie patriotyczne, które są bardzo ważne, nie są tożsamym z wykonywaniem zadań 

obrony cywilnej, tak jak to wprost z ustawy wynika. Proszę mi pozwolić zrozumieć, w jaki sposób to ma być 

równoważne? Domyślam się, że w dużej części to się pokrywa. Ale to nie jest tak, że nie mamy tutaj do czynienia  

z ograniczeniem. I dlaczego państwo po prostu takie ograniczenie, no całą tą kwotę 550 tutaj przesuwają? Czy nie 

lepiej byłoby zostawić w ramach tych tradycji harcerskich chociaż część środków, a pozostałą część skądinąd na te 

środki związane właśnie z obroną cywilną. I to tyle.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę, pani dyrektor.  

Karolina Recheta (z-ca dyrektora Departamentu Bezpieczeństwa i Kontroli)  

Szanowny Panie Radny, Szanowni Państwo! Te zadania po naszej analizie naprawdę się pokrywają. Będziemy 

wspierać harcerzy tutaj w zakresie edukacji, edukacji dla bezpieczeństwa. Przy tym przy zachowaniu wszelkich 

wartości patriotycznych.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję pani dyrektor. Bardzo proszę pani radna Ewa Wendrowska.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Szanowni Państwo! Mam przed sobą ustawę i ustawa mówi wprost, co należy do zadań Marszałka Województwa 

Łódzkiego, jeśli chodzi o ochronę cywilną. Nadzorowanie w ramach posiadanych kompetencji oraz koordynowanie 

realizacji zadań ochrony ludności i obrony cywilnej. Udzielanie pomocy, w tym finansowej powiatom wchodzącym  

w skład województwa w realizacji zadań ochrony ludności cywilnej. Zawieranie ze starostą porozumień lub umowy  

o współdziałaniu w zakresie realizacji zadań ochrony cywilnej. Ocena wykonywania zadań ochrony cywilnej i obrony 

cywilnej przez podmioty ochrony ludności, z którymi zawarł porozumienie. Planowanie oraz organizowanie szkoleń, 

ćwiczeń, innych form edukacji, ochrony ludności i obrony cywilnej. Tworzenie, utrzymanie zasobów ochrony cywilnej. 
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Wydawanie podmiotów ochrony ludności i obrony cywilnej, zaleceń odnośnie rodzaju, ilości tych zasobów. 

Ewidencjonowanie podmiotów i zasobów ochrony ludności. Koordynowanie udostępnienia podległej infrastruktury na 

rzecz ochrony. Wyznaczenie i zawieranie porozumień i wydawanie decyzji o uznaniu za podmiot ochrony ludności 

cywilnej. Zapewnianie funkcjonowania urzędu marszałkowskiego w czasie wojny, wnioskowanie do wojewody  

o nadanie przydziałów mobilizacyjnych.  

Szanowni państwo, no ciężko tu się doszukać. Teraz to jest jedna rzecz. Druga rzecz, jeżeli przejdziemy dalej, jeśli 

chodzi o tę ustawę i będziemy czytali, jakie jednostki, jakie to są te podmioty ochrony ludności cywilnej, to mamy 

szanowni państwo, wymienione tu 39 punktów, przy czym ostatnie 5 punktów, 6 nawet to są punkty, które są otwarte, 

czyli mówią o różnych organizacjach, jeżeli są zawarte w ramach jakiejś ustawy. Czyli rozumiem, że wy chcecie ten 

konkurs, który ogłosicie dotyczący ochrony ludności, ochrony cywilnej, ograniczyć tylko do jednego podmiotu, czyli do 

harcerstwa, nie mówiąc o tym, że tu mieliśmy tradycję, a jak przeczytałam państwu,  

w tych punktach mamy 1 punkt, który mówi o edukacji. Ale ta edukacja ma też dotyczyć ochrony cywilnej ludności. 

Więc nie może dotyczyć w tym momencie krzewienia kultury, nie może dotyczyć tradycji harcerskiej, bo ma dotyczyć 

konkretnie tego, co jest zawarte w ustawie. Więc proszę nie mówić, że my sobie przesuniemy i harcerze dostaną, co 

chcieli dostać. No nie, bo my...Przepraszam bardzo wcześniej, już w budżecie przegłosowaliśmy coś innego. Więc 

państwo całkowicie zmieniacie podstawę tego zadania. To będzie co innego i panie dyrektor, naprawdę z całym 

szacunkiem dla pani, ale proszę mi wybaczyć w tej ustawie nie ma takiej podstawy, żebyście państwo mogli w ten 

sposób, jak gdyby zamienić te zadania. Możecie oczywiście tutaj zrobić, żeby harcerze jakąś edukację prowadzili na 

temat obrony cywilnej, ale na pewno to nie chodzi o to, żeby wzmacniać tradycję harcerstwa. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pani radna Magdalena Werstak.  

Magdalena Werstak (Wiceprzewodnicząca SWŁ)  

Ja rozumiem, że pani radna nie jest przeciwko środkom finansowym dla harcerzy. Bardzo się z tego cieszę, a tym 

bardziej powiem szczerze, że jako harcerka......Pani była harcerką? Tak, no to pani wie, jakie są warunki w harcerstwie 

i na co są potrzebne środki. A środki są potrzebne na wszystko. I na festiwal, i na wyposażenie, i na sprzęt, w związku 

z powyższym środki finansowe mogłyby być moim zdaniem przeznaczone z każdego paragrafu w budżecie. Z oświaty, 

z ochrony cywilnej i dlatego, jeżeli zostało to przeznaczone w ochronie cywilnej, nie ma żadnego w tym momencie 

błędu. Ja nie mam rozterek.  

Widzę, że pani ma. Ja nie mam. Ja uważam, że jest to bardzo dobry paragraf na wykorzystanie środków na edukację. 

Dlatego że ja chciałbym przypomnieć, jak wybuchła wojna w Ukrainie, to dzieci z Ukrainy przyjeżdżały na ośrodki 

harcerskie. To właśnie harcerze pomagali. A czym to było? Ta pomoc? No obroną cywilną, więc harcerze to jest grupa, 

która jest przygotowana do obrony cywilnej. Są przeszkoleni. Na co dzień mają szkolenia z różnych technik 

przetrwania w terenie, mają szkolenia dotyczące pomocy medycznej, więc nie wiem, gdzie tutaj pani widzi problem. Ja 

tego problemu nie widzę i cieszę się, że one znalazły się w tym paragrafie, bo będą na pewno celowo wykorzystane. 

A oczywiście jeżeli w przyszłym budżecie znalazłyby się jeszcze dodatkowe środki, np. na festiwale, na promocję, na 

kulturę.  

Możemy wymieniać wszystkie paragrafy, jakie są w budżecie. Z każdego paragrafu harcerze mogą wziąć środki  

i wykorzystają. Naprawdę nie będzie z tym problemu. Dlatego uważam, że jeżeli mamy obronę cywilną, ochronę 

cywilną ludności, jest to bardzo dobry punkt i bardzo dobry kierunek. Dziękuję pani marszałek za ten kierunek  

i przekierowanie środków z promocji na obronę cywilną. Dziękuję.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, pan radny Piotr Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Zgadzamy się co do tego, że jest potrzebne wsparcie harcerzy w ramach obrony cywilnej. Tu chyba nie ma sporu. 

Natomiast tu jest spór, skąd te pieniądze są brane? Bo to nie jest tak, że w ramach tej ustawy będzie na pewno,  

w ramach tych środków krzewienie tradycji harcerstwa. O tym mowa. Ja rozumiem, że pani jest harcerką, ale w takim 

razie tym bardziej pani powinno zależeć na tym, by krzewienie tradycji harcerstwa było zapisane, pieniądze były 

konkretnie na tym paragrafie, a nie na wszystko. Bo chyba to jest oczywiste, że ta ustawa powinna mieć finansowanie, 

ale niekoniecznie z tego krzewienia tradycji harcerstwa. To myślę, że mamy zgodę i o tym też pani radna myślę, 

mówiła. I korzystając z głosu, chciałbym przypomnieć pani przewodniczącej, że przed głosowaniem, zanim nastąpi ono 

ja poproszę o 15 minut przerwy dla klubu. Przed głosowaniem, tak jak wspominam, żeby nie było, że za późno, 

zgłosiłem. Już teraz zgłaszam. Bardzo poproszę o te 15 minut dla klubu.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani radna Ewa Wendrowska  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Pani Przewodnicząca! Ja się bardzo cieszę, że pani chce, żeby było więcej środków dla harcerstwa. Ja 

jestem.....Podpisuję się jak tylko mogę najbardziej, tylko że ta zmiana, jak pani przeczyta, to jest tylko przeniesienie, to 

nie jest więcej środków dla harcerstwa. Było 550 000 i będzie 550 000. Ja pani pokazuję, że ograniczacie pewne 

zadania. Jeżeli tak, to ja zgłaszam wniosek, zgłaszam poprawkę....... Pani przewodnicząca, zgłaszam poprawkę, żeby 

wziąć te 550 000 dodatkowo z rezerwy budżetowej i zostanie nam 550 dla harcerzy w ramach Krzewienia tradycji 

kultury harcerskiej i będziemy mieli 550 000 na obronę cywilną i ten konkurs, w którym również harcerze będą mogli 

wziąć udział. Dziękuję bardzo formalne stanowisko moje. Formalny wniosek.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę pan przewodniczący Bors.  

Piotr Bors (Wiceprzewodniczący Sejmiku)  

To nie jest kwestia wniosku formalnego. Rozumiem, że pani chce złożyć poprawkę, którą pani zgłosiła. Proszę ją  

w formie pisemnej złożyć do Komisji Uchwał i Wniosków, która przedstawi ją sejmikowi.  

(głos z sali bez mikrofonu)  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Ale bardzo proszę niech pani teraz przygotowuje, ma pani teraz czas. Pani marszałek Joanna Skrzydlewska.  

(głos z sali)  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Nic pani nie musi. Jest pani wolnym człowiekiem.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Ja pani nie będę mówić, co pani ma robić. To jest prosta zasada. Wolność, wolność. W tym kraju jeszcze na szczęście 
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obowiązuje wolność i każdy może mówić to, co chce.  

(głosy z sali)  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Chciałam tylko państwu powiedzieć.... Dzień dobry, witam pana radnego. Dziękuję, że pan mnie nagrywa, mimo tego, 

że nie wyrażam na to swojej zgody.  

W każdym razie..... I widzę, że jest pan też mieszkańcem województwa łódzkiego i znalazł się pan na tej sali więc nie 

ma takich problemów, że tutaj nie ma innych mieszkańców województwa łódzkiego.  

Natomiast wracając do wypowiedzi radnej Wendrowskiej. Tak, jest 550  000 zł. I pragnę przypomnieć pani radnej, że 

za rządów Prawa i Sprawiedliwości w tym budżecie było zero. No ma do rzeczy, bo tak lubi pani zawsze się do 

przeszłości odnosić, więc jak gdyby tutaj staram się podążać za pani myślami i też przypominać pani to, co miało 

miejsce. Więc pragnę zaznaczyć, że przez 5,5 roku było zero pani radna. Uśmiechnięta Polska jest zdecydowanie 

lepsza. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani radna proszę naprawdę zachować jakiś umiar, bo to naprawdę nie przystoi. Naprawdę. Proszę przynajmniej 

starać się udawać kulturalną. Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pani radna Magdalena Werstak.  

Magdalena Werstak (Wiceprzewodnicząca SWŁ)  

Kończąc dyskusję w tym punkcie, tylko chciałabym powiedzieć, że nie tylko są środki w budżecie dla harcerstwa, ale 

dla wszystkich organizacji pozarządowych i myślę, że dzisiejsze sprawozdanie, które będzie na sesji z działalności i 

podsumowania współpracy z organizacjami pozarządowymi będzie wskazywało, z kim współpracujemy. Także to nie 

jest tylko tak, że ograniczamy środki tylko i wyłącznie dla harcerzy. Myślę, że środkami w budżecie objęte są wszystkie 

organizacje pozarządowe. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Pani radna Ewa Wendrowska.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Pani Przewodnicząca! Przed chwilą pani marszałek raczyła powiedzieć, że może mówić i myśleć, co chce. I całkowicie 

się z nią zgadzam. Więc pani przewodnicząca, ja mogę mówić, myśleć i robić, co chce. I nie życzę sobie pani uwag 

przez mikrofon na mój temat. Jest pani znana z tego, że się pani niegrzecznie zachowuje i źle się pani odnosi do 

radnych i to już wiemy. I z każdą sesją pani tylko pogłębia ten negatywny wizerunek. A ja się uśmiechnęłam do pani 

marszałek, bo pani marszałek tak słodziutko się do mnie uśmiechała, mówiąc, że PiS nie dał pieniędzy na harcerstwo. 

Ja się przed chwilą.... Przecież powiedziałam do pani wiceprzewodniczącej, że ja się bardzo cieszę, że są te pieniądze 

i chciałabym, żeby było ich więcej. Pochwaliłam państwa, a pani marszałek złośliwie musiała się oczywiście odezwać. 

Uśmiechała się do mnie, więc ja się też również do niej uśmiechnęłam, pani przewodnicząca. Więc proszę naprawdę 

troszeczkę też zachować, jak pani ładnie do mnie powiedziała, umiar, bo nie wypada. Nie wypada. Ja jestem tylko 

radną, a pani przewodniczącą sejmiku. Naprawdę, to jest wielki splendor. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani radna dopóty, dopóki nie obraża pani innych, to absolutnie nie zwracam na panią uwagi, bo nie mam takiej 

potrzeby. To jest jedna rzecz. Druga pani radna sprawa to jest taka, że z czego ja jestem znana, to pani się nigdy nie 
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dowie, bo nigdy nie będziemy koleżankami. Bardzo proszę, pani Magdalena Werstak.  

Magdalena Werstak (Wiceprzewodnicząca SWŁ)  

Szanowni Państwo! Włączając się do tej dyskusji, powiem tylko, że państwo siedząc przodem do nas, a my akurat 

siedzimy przodem do państwa. Mamy taką ogromną przyjemność widzieć wszystkich państwa z przodu. No to 

uśmiechy pani radnej daleko są od tego, co można byłoby nazwać uśmiechem. W związku z powyższym ja mam 

prośbę, żebyśmy zachowywali się wzajemnie z szacunkiem i żebyśmy dalej obradowali na sesji. Bo to, co tutaj......... 

Te miny wszystkie, których państwo nie widzicie, ale my tak. To niestety, ale jest to poniżej jakiegokolwiek komentarza 

mojego.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę radny Piotr Adamczyk. Czwarty raz w tej dyskusji.  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Szanowni Państwo! Jeśli nasze miny są poniżej krytyki, to jak nazwać to, co tam się dzieje. Przed chwilą doszło do 

próby wyrzucenia siłowego.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny, czy ma pytanie do uchwały......  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

...........mężczyzny, który się wpisał, który spełnił wszystkie wymagania, a mimo wszystko była próba wyrzucenia 

człowieka. Ja mam pytanie merytorycznie związane z uchwałą. Kto.......  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

W takim razie dziękuję panu.  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Ale moment. Chwila.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję panu za wypowiedź. Mamy pytania do uchwały. Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, pan radny Maciej Sulgan.  

Maciej Sulgan (radny SWŁ)  

Dziękuję, pani przewodnicząca. Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku, Szanowni Zaproszeni Goście! Ja jestem bardzo 

szczęśliwy z tego faktu, bardzo zadowolony, że właśnie dokonujemy takiej zmiany i chciałbym podziękować i pani 

marszałek, i całemu zarządowi, jak i pani dyrektor za to, że te pieniądze wreszcie dla harcerzy się pojawiły po pięciu 

ostatnich latach, gdzie tych pieniędzy nie było, właśnie na tradycję harcerską, na kultywowanie tej tradycji. Także ja się 

cieszę, że my dostrzegamy te potrzeby i że działamy właśnie w taki sposób, żeby te wartości patriotyczne, harcerskie 

w Polsce i w naszym województwie łódzkim się rozwijały. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Radny Piotr Adamczyk mam nadzieję, że z pytaniem do uchwały.  
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Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Gdyby pani przedtem pozwoliła, to bym to pytanie zdążył już dawno zadać.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo.  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

To pytanie brzmi, z jakich pieniędzy, ci ludzie, którzy tam bronią wstępu, są finansowani. To jest pytanie budżetowe, 

więc niech pani mi nie mówi, że to jest nie merytoryczne.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

To nie jest pytanie do tej uchwały.  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Do tej uchwały.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję panu bardzo.  

Piotr Adamczyk (Radny SWŁ)  

Do tej uchwały również.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pan radny Waldemar Wojciechowski. Bardzo proszę.  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Chciałem zadać to samo pytanie pani przewodnicząca. Ile jeszcze będziemy czekać na normalną sesję?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy pan ma pytanie do uchwały?  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Pani przewodnicząca jestem radnym mam prawo w każdej mówić na temat nie......  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

No nie, no przepraszam pana bardzo. Jestem przewodniczącą .........I mam........ No trudno, nic nie poradzę, że pan 

jest starszy, no... Bardzo proszę, kto........(głos z sali)  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Nie widzę.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny, naprawdę, proszę powściągnąć swoje emocje. Naprawdę proszę powściągnąć swoje emocje. Czy pani 

radna ma już wniosek formalny? Czy pan radny Rogut........(głosy z sali). Przerwa? Proszę państwa czy pan radny 

Rogut chce zabrać głos? Czy nie chce pan radny Rogut zabierać głosu......Do Komisji Uchwał i Wniosków.  
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Przepraszam do pana marszałka Wojtysiaka. Bardzo proszę przekazać....  

Proszę zamknąć drzwi, proszę zabrać panu niebezpieczne urządzenie, jakim jest ten głośnik. Pan przeszkadza nam 

procedować na sejmiku. Ja wiem, że to...... Tak zabór mienia, tak zabór.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy pan radny Michał Król ma pytanie do uchwały? Proszę o zamknięcie drzwi i pozwolenie nam procedować tej 

uchwały. Bardzo proszę ochronę o zamknięcie drzwi i pozwolenie nam procedować nad uchwałami. Procedujemy dalej 

nad uchwałą w takim razie....Czy pan radny Michał Król zada pytanie do uchwały? Tej uchwały....  

Michał Król (radny SWŁ)  

Panie przewodnicząca, chciałem powiedzieć, że w związku z tym, że nie raczyła pani uwzględnić tradycyjnej prośby 

klubu o przerwę. Jest tutaj kwestia, bo ja naprawdę nie do końca jestem pewien, jak tutaj zagłosować i wobec takiego 

sposobu procedowania, jak tu ma miejsce, chcieliśmy się na spokojnie naradzić w klubie koleżanek i kolegów, jak tutaj 

głosować. W związku z tym, po tym, jak zostanie przegłosowana... Będę głosował za poprawką, która przez moją 

koleżankę z klubu została złożona, ale nad ostatecznym przy ostatecznym głosowaniu. W związku z tym, że 

przewodnicząca prowadzi jak prowadzi, ja skorzystam z uprawnienia do nie brania udziału w głosowaniu, bo takie coś 

jest. I myślę jeszcze kończąc tutaj tą kwestię wejścia na salę, to powiem tak: nie zamykajcie się, drzwi zostawcie 

uchylone.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Radny Rogut. Bardzo proszę.  

Dariusz Rogut (radny SWŁ)  

Pani przewodnicząca, ja chciałbym jeszcze raz poprosić jednak o przerwę. Ta przerwa naprawdę wpłynęłaby może na 

uspokojenie tych emocji, które są na sali i przed salą i to jest mój wniosek formalny. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę państwa, ja nie widzę żadnych emocji na sali. A to, co się dzieje przed salą, to generalnie jest.... Nie wpływa na 

naszą pracę. Nie powinniście zwracać na to uwagi. Jestem od tego, żeby przeprowadzić sesję i staram się ją 

przeprowadzić. Zrobiliście obstrukcję tej sesji. Krzyczycie, przyprowadziliście zadymiarzy, bo inaczej nie można tego 

nazwać..  

Czy poprawka została przeprocedowana?  

Na razie to pan tu jest chyba migrantem? Bo z tego, co wiem, nie jest.  

Nie ma pan głosu  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę o głos dla radnej Malinowskiej-Olszowy.  

Monika Malinowska-Olszowy (radna SWŁ)  

Szanowni Państwo! Wpłynęła właśnie do Komisji Uchwal i Wniosków.........(głosy z sali) wpłynęła poprawka do uchwały 

budżetowej złożona przez panią Ewę Wendrowską, w której prosi o przeniesienie 550 000 zł z rezerwy budżetowej do 

Departamentu Bezpieczeństwa i Kontroli na zadanie pt. wsparcie podmiotów ochrony ludności w ewidencji w zakresie 

ochrony ludności i obrony cywilnej. Podpisana pani Ewa Wendrowska. Chciałabym tą poprawkę poddać pod 
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głosowanie i w tej chwili bardzo proszę panią przewodniczącą o zarządzenie tego głosowania dotyczącego poprawki, 

która wpłynęła do komisji.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę, proszę państwa, jesteśmy w trakcie procedowania poprawki. Proszę......  

Panie radny Linkowski, jakby pan poprosił o głos, to by było panu łatwiej dyskutować. Bardzo proszę pan marszałek 

Piotr Wojtysiak.  

Piotr Wojtysiak (Wicemarszałek Województwa Łódzkiego)  

Szanowna Pani Przewodnicząca! Szanowna Pani Radna! Pani radna, poprosiłem panią radną, żeby przedstawicielowi 

swojego klubu, który jest wytypowany do Komisji Uchwał i Wniosków przekazała pani swój wniosek. Powiedziała pani, 

że klub PiS-u nie ma i spotkaliśmy się z przedstawicielką Platformy Obywatelskiej we dwójkę. Ten wniosek stawiamy 

pani radnej pod głosowanie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Przepraszam bardzo, proszę się uspokoić. Pan radny Zbigniew Linkowski niech przestanie krzyczeć. Będzie łatwiej 

mówić do mikrofonu. Bardzo proszę.  

Zbigniew Linkowski (radny SWŁ)  

Dziękuję bardzo, pani przewodnicząca. Ja tylko odpowiadałem pani radnej. Mówiłem, że nie ukonstytuowała się 

komisja i pani radna miała problem ze złożeniem wniosku, bo prawidłowo składa się na ręce przewodniczącego tej 

komisji. Tylko tyle, aż tyle. Pani przewodnicząca chciałem tylko powiedzieć, więc nie widzę w czym taki problem.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani radna Ewa Wendrowska.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Panie Marszałku! Ja złożyłam wniosek do przewodniczącego tej komisji. Pan radny Adam Nowak powiedział, że pan 

jest przewodniczącym tej komisji, dlatego ja przekazałam to panu, panie marszałku i nie powiedziałam, że klub PiS-u 

nie ma swojego członka, tylko powiedziałam, że przekazuje to panu. Natomiast ja bym chciała jeszcze tylko jedną 

rzecz uszczegółowić. Że to ma być przekazanie z rezerwy budżetu, to 550  000 na to zadanie. Natomiast to, co jest  

w tym dziale promocji, ma tam zostać. To tylko takie krótkie uszczegółowienie. Chodzi o to, że ma być z rezerwy 

budżetowej 550 000 zł, a na tradycje, bo to pani przewodnicząca Werstak mi podsunęła taką wspaniałą myśl, te 

pieniądze tam zostaną i harcerze będą się cieszyć. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę pan radny Adam Nowak.  

Adam Nowak (radny SWŁ)  

Ja tylko w trybie sprostowania do pani radnej Wendrowskiej. Pani radna chciała u mnie zdeponować to pismo. 

Powiedziałem, że nie jestem członkiem, że z ramienia naszego klubu jest pan radny Wojtysiak. Natomiast o ile mnie 

pamięć nie mieli, to z klubu PiS jest pan radny Łuczak.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pan marszałek Piotr Wojtysiak.  

Panie marszałku, czy zabiera pan głos? 

Monika Malinowska-Olszowy (radna SWŁ)  

Niestety, ja się chyba nie przebiję pani przewodnicząca Pani radna prosiła o chwilę jeszcze czasu, bo dopisuje jeszcze 

jakieś tutaj elementy do tego projektu poprawki. Więc jeszcze proszę o wstrzymanie się. Za chwilę przedstawi komisja 

ponownie te poprawkę.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani radna Malinowska-Olszowy bardzo proszę.  

Monika Malinowska-Olszowy (radna SWŁ)  

Otrzymałam od pani radnej Wendrowskiej, więc jeżeli mogę, to odczytam: zgłaszam poprawkę o przeniesieniu 550  

000  zł z rezerwy budżetowej do Departamentu Bezpieczeństwa i Kontroli na zadanie pt. wsparcie podmiotów ochrony 

ludności w edukacji z zakresu ochrony ludności i obrony cywilnej. Nie przenosimy 550  000  zł z Departamentu 

Promocji. Podpisane - pani radna Wendrowska. Bardzo proszę o przeprowadzenie głosowania w tej sprawie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę o przekazanie poprawki.  

I bardzo proszę o przygotowanie głosowania. Głosujemy poprawkę zgłoszoną przez panią radną Wendrowską.  

Dziękuję bardzo. Głosowanie zostało przeprowadzone. Poprawka nie została uwzględniona.  

Głosujemy uchwałę w pierwotnym brzmieniu. Tak jak mówiłam, uchwała została pozytywnie zaopiniowana na Komisji 

Budżetu i Finansów, Komisji Rozwoju Regionalnego, Gospodarki i Bezpieczeństwa, Komisję Nauki, Kultury i Sportu, 

Komisja Ochrony Zdrowia, Rodziny i Polityki Społecznej, Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska.  

Kto jest za przyjęciem uchwały, kto jest przeciwko, kto się wstrzymał.  

17 głosów za 10 przeciw, 6 nieobecnych. Uchwała została przyjęta. 

         Uchwała Nr XIV/170/25 

5.3 projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie wieloletniej prognozy finansowej. 

 Projekt uchwały został omówiony, pozytywnie zaopiniowany przez: 

 Komisję Budżetu i Finansów, 

 Komisji Rozwoju Regionalnego, Gospodarki i Bezpieczeństwa, 

 Komisję Nauki, Kultury i Sportu, 

 Komisję Ochrony Zdrowia, Rodziny i Polityki Społecznej, 

 Komisję Rolnictwa i Ochrony Środowiska. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos? Zapytać się w sprawie tej uchwały. Piotr Adamczyk, bardzo proszę.  
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Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Pani przewodnicząca, niestety kolejny raz złamała pani regulamin. Był wniosek formalny, już tak wyraźnie powiedziany 

przez pana radnego Roguta o przerwę. W ogóle pani nie zajęła się tym wnioskiem, nie przeprowadziła głosowania, 

totalnie zignorowała wniosek formalny. Nie wiem, jak ta uchwała zostanie w związku z tym oceniona przez nadzór, 

kiedy nie są podczas procedowania tej uchwały procedowane zgłoszone wnioski. Natomiast ja ponawiam, bo apel 

widocznie i moja prośba nie robią na pani wrażenia, pomimo łamania w tym momencie pewnych tradycji, które rządziły 

w tym sejmiku. Ale jednak w takim razie składam wniosek formalny, bo może teraz pani zareaguje. Może jednak pani 

zrozumie, że to prawo daje mi regulamin, i w związku z tym składam ten wniosek formalny, żeby jednak 15 minut 

przerwy, co nie jest niczym nadzwyczajnym chyba na sejmiku, żeby jednak ogłosić.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny, złożył pan wniosek formalny, z którego się pan wycofał, że to nie jest wniosek formalny. Ja nic nie 

poradzę, że pana koledzy zagłuszają państwa wypowiedzi. Oczywiście padł teraz wniosek formalny o przerwę od pana 

radnego Piotra Adamczyka, od pana przewodniczącego klubu. Proszę przygotować wniosek formalny. Głosujemy.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę państwa, proszę się uspokoić naprawdę, jeżeli ktoś nie chce dzisiaj pracować, naprawdę możecie wyjść.  

My mamy do przeprocedowania dzisiaj bardzo ważne uchwały. Jeżeli was nie interesuje ta praca, nikt państwa tu nie 

trzyma. Naprawdę. Głosujemy.  

12 za, 17 przeciw, 4 brak głosu. Wniosek o przerwę nie został uwzględniony. Jesteśmy w trakcie procedowania 

uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie WPF-u. Tak jak mówiłam, projekt został zaopiniowany przez wszystkie 

komisje, na których był przedłożony. Komisję Budżetu i Finansów, Komisję Rozwoju Regionalnego, Gospodarki, 

Bezpieczeństwa, Komisję Nauki, Kultury i Sportu, Komisję Ochrony Zdrowia, Rodziny i Polityki Społecznej, Komisję 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska. Czy ktoś ma pytanie do tego projektu uchwały? Bardzo proszę pan radny Rogut.  

Dariusz Rogut (radny SWŁ)  

Panie przewodnicząca, chciałem panią zapytać, dlaczego nie został przegłosowany mój wniosek formalny w sprawie 

przerwy.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Przed chwila głosowaliśmy wniosek formalny w sprawie przerwy.  

Dariusz Rogut (radny SWŁ)  

Ale kogo? Pana radnego Adamczyka. A dlaczego nie mój, który był pierwszy?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bo ja nie słyszałam pana wniosku o przerwę jako wniosek formalnego.  

Dariusz Rogut (radny SWŁ)  

No ale przecież patrzyła mi pani w oczy, pani przewodnicząca.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Ale nie czytam z ust.  
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Dariusz Rogut (radny SWŁ)  

Proszę?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Ale nie czytam z ust.  

Dariusz Rogut (radny SWŁ)  

Ale nie, ale wie pani co? No, ja chyba dość wyraźnie i głośno...  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny, ja przegłosowałam przed chwileczką wniosek formalny o przerwę.  

Dariusz Rogut (radny SWŁ)  

Tak. Pana Adamczyka. Powiedziała pani, że wycofałem się z wniosku. Nie wycofałem się z wniosku, pani 

przewodnicząca. I proszę mi takich rzeczy nie mówić, dobrze.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy pan jeszcze raz zgłasza wniosek formalny o przerwę?  

Dariusz Rogut (radny SWŁ)  

W tym momencie jeszcze nie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Pan radny Linkowski. Dziękuję bardzo. Nie widzę. Głosujemy uchwałę bardzo proszę w sprawie 

zmiany WPF. Naprawdę proszę państwa, bardzo proszę się skupić na pracy, od tego tutaj jesteście i po to was ludzie 

tu wybrali.  

17 głosów za, 12 przeciw, 4 brak głosu.  

        Uchwała Nr XIV/171/25 

5.4 w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Łódzkiego na rok 2025 pomocy finansowej jednostkom samorządu 

terytorialnego województwa łódzkiego na zadania inwestycyjne współfinansowane ze środków objętych „Programem 

rozwoju infrastruktury sportowej w województwie łódzkim" 

 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Projekt został omówiony i pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Budżetu i Finansów oraz Komisji Rolnictwa i 

Ochrony Środowiska. Zgłasza się do dyskusji pan radny Linkowski. Bardzo proszę.  

Zbigniew Linkowski (radny SWŁ)  

Pani przewodnicząca tylko czy Druk Nr 5.4 czy 5.5, bo pani powiedziała o infrastrukturze sołeckiej. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

5.4 dobrze. Omyłka jest. Nie dobrze jest......  
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Zbigniew Linkowski (radny SWŁ)  

Ja tylko chciałem się dopytać. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo, Członkowie Zarządu! To samo pytanie co 

sesja ubiegła. Proszę o informację, ile podmiotów nie uzyskało dofinansowania i o listę tych podmiotów. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę, pani przewodnicząca Spólnicka.  

Magdalena Spólnicka (radna SWŁ)  

Szanowny panie radny, na posiedzeniu Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska z podobnym wnioskiem wystąpiła 

pani radna Ozga-Flejszer i pan radny Łuczak i wszystkie informacje dotyczące podmiotów, które złożyły wnioski i nie 

uzyskały dofinansowania, zostaną przez panią dyrektor Departamentu Rolnictwa przekazane państwu w formie........ A 

przepraszam, myślałam, że mówimy o infrastrukturze.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Przepraszam, oczywiście infrastruktura sportowa. Przełożyła mi się kartka. Infrastruktura sportowa. Tak jak pani 

przewodnicząca Spólnicka mówiła, taki wniosek padł też na przy następnej uchwale i doszliśmy, że będzie to w formie 

pisemnej. Dostaniecie państwo taką informację w formie pisemnej. Czy jeszcze ktoś? Nie widzę. W takim razie 

przystępujemy do głosowania nad uchwałą w sprawie programu rozwoju infrastruktury sportowej w województwie 

łódzkim i udzielenie pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego na to zadanie.  

Cieszę się bardzo, że dobrze się państwo bawicie. Dziękuję, ale dziękuję też wszystkim tym, którzy dzisiaj 

merytorycznie pracują. To jest ważne dzisiaj. 

Dziękuję bardzo za głosowanie 32 głosy za, 1 brak głosu dziękuję. Projekt został uchwały przyjęty. 

        Uchwała Nr XIV/172/25 

5.5 w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Łódzkiego na rok 2025 pomocy finansowej dla jednostek samorządu 

terytorialnego województwa łódzkiego w formie dotacji celowej, przeznaczonej na realizację zadań własnych gminy  

w zakresie rozwoju infrastruktury w sołectwach „Nasza infrastruktura sołecka” . 

Projekt został pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Budżetu i Finansów oraz Komisję Rolnictwa i Ochrony 

Środowiska. Czy ktoś chciałby zabrać w tym punkcie głos?  

Nie widzę. Przystępujemy do głosowania nad projektem uchwały.  

Kto z państwa jest za, kto jest przeciwny, kto się wstrzymał.  

31 głosów za, 1 nieobecny 1 brak głosu. Uchwała została przyjęta.  

        Uchwała Nr XIV/173/25 

5.6. w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Łódzkiego na rok 2025 pomocy finansowej dla jednostek 

samorządu terytorialnego województwa łódzkiego w formie dotacji celowej, przeznaczonej na realizację zadań 

własnych gminy w zakresie rozwoju infrastruktury w sołectwach „Nasze świetlice sołeckie” 

Projekt został pozytywnie zaopiniowany i omówiony przez Komisję Budżetu i Finansów, Komisję Rolnictwa i Ochrony 

Środowiska.  

Czy ktoś chciałby zabrać głos? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania nad projektem uchwały.  
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31 głosów za, 2 głosy brakujące. Uchwała została przyjęta.  

         Uchwała Nr XIV/174/25 

5.7. w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Łódzkiego na rok 2025 pomocy finansowej dla jednostek 

samorządu terytorialnego z obszaru województwa łódzkiego w formie dotacji celowej, przeznaczonej na 

dofinansowanie zadań w zakresie renowacji zbiorników małej retencji w celu zapobiegania skutkom suszy – 

,,Renowacja zbiorników wodnych’’ 

Projekt został omówiony i pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Budżetu i Finansów, Komisję Rolnictwa i Ochrony 

Środowiska.  

Czy ktoś by chciał zabrać w sprawie tego projektu głos? Nie widzę w takim razie przechodzimy do głosowania.  

29 głosów za, 4 głosy brakujące. Uchwała została przyjęta. 

       Uchwała Nr XIV/175/25 

5.8. w sprawie upoważnienia Zarządu Województwa Łódzkiego do przeprowadzenia postępowania w celu wyboru 

firmy audytorskiej uprawnionej do badania Sprawozdania finansowego Województwa Łódzkiego 

Projekt został omówiony i pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Budżetu i Finansów. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy ktoś ma pytania do tego projektu uchwały? Nie widzę. W takim razie przystępujemy do głosowania nad projektem 

uchwały.  

Proszę państwa, proszę zająć miejsca, jeżeli państwo chcą podyskutować, to proszę po prostu wyjść z sali. Nie ma 

problemu, nie musicie uczestniczyć, jeżeli nie jesteście zainteresowani pracą na dzisiejszej sesji. Ja spokojna jestem, 

panie radny. Pan jeszcze mnie nie widział niespokojnej. Bardzo proszę. Przystępujemy do głosowania.  

22 głosy za, 9 wstrzymujących, 2 brakujące głosy. Projekt uchwały został przyjęty. 

         Uchwała Nr XIV/176/25 

5.9. zmieniająca uchwałę w sprawie wskazania kandydatów do Rady Łódzkiego Oddziału Wojewódzkiego 

Narodowego Funduszu Zdrowia 

Uchwała została pozytywnie zaopiniowana na Komisji Statutowo-Regulaminowej.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę pan radny Adam Nowak.  

Adam Nowak (radny SWŁ)  

Dziękuję bardzo pani przewodnicząca. Wysoki Sejmiku! W porównaniu do pierwszej wersji projektu uchwały, które 

otrzymaliśmy przed posiedzeniem komisji przed sesją, na dzisiejszym posiedzeniu Komisji Statutowo-Regulaminowej 

została dokonana zmiana. Skreślono w § 1 pkt 2, wobec czego uchwała dotyczy wyłącznie zmiany członka komitetu 

monitorującego w miejsce dotychczasowego przedstawiciela sejmiku wskazana została wiceprzewodnicząca 

Magdalena.......  
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Adam Nowak (radny SWŁ)  

RPO, RPO.  

Przepraszam, to źle przeskoczyło na ekranie, więc wracamy później do punktu.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Narodowy Fundusz Zdrowia, NFZ i nowy członek zgłoszony przez klub Prawa i Sprawiedliwości po wadliwie 

wskazanym wcześniej członku. Panie dyrektorze, przypomni pan nazwisko, bo ja przepraszam bardzo nie wpisałam 

w uchwałę. Bardzo proszę pan radny Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Dziękuję bardzo. Szanowni państwo, zgłosiłem i zgłaszam w tym momencie również panią mec. Monikę Firek, która 

prowadzi własną kancelarię. Złożone zostały wszystkie zgody już do kancelarii sejmiku. Nie ma żadnych 

przeciwwskazań, które wykluczałyby panią mecenas z możliwości ubiegania się o wskazanie przez sejmik do rady 

Narodowego Funduszu Zdrowia.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. W takim razie proszę państwa mamy teraz uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie wskazania 

kandydatów do Rady Łódzkiego Oddziału Wojewódzkiego Narodowego Funduszu Zdrowia. Wskazaną osobą z klubu 

Prawa i Sprawiedliwości jest pani mecenas Monika Firek zgłoszona przez klub Prawa i Sprawiedliwości. Bardzo 

proszę, głosujemy.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Ja bardzo proszę, jakby pan chciał podyskutować tam z kolegami, to proszę wyjść z sali, bardzo proszę. Głosujemy.  

16 głosów za, 15 wstrzymujących, 2 głosy brakujące. Dziękuję. Wyłoniliśmy tym samym nowego członka Rady 

Łódzkiego Oddziału Wojewódzkiego Narodowego Funduszu Zdrowia.  

        Uchwała Nr XIV/177/25 

 

5.10. zmieniająca uchwałę w sprawie powołania przedstawicieli Sejmiku Województwa Łódzkiego do składu Komitetu 

Monitorującego Regionalny Program Operacyjny Województwa Łódzkiego na lata 2014-2020 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę zająć miejsca i naprawdę skupić się na pracy. Już mamy niedużo punktów. Naprawdę będziecie mogli 

państwo wyjść, podyskutować ze swoimi zwolennikami. Bardzo proszę przewodniczący Adam Nowak.  

Adam Nowak (radny SWŁ) 

Dziękuję bardzo, pani przewodnicząca. Wtedy omyłkowo przeskoczyło na ekranie, więc jeszcze raz przedstawię 

informację z Komisji Statutowo-Regulaminowej, że w porównaniu do pierwotnej wersji projektu nastąpiła zmiana. 

Komisja zarekomendowała usunięcie z §1 pkt 2 dotyczącego zastępcy członka komitetu. Wobec powyższego projekt 

uchwały pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Statutowo-Regulaminową odnosi się wyłącznie do zmiany członka 

komitetu monitorującego, a nie członka i zastępcy. Bardzo dziękuję.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję. Pan radny Michał Król  

Michał Król (radny SWŁ) 

Ja tylko w tym miejscu chciałem podziękować panu radnemu Nowakowi, że dopomógł w osiągnięciu kompromisu. 

Pięknie dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

W takim razie przystępujemy do głosowania nad tą uchwałą.  

29 głosów za. Uchwała została przyjęta. 

          Uchwała Nr XIV/178/25 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę. Wniosek formalny pani radnej Beaty Dróżdż.  

Beata Dróżdż (radna SWŁ)  

Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo! Chciałam zgłosić wniosek formalny o uzupełnienie porządku obrad o pkt 

5.11 poprzez wprowadzenie uchwały w sprawie przyjęcia stanowiska Sejmiku Województwa Łódzkiego dotyczącego 

sprzeciwu wobec relokacji nielegalnych imigrantów oraz tworzenia, organizacji bądź budowy centrów integracji 

cudzoziemców na terenie województwa łódzkiego. Szanowni państwo, uchwala się, co następuje, taki jest projekt 

uchwały. § 1 przyjmuje się stanowisko Sejmiku Województwa Łódzkiego dotyczącego sprzeciwu wobec relokacji 

nielegalnych imigrantów oraz tworzenia, organizacji bądź budowy centrów integracji cudzoziemców na terenie 

województwa łódzkiego w brzmieniu stanowiącym załącznik do uchwały. § 2 zobowiązuje się przewodniczącą Sejmiku 

Województwa Łódzkiego do przekazania niniejszego stanowiska Marszałkowi Województwa Łódzkiego, pani Joannie 

Skrzydlewskiej, Prezesowi Rady Ministrów Rzeczypospolitej Polskiej Donaldowi Tuskowi. Starostom wszystkich 

powiatów z terenu województwa łódzkiego, wszystkim wójtom, burmistrzom i prezydentom z terenu województwa 

łódzkiego. § 3 wykonanie uchwały powierza się Przewodniczącej Sejmiku Województwa Łódzkiego. § 4 uchwała 

wchodzi w życie z dniem podjęcia. Odczytam załącznik również w ten sposób, aby słyszały mnie, mam nadzieję, osoby 

zgromadzone na zewnątrz, które nie zostały wpuszczone przez panią przewodniczącą na salę. Są tam mieszkańcy, są 

tam goście zaproszeni. Załącznik do uchwały Sejmiku Województwa Łódzkiego, stanowisko Sejmiku Województwa 

Łódzkiego dotyczące sprzeciwu wobec relokacji nielegalnych imigrantów oraz utworzenia organizacji bądź budowy 

centrów w integracji cudzoziemców na terenie województwa łódzkiego. Sejmik Województwa Łódzkiego w trosce  

o dobro mieszkańców regionu oraz bezpieczeństwo całej lokalnej społeczności zdecydowanie sprzeciwia się relokacji 

nielegalnych imigrantów, jak i wszelkim próbom tworzenia obiektów stałego bądź czasowego pobytu migrantów na 

terenie województwa łódzkiego.  

Dotyczy to także tworzenia i organizacji centr integracji cudzoziemców. Sprzeciw ten jest wynikiem bardzo licznych 

sygnałów kierowanych przez mieszkańców naszego województwa, którzy dostrzegają zagrożenia powstające pod 

wpływem zwiększającej się ilości migrantów oraz wyrażają poważne obawy związane z możliwymi konsekwencjami 

powstania takich placówek bądź rozbudowy już istniejących, a także relokacji nielegalnych imigrantów na terenie 

województwa łódzkiego. W ostatnich latach obserwujemy tworzenie fal migracyjnych mających na celu 

zdestabilizowanie sytuacji politycznej w krajach członkowskich Unii Europejskiej. Dodatkowo do Polski są przewożeni 

imigranci z krajów spoza Unii Europejskiej przez granice Unii Europejskiej bez spełnienia wymogów prawnych 
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dotyczących wjazdu, pobytu lub zamieszkania w jednym z krajów Unii. Tolerowanie sytuacji, w której z jednej strony 

przez zachodnią granicę Polski przewożone są osoby, co do których nie istnieje udokumentowane potwierdzenie, iż 

Polska jest pierwszym krajem Unii, do którego przybyli, a z drugiej strony rząd tworzy w naszych miastach bez zgody 

ich mieszkańców, miejsca ich pobytu, jak również centra integracji cudzoziemców, podważa zaufanie do państwa 

polskiego, w tym zaufanie do samorządów lokalnych.  

Pragniemy przypomnieć, że mieszkańcy województwa łódzkiego, jak również władze samorządowe, aktywnie 

wspierały miliony uchodźców wojennych z Ukrainy. W szczególności poprzez pomoc w zakresie sprzętu medycznego, 

wsparcie w opiece zdrowotnej oraz społecznej, zwłaszcza potrzebujące kobiety z dziećmi. Ten wyraz solidarności 

społecznej pokazuje, że jesteśmy otwarci na pomoc rzeczywiście potrzebującym ludziom, dbającym jednocześnie o 

bezpieczeństwo naszych mieszkańców. Sejmik Województwa Łódzkiego pragnie jednak stanowczo podkreślić, że 

jednym z jego zadań jest zapewnienie bezpieczeństwa publicznego i ochrony ludności. Stąd protestując wobec 

powstania enklaw migracyjnych, wyrażamy jako radni Sejmiku Województwa Łódzkiego sprzeciw wobec relokacji 

nielegalnych imigrantów na terenie województwa łódzkiego, jak i sprzeciw wobec tworzenia organizacji czy budowy 

centr integracji cudzoziemców na terenie naszego województwa. Sejmik Województwa Łódzkiego apeluje do 

odpowiednich organów administracji rządowej i samorządowej o zaniechanie wszelkich działań zmierzających  

w przyszłości do umieszczenia na terenie naszego samorządu grup imigranckich, jak i tworzenie organizacji czy 

budowy centrów integracji cudzoziemców.  

Apelujemy do rządu o wzmocnienie polskich granic i zaniechanie wszelkich przedsięwzięć, które zagrażają 

bezpieczeństwu polskich obywateli, w tym mieszkańców województwa łódzkiego i prowadzą do osłabienia państwa 

polskiego. Działania podejmowane przez administrację rządową, zgoda na unijny pakt migracyjny, zakładający 

przymusową relokację określonych przez Komisję Europejską grup migrantów z Afryki oraz państw Bliskiego 

Wschodu, brak stanowczej reakcji na bezprawne forsowanie granic państwa polskiego bądź procesy niekontrolowanej 

redymisji i zawracania migrantów znad granicy, plan budowy ośrodków migracyjnych bez zgody mieszkańców 

zasługują na krytykę i odpowiedź w formie apelu o powstrzymanie się od tych przedsięwzięć, które zagrażają 

bezpieczeństwu polskich obywateli i prowadzą do osłabienia państwa polskiego. Dlatego również zwracamy się do 

polskiego rządu z apelem, aby przede wszystkim podjął wszelkie działania polegające na wycofaniu się z paktu 

migracyjnego zagrażającemu bezpieczeństwu mieszkańców, wzmocnieniu kontroli na naszych wewnętrznych 

granicach z państwami członkowskimi Unii w celu uniknięcia nieuprawnionych przerzutów nielegalnych imigrantów.  

Szanowni Państwo, Szanowni Państwo Radni! Apeluję do państwa w imieniu mieszkańców województwa łódzkiego  

o przyjęcie tego stanowiska. Przekazuję to stanowisko na ręce pani przewodniczącej z prośbą o skserowanie dla 

wszystkich radnych przez biuro rady, przekazanie wszystkim radnym do zapoznania. I w związku z tym o 5 minut 

przerwy przed głosowaniem.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę przewodniczący Bors.  

Proszę o przygotowanie głosowania stanowiska.  

Piotr Bors (Wiceprzewodniczący Sejmiku)  

Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni! Ja, żeby doprecyzować, bo chciałbym sobie wyrobić 

zdanie przed tym, jak będę głosował i chciałem się zapytać pani radnej, czy chodzi o te centra integracji 

cudzoziemców, które to zadanie 31  marca 2023 roku Zarząd Województwa Łódzkiego przekazał do realizacji 
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Wojewódzkiemu Urzędowi Pracy. O te centra integracji chodzi ?  

Bo, pod tą uchwałą podpisali się Grzegorz Schreiber, Piotr Adamczyk, Robert Baryła i Górczyński.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę państwa....  

Piotr Bors (Wiceprzewodniczący Sejmiku)  

Ja się dalej chcę zapytać, czy chodzi o tą samą uchwałę i o te centra, które pan marszałek Schreiber razem ze swoim 

zarządem przekazał WUP-owi? To te? Ja chciałem się tylko dowiedzieć przed głosowaniem.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę państwa.....Czy mamy przygotowane głosowanie? Bardzo proszę przechodzimy....Radny Riemer jeszcze chce 

coś powiedzieć.  

Maciej Riemer (radny SWŁ)  

Pani Marszałek! Szanowni Państwo! Mamy do czynienia ze szczytem pis-owskiej hipokryzji dzisiaj na tej sali. To rząd 

Prawa i Sprawiedliwości przez lata wpuszczał setki tysięcy nielegalnych imigrantów. To rząd Koalicji Obywatelskiej 

uszczelniał granicę wschodnią poprzez tarcze wschód. To Zarząd Województwa Łódzkiego z podpisem pana 

marszałka Schreibera w roku 2022 przeznaczył środki na te punkty integracji i następnie w roku 2023 to zarząd 

województwa uszczegóławiał te dokumenty. Mówicie o własnych działaniach, obwiniając o to obecną władzę. Szczyt 

hipokryzji, robicie szczyt hipokryzji nie tylko tutaj, ale w całym kraju. Gorąco apeluję o odrzucenie tego stanowiska jako 

kłamliwego i zamknięcie dyskusji. To jest wyłącznie elementem kampanii wyborczej w Polsce.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę państwa, nie dosyć, że przyprowadziliście państwo ludzi, którzy zakłócają naszą pracę z zewnątrz, to jeszcze 

sami zakłócacie tą pracę. Padł wniosek formalny pani radnej Dróżdż.  

Przystępujemy do głosowania nad projektem.... Nad stanowiskiem, który zgłosiła radna Dróżdż. Bardzo proszę.  

Głosujcie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Wniosek formalny ma pierwszeństwo proszę pani.  

Macie państwo prawo i macie maszynki do głosowania.  

Proszę głosować.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Wniosek formalny.... o wprowadzenie stanowiska do porządku.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję państwu bardzo. 15 za, 17 przeciw, 1 brak głosu.  

Wniosek niestety nie przeszedł. Przechodzimy......  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Padł wniosek formalny o zakończenie dyskusji? Czy pan radny Riemer złożył wniosek formalny o zakończenie dyskusji 

w tym punkcie? Proszę przygotować wniosek.  

Nie ma punktu...... No tak, przepraszam bardzo. Proszę skasować liczbę rozmówców, nie przeszedł wniosek, nie ma 

dyskusji. 

Punkt 6 

Raport o stanie sanitarnym województwa łódzkiego w 2024 roku. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę państwa, ten Raport został przedstawiony państwu na Komisji Zdrowia, Rodziny i Polityki Społecznej. Bardzo 

proszę w skrócie panią Urszulę Jędrzejczyk - Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektorat Sanitarny.  

Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Szanowna Pani Marszałek, Szanowna Panie Przewodnicząca, Zarząd, Szanowni Radni, Zaproszeni Goście! Witam 

bardzo serdecznie. Nie wiem, jak mi to pójdzie, bo jestem bardzo tą sytuacją....  

(głos z sali)  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani radna, naprawdę......Pani nie jest od tego, żeby witać gości, pani nie jest od tego, żeby zwracać naszemu 

gościowi uwagę. To jest poniżej krytyki, jak wy się dzisiaj zachowujecie... To jest, pani radna, to jest skandal, jak wy się 

dzisiaj zachowujecie. Ja mam nadzieję, że was mieszkańcy województwa ocenią. To jest po prostu coś niebywałego. 

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pani inspektor.  

Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Na pewno będzie mi trudno w takiej atmosferze przedstawić tą sytuację, ale postaram się naprawdę najważniejsze.  

ałgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Niestety musi pani dziś w takich warunkach pracować. Przepraszam za te warunki, ale niestety jest, jak jest.  

Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Dobrze postaram się jak najkrócej. Faktycznie na komisji zdrowia udało mi się przynajmniej tą niekorzystną sytuację 

epidemiologiczną przedstawić, jaką mieliśmy w 2024 roku, więc tylko tutaj państwu tylko zasygnalizuje. Inspekcja 

sanitarna razem z powiatowymi stacjami, których jest 21, realizuje zadania z szeroko pojętego zakresu zdrowia 

publicznego. Do urzędu marszałkowskiego został przesłany bardzo szczegółowy raport, ile przeprowadziliśmy kontroli 

w ramach bieżącego nadzoru, ile wydaliśmy decyzji zakazujących, nakazujących, unieruchamiających, jak i również ile 

nałożyliśmy mandatów, jak i ile do nas do wojewódzkiej stacji zwróciło się powiatowych inspektorów z wnioskami  

o kary pieniężne. Kary pieniężne są nakładane przede wszystkim z ustawy o bezpieczeństwie żywności....  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę kontynuować.  
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Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Tak dobrze będę, no mnie to troszkę deprymuje, bo jak widzę, że mnie niektórzy panowie nie słuchają i chodzą. Mało 

to kulturalne no, ale trudno. Proszę państwa, króciutko tylko powiem o sytuacji epidemiologicznej. Była bardzo 

niekorzystna w 2024 roku, ponieważ mieliśmy wzrost zachorowań…… 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę państwa, jeżeli państwo będziecie przeszkadzali pani inspektor i nie jesteście zainteresowani, to po prostu 

wyjdźcie.  

Bardzo proszę pani inspektor.  

Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Mieliśmy bardzo niekorzystną sytuację w zapadalności na choroby wieku dziecięcego, bo odnotowaliśmy wzrost, 

szczególnie lawinowy wzrost zapadalności na krztusiec. Od wielu, wielu lat nie mieliśmy przypadków Odry, a w 2024 

województwo łódzkie odnotowało 11 przypadków. Była bardzo ciężka jesień, czyli ten sezon, czyli końcówka roku 2023 

i początek 2024. To był pierwszy sezon na choroby infekcyjne. On jeszcze tak źle nie wyglądał, jak ten drugi sezon, 

który właśnie był, końcówka roku 2024 i początek tego roku, gdzie mieliśmy ogromne, właściwie lawinowe 

zachorowanie, zapadalność na grypę. W tym okresie mieliśmy grypę, mieliśmy COVID, mieliśmy zakażenia wirusem 

rsv, choroby wieku dziecięcego już pominę. Wspomniałam, był wzrost prawie dwunastokrotny zachorowań na 

krztusiec.  

I tutaj też oczywiście ogromną rolę odgrywa to, że jest coraz więcej ruchu w antyszczepionkowych i coraz więcej 

środowisk uchylających się od szczepień. 11 przypadków na Odrę, w krajach Unii Europejskiej wzrost zachorowań na 

Odrę 35  000 zachorowań. W 2024 roku zmarły 23 osoby. Mówiliśmy długo o radykacji Odry. W tej chwili, tak jak już 

mówiłam na komisji zdrowia mieliśmy 2 bardzo blisko po sąsiedzku, bo w województwie mazowieckim, mieliśmy 2 

duże ogniska Odry, gdzie skontaktowane były z tymi przypadkami również i nasi mieszkańcy z powiatu 

skierniewickiego i łowickiego. Ale ponieważ to jedno ognisko dotyczyło zespołu szkół, więc akurat tak się szczęśliwie 

złożyło, że te osoby z naszego województwa były zaszczepione, nie zachorowały i nie zachorowały. Nauczyciel nie do 

końca pamiętał o tej swojej historii szczepień, ale odmówił szczepienia przypominającego. Szczęśliwie nie zachorował. 

No i jeszcze w Grodzisku Mazowieckim było duże ognisko w szpitalu, tam była skontaktowana ratowniczka medyczna 

z naszego terenu, ale szybciutko podjęła decyzję o ekspozycyjnym szczepieniu na Odrę i nie zachorowała.  

Tu jest ten slajd, zatrzymam się. Proszę państwa, bo to jest bardzo niepokojące i będę o tym mówiła. W tej chwili 

oczywiście, że bardzo dużo programów edukacyjnych realizujemy prewencyjnych, promocja zdrowia, oświata  

i mówimy, realizujemy najróżniejsze programy oświatowe, ale jednak w tej chwili skupiamy wszystkie wysiłki na tym, 

żeby dotrzeć do jak największych ludzi, zwłaszcza do tych, którzy cały czas się wahają, mają jakieś wątpliwości co do 

szczepień, nie słuchają autorytetów medycznych, tylko po prostu nie szczepią swoje dzieci i choroby zakaźne wracają 

w ogromnym tempie. Tak jak wspomniałam, ta jesień, ta końcówka roku 2024/25 mieliśmy grypę, COVID, krztusieć, 

zakażenia wirusem rsv i pneumokoki. Proszę zobaczyć, proszę państwa na wszystkie te choroby mamy szczepienia, 

 a jednak ten sezon był bardzo, można powiedzieć tragiczny dla nas. Tu są liczby, jeżeli ktoś bardzo jest 

zainteresowany, ponieważ ja mam mało czasu, w związku z tym już nie będę czytała, bo to i tak będzie trudne do 

zapamiętania. Natomiast to, co powiedziałam, proszę zwrócić, bo tak jak COVIDu, było troszeczkę mniej, bo prawie o 

3000 mniej zachorowań, tak proszę zobaczyć, jaki był wzrost, kiedy w pierwszym sezonie mieliśmy zachorowań 8000, 

a teraz końcówka roku i początek tego 36  000 było zachorowań na grypę. I podobny wzrost zakażeń wirusem wirusem 
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rsv. Muszę wspomnieć, ponieważ z jednej strony bardzo się cieszę, że mam tak szerokie audytorium, bo proszę 

państwa, niestety, jest bardzo niekorzystna sytuacja, jeśli chodzi o zapadalność na boreliozę, na kleszczowe zapalenie 

mózgu. To są ocz choroby przenoszone przez kleszcze. Zimy mamy coraz bardziej łagodniejsze, kleszczy jest 

mnóstwo. Jak rozmawiamy z rolnikami, jak rozmawiamy z osobami, którzy mają działki, to mówią właśnie, że po prostu 

po zakończonym dniu pracy na takiej działce, w ogrodzie czy po prostu w gospodarstwie wracają do domu, mają całe 

spodnie oblepione kleszczami. Kleszczy jest bardzo dużo. Dlatego apeluję do państwa, jak jedziemy do lasu, siadamy 

na łące, siadamy w lesie. Musimy o tym myśleć, że kleszcze atakują i podstawa, wracamy z takiej wycieczki, oglądamy 

się bardzo dokładnie.  

 Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę kontynuować.  

Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Chodzi o to, żebyśmy myśleli, jak się wybieramy na wycieczkę, jak wracamy z tej wycieczki, żebyśmy się na tę 

wycieczkę odpowiednio ubrali, a potem bardzo dobrze obejrzeli. A jeżeli nam się przytrafi rumień wędrujący 

natychmiast, natychmiast do lekarza. Wzrost również zapadalności na zakażenia jelitowe, zwłaszcza te rotawirusy. No 

i mamy coraz więcej zatruć salmonelozowych. Tak jak powiedziałam, również na komisji już się zaczęły komunie. No i 

pierwsze ogniska już nam się pojawiają. Teraz, proszę państwa, to tylko też chciałabym bardzo zasygnalizować, bo 

świat się otworzył. Dużo podróżujemy, jeździmy coraz bardziej egzotyczne miejsca, więc tam, gdzie możemy się 

zaszczepić, to się szczepimy, gdzie możemy, gdzie wiemy, że będziemy mieć do czynienia z komarami, też musimy o 

tym myśleć, bo są też repelenty, którymi możemy się również zabezpieczać, odpowiednio się ubierać.  

I chodzi o to, żeby z takiej podróży nie przywieźć gorączki denga, malarii. Tak jak np. słyszeliście o tym przypadku 

chłopczyka, który wrócił ze Tanzanii z błonicą i jeszcze doszło do zakażenia wtórnego, czyli nasz rodzimy przypadek. 

Także pamiętajmy o tym już też w tej chwili jest ogłoszony Alert epidemiologiczny dla świata, zwłaszcza dla Ameryki 

Południowej, gdzie zaczęła szaleć żółta febra. I to jest bardzo ważny. Jeżeli się wybieracie do Ekwadoru, trzeba się 

zaszczepić, bo nie wpuszczą. Pominę już grypę ptaków. To też jest ważny problem, dlatego że wirus przekroczył już 

granice drób - człowiek i dlatego bardzo niebezpieczne są ogniska grypy ptaków, które występują już w naszym 

województwie, również przede wszystkim dla tych, którzy usuwają skutki takich ognisk, czyli dla lekarzy weterynarii, dla 

dla właścicieli tych posesji, dla właścicieli tych gospodarstw, właścicieli kurników, dla zakładów utylizacyjnych. Muszą 

pamiętać o tym, żeby się bardzo dokładnie zabezpieczyć, żeby nie doszło do zakażenia właśnie wirusem ptasiej grypy 

u człowieka, bo jest to ciężkie schorzenie.  

W tym roku, już do maja, tak jak w poprzednim roku, mieliśmy tylko 3 ogniska ptasiej grypy na terenie województwa, w 

tym roku już mamy 7 i jest to też bardzo niebezpieczne. To jest jedyny przypadek na razie w Polsce, gdzie w powiecie 

poddębickim, gdzie również został zakażony wirusem kot. Proszę państwa przejdę szybciutko przejdę do....  

Wiadomo, że ten nadzór bieżący, kontrole dotyczą również obiektów użyteczności publicznej. Szpitale mogę pominąć. 

Mamy prawie 4000 podmiotów leczniczych, w tym 77 szpitali. Poprawiają stan sanitarno techniczny. Tam, gdzie 

stwierdzamy jakieś nieprawidłowości, zwłaszcza dotyczące np. postępowania z odpadami niebezpiecznymi, 

medycznymi, tam są wydawane decyzje, do których oczywiście te podmioty muszą się zastosować. Mamy nadzór nad 

wodą do spożycia. To jest bardzo odpowiedzialna, bardzo odpowiedzialna działalność. Powiem tylko państwu tyle, że 

pijemy wodę dobrą, jeżeli ktoś chce sobie dokładnie poczytać, jak wygląda stan wodociągów, w jaki sposób 

województwo łódzkie jest zaopatrywane w wodę, z jakich wód podziemnych czy z ujęć powierzchniowych, to odsyłam 

do - obszarowa ocena jakości wody do spożycia przez ludzi na terenie województwa łódzkiego za ten rok. Zawsze tą 
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ocenę obszarową dostarczamy również do urzędu marszałkowskiego i można się z tym zapoznać. Tam również są 

dokładnie opisane wszystkie wodociągi, jakie mamy wydajności te wodociągi i może tylko .....  

No to ja tu pomijam. Chciałabym tylko zakończyć, że naprawdę czuwamy na tym, żeby woda do spożycia była idealna. 

Tutaj tymi małymi literkami, to są właśnie wymienione wodociągi, gdzie trzeba było je unieruchomić, bo była woda 

niezdatna do spożycia. I to stanowiło 5,5% wszystkich wodociągów, natomiast są jeszcze są jeszcze też wymieniona 

tutaj w tej obszarowej ocenie te wodociągi, gdzie woda była warunkowo przydatna do picia. I to stanowiło 11%, a 

warunkowa przydatność wody do spożycia to jest wtedy, kiedy np. jest przekroczona ponadnormatywna ilość 

drobustrojów w temperaturze 22 stopni w ciągu 72 godzin, wtedy dopuszczamy taką wodę do spożycia tylko 

oczywiście do celów gospodarczych i po bardzo długim przygotowaniu. Oczywiście mamy również nadzór nad wodą 

ciepłą w instalacji wody ciepłej i tutaj tą wodę przede wszystkim badamy tam, gdzie jest ten wrażliwy odbiorca, czyli to 

są DPSy, to są szpitale, szkoły. W 84 obiektach stwierdziliśmy ponad normatywną poziom legionali. Trzeba było 

niestety wydać decyzję zakazującą stosowania. Kąpielisk inspekcja sanitarna na terenie województwa zamknęła 12 w 

2024 roku. Jeśli chodzi o nadzór nad obiektami użyteczności publicznej takimi, jak hotele, obiekty czasowe, 

turystyczne, zakłady fryzjerskie, kosmetyczne, zakłady odnowy biologicznej, tatuażu, DPS y, dworce, przystanki 

autobusowe, trzeba było wydać 46 decyzji na poprawienie stanu sanitarno-technicznego, ale generalnie nie było tutaj 

aż takich. Trzeba powiedzieć uczciwie, że ten stan tych obiektów użyteczności publicznej się poprawia.  

Proszę państwa, tu są zakłady fryzjerskie i kosmetyczne. Te decyzje, które są tutaj wymienione, te o 17% mniej, to są 

przede wszystkim decyzje, które trzeba było wydać na zakłady fryzjerskie i kosmetyczne. Bardzo duże zastrzeżenia 

mamy do postępowania w zakładach fryzjerskich ze sprzętem fryzjerskim. W zakładach, to znaczy w gabinetach 

kosmetycznych, również z postępowaniem, przede wszystkim ze sprzętem, które narusza ciągłość tkanek. Jeśli chodzi 

o obiekty oświatowo wychowawcze, tutaj nie tylko nadzorujemy stan sanitarno techniczny tych szkół, przedszkoli, 

żłobków, ale również oceniamy higieniczne, sposób nauczania, higieniczny nawet sposób nauczania, to nawet i 

oceniamy, czy jest dobrze ułożony plan lekcji. Natomiast te placówki są również poprawiają swój stan. Natomiast 

najgożej jest jeszcze w niektórych. Kilka mamy decyzji, które dotyczą tarasów, ogrodzeń, gdzie po prostu placówki nie 

mają pieniędzy, żeby to naprawić.  

No i olbrzymia, ogromna praca. Jeden z największych działów, który jest w Inspekcji sanitarnej, to dział nadzoru 

żywności i żywienia. Bo mamy pod nadzorem prawie 40  000 obiektów, więc tu jest największa liczba kontroli. Tu stąd 

wychodzą właśnie wnioski o ukaranie i tu są właśnie kary pieniężne. No i ogromna rola inspekcji sanitarnej w nadzorze 

nad suplementami diety, gdzie jest bardzo dużo niestety wniosków na ukaranie za reklamę, za ofertę, za złe 

oświadczenia zdrowotne. Także dużo mandatów i dużo jest nakładanych tutaj w tym temacie i wycofywania danego 

suplementu z obrotu. Chciałam się pochwalić, ale nie ma czasu, że mamy świetne laboratorium właśnie w zakresie 

badania żywności, to jest laboratorium wojewódzkiej stacji, to jest jedno z 6 laboratoriów, które bada pestycydy, więc 

nie tylko pestycydy, czyli pozostałości pestycydów, zarówno w  owocach, warzywach, jak i zbożach.  

Dla województwa łódzkiego zrobiliśmy 190 badań, a te pozostałe, bo tam jest prawie 800. To było zrobione dla 

wszystkich wojewódzkich stacji z całego kraju. Powiem o zakładach pracy, że tam, gdzie występują czynniki szkodliwe 

dla zdrowia, zakład pracy ma obowiązek przedstawiać pomiary, robić pomiary środowiska pracy na poszczególnych 

stanowiskach pracy tam, gdzie np. występuje przekroczenia hałasu, zapylenie czy np. występują czynniki chemiczne. 

Jeżeli nie ma przekroczeń, to okazuje takie badania co dwa lata. Jeżeli są przekroczenia, to okazuje je częściej i 

właściciele tych dużych zakładów tam, gdzie są czynniki, starają się, zmieniają organizację pracy, a wszystko to po to, 

żebyśmy rejestrowali jak najmniej chorób zawodowych. W kompetencjach wojewódzkiej stacji jest , tylko to jest w 

kompetencjach wojewódzkiej stacji nadzór nad aparatami rentgenowskimi, nad higieną radiacyjną, więc tutaj też na 
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terenie województwa mamy 991 obiektów, 91  000 pracowni, prawie 2000 aparatów rentgenowskich. Są one coraz 

bardziej nowoczesne, coraz łatwiejszy jest do nich dostęp, także diagnostyka w tym temacie jest szybsza.  

No i ten nadzór inwestycyjny, zapobiegawczy. On załatwił 5800 spraw. To jest taki nadzór, od którego się wszystko 

zaczyna. Bo to jest opiniowanie projektów budowlanych, uczestniczenie w odbiorach, dopuszczenie do użytkowania, 

analiza zamierzeń planistycznych, opiniowanie miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego, uzgadnianie 

decyzji o warunkach zabudowy, no i w kompetencjach łódzkiego wojewódzkiego inspektora sanitarnego są 

odstępstwa. Czyli tylko inspektor wojewódzki może dać odstępstwo od oświetlenia, wysokości i zagłębieniach. No i tu 

chciałam pochwalić, bo inni państwo pewnie nie wiedzą, że wojewódzka stacja w Łodzi ma jedyną w kraju pracownie 

badań szkodliwości papierosów i wszystkie papierosy badane są na ul. Wodnej 40.  

Proszę państwa, ostatni slajd . Oczywiście, że realizujemy zgodnie z WHO i z różnymi zaleceniami i oceniamy sytuację 

epidemiologiczną, więc realizujemy najróżniejsze programy. Ale proszę państwa w tej chwili, ponieważ mamy 7,5 tys 

dzieci nieszczepionych, więc przede wszystkim się skupiamy na na szczepieniach, żeby dotrzeć do jak największej 

liczby osób. Był Światowy dzień zdrowia, były dni otwarte w Inspekcji, był Europejski Tydzień Szczepień. Cały czas 

mówimy w tej chwili o jednym, żeby dotrzeć do tych mam, które są niezdecydowane i przekonać, żeby dzieci szczepiły, 

żeby sytuacja epidemiologiczna się poprawiła. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo dziękuję.  

Proszę pan przewodniczący Bors.  

Piotr Bors (Wiceprzewodniczący Sejmiku)  

Ja myślę, że wyrażę zdanie nas wszystkich. Chciałem bardzo serdecznie podziękować pani dyrektor i powiedzieć, że 

my tutaj, w Łodzi dobrze wiedzieliśmy przez lata, że mamy najlepszego dyrektora stacji. Teraz już wiemy też, że mamy 

najlepszego w województwie. Bardzo dziękuję pani dyrektor.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo pani dyrektor. Bardzo proszę pani radna Beata Dróżdż.  

Beata Dróżdż (radna SWŁ)  

Dotyczyło poprzedniego punktu, także ja dziękuję w tym momencie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę, czy ktoś ma pytania do pani dyrektor. Pan radny Michał Król.  

Michał Król (radny SWŁ)  

Pani Marszałek, Szanowni Państwo, Pani Dyrektor. Także powiem, bardzo dziękuję. Obszerny materiał, zresztą 

wszyscy go otrzymaliśmy na nasze tablety. Powiem jako radny PiS-u to powinien pan chwalić oczywiście działalność 

PIS u, czyli Państwowej Inspekcji Sanitarnej. Ale powiem o jednej rzeczy, która na pewno jest bardzo trudna, a którą 

bym chciał zaakcentować. Mianowicie PIS, czyli Państwowa Inspekcja Sanitarna działa w obszarze, który dba, gdzie 

do kompetencji należy kwestia no ochrony zdrowia i ma ogromną ilość do egzekwowania, ogromną ilość przepisów. 

Jest kwestia, żeby zawsze pamiętać, że no wiadomo tam, gdzie jest kwestia zdrowia, tam nie do końca mogą być 

jakieś kompromisy. Ale z drugiej strony, żeby pamiętać o tym, żebyśmy, bo trochę w Polsce mamy nadmierne 

obciążenie regulacyjne i tutaj ludzie, którzy się spotykają po drugiej stronie, też z działaniami Państwowej Inspekcji 
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Sanitarnej, także na to często utyskują. Jest po prostu taki apel, żeby w tym wszystkim także kierować się zdrowym 

rozsądkiem. Wiadomo, że każdy np. przedsiębiorca, to on myśli o swoim biznesie, a nie czasami w drugiej, bo nie 

zawsze, ale czasami w drugiej kolejności o zdrowiu innych i właśnie dlatego PIS jest potrzebny, ale po prostu taki apel. 

Myślę, że to się bardzo często udaje, ale żeby zawsze pamiętać o rzeczy najważniejszej, czyli o zdrowym rozsądku. A 

teraz chciałbym zadać pytanie.  

Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Nie wyglądam na taką czarownicę i powiem panu szczerze panie radny, że się zmieniło dużo w inspekcji. Najpierw 

instruktaż. Dam przykład. Obiekty żywnościowe już nie powinniśmy stwierdzać nieprawidłowości np. w obiektach 

żywnościowych, bo sklep, każdy obiekt obrotu żywnością, każdy zakład produkcyjny żywności jest opiniowany, więc 

pracownik inspekcji sanitarnej przychodzi i robi odbiór. Więc na początek musi być wszystko ok, żeby zakład został 

zatwierdzony i wpisany do rejestru, więc już tylko, żeby tylko utrzymywał czystość. Ale jak pracownik idzie raz, drugi, 

trzeci widzi jakieś brudne szmaty po kontach, zalegające odpady żywnościowe. Po to ma ten mandatnik, bo perswazja 

czasem nie pomaga.  

Michał Król (radny SWŁ)  

Mianowicie tu pani dyrektor powiedziała o bardzo trudnej sytuacji, którą dopiero co mieliśmy, czyli przełom sezonu 

2024 na 2025 i chciałem się spytać, czy w przypadku, gdy nastąpił masowy napływ emigrantów, w szczególności 

spoza Europy, to jaki to będzie miało wpływ na sytuację epidemiologiczną? Pozytywny czy negatywny?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo podchwytliwe pytanie, panie radny. Oczywiście proszę włączyć pani dyrektor mikrofon.  

Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Ja chętnie odpowiem dlatego, że oczywiście, że wśród...............Bo nawiązujemy oczywiście do ruchu anty 

szczepionkowych. I do osób, które nie szczepią. Bo może nie byłoby takiej zapadalności na odrę, gdybyśmy dzieci 

mieli wszystkie wyszczepione. Niestety nie są. Ja muszę uczciwie powiedzieć, że...... Ale to nie są tylko mieszkańcy 

Ukrainy, bo to jest mały procent w stosunku niestety do mieszkańców Łodzi, która nie szczepi.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękujemy pani dyrektor za tą wyczerpującą odpowiedź. Pan radny Waldemar Wojciechowski.  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Bardzo dziękuję pani przewodnicząca. Szanowna pani dyrektor, wspomniała pani w swoim wystąpieniu 3 ogniskach 

ptasiej grypy na terenie województwa łódzkiego. Już siedmiu?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę włączyć pani dyrektor mikrofon, bo pani dyrektor dyskutuje tylko z jednym radny , a wszyscy chcą to 

słyszeć.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Mamy jeszcze kilka punktów pani dyrektor, a była komisja, na której bardzo szczegółowo to omawialiśmy, zachęcam, 

żeby brać udział w komisjach. Bardzo proszę pani dyrektor.  
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Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Pan nie dokończył pytania. Ja czekam na skończone pytanie.  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Chciałbym się zapytać pani, czy migracja ptaków dzikich, ogromna, przenosi ptasią grypę?  

I w jaki sposób państwo reagujecie na to? .  

Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Każdy padnięty dziki ptak, tak jak np. była gęś gęgawa na naszym terenie, oczywiście od razu ptaki są wysyłane do 

Instytutu weterynarii w Puławach i są badane. Ale to nie tylko ptasia grypa, bo zagraża nam również wirus 

Zachodniego Nilu, bo u 7 siwych wron w Warszawie już tego wirusa wyhodowano.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pani radna Ewa Wendrowska.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Jeszcze pan radny nie skończył zadawać pytań.  

I odebrano mu głos.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Przepraszam, panie radny, ma jeszcze pytania? Tak, przepraszam bardzo, myślałam, że pan już skończył, bo to 

dotyczyło podobno lekarza weterynarii, a nie inspekcji. Ale bardzo proszę.  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Tak się zdarza, że jadąc dzisiaj pani przewodnicząca, szanowni państwo, na sesję dostałem sms-a od jednego z 

rolników, który skarżył się, iż potężne stada dzikich ptaków w postaci gęsi i żurawi, a potwierdzam, że są potężne te 

stada idące w tysiące sztuk, siadają i wybierają całe hektary pól kukurydzy. To jest prawda i teraz moje pytanie 

następne.  

Czy jest to normalnością w Polsce, że wybija się całe stada kur, blojlerów zdrowych, a dzikie ptaki dalej sobie wędrują i 

nad nami latają roznosząc zarazę. Czy to jest normalne, pytam się.  

Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Panie radny, mogę odpowiedzieć w ten sposób. Te informacje, które ja mam, to wybijane są po to są i kaczki, gęsi, 

indyki, ale w stadach już dotkniętych ptasią grypą, bo najpierw są padnięcia. To jest badane i potem jest dopiero 

niszczenie całego stada.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę panie radny.  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Szanowni państwo, czy państwo wiedzą, że w 70 stopniach ten wirus ginie.....  
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Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Wirusy potrzebują wyższej temperatury, żeby zabić.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę włączyć panu radnemu mikrofon.  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Rozumiem, że rządzącym województwem łódzkim dzisiaj nie zależy na zdrowiu mieszkańców województwa łódzkiego. 

W ten sposób tylko mogę to skwitować.  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Jeżeli cały czas zabiera mi się głos i przerywa mi się notorycznie pani przewodnicząca, ja nie mogę się wypowiedzieć 

swobodnie w imieniu swoich 12,5 tysiąca wyborców.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny, ja bardzo pana przepraszam, ja bym chciała, żebyście byli słyszalni. Pani dyrektor nie miała włączonego 

mikrofonu.  

Niech się pan tak nie denerwuje.  

Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Ale ja, panie radny, ja pominęłam te slajdy, ja chciałam pokazać, ile się robi właśnie dla społeczeństwa, żeby nie 

dochodziło do zakażeń.  

(głos z sali)  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę pana, panie radny, dostaliście państwo ten raport pisemny. Pani dyrektor dzisiaj na komisji naprawdę 

szczegółowo go opowiedziała. Teraz też pani dyrektor nie przerywałam i naprawdę mógł się z tym raportem też 

wcześniej zapoznać i być przygotowany z pytaniami albo nawet zadać te pytania na piśmie. Pani dyrektor na pewno by 

panu wszystko szczegółowo opowiedziała. Tu nie ma żadnej złośliwości. Panie radny, zgłaszamy się do dyskusji 

i włączamy mikrofon. Dziękuję bardzo panie radny. To jest tylko informacja, panie radny, to nie jest uchwała.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę, pan radny Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Nie, nie pani przewodnicząca.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Przepraszam, pani radna Wendrowska.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Szanowni Państwo! Najpierw taka króciutka uwaga. Ta informacja, którą pani przygotowała, pani dyrektor, dzisiaj ona 

dlatego powinna zostać przedstawiona na sesji, bo to nie chodzi o to, że my dostaliśmy ją na skrzynkę i się 

zapoznaliśmy. Ja to przeczytałam i wiem, co tam jest. Zaraz zadam pytania pani dyrektor. Natomiast pani dyrektor 
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przedstawia tą informację, która ma dotrzeć do mieszkańców województwa łódzkiego. Oczywiście nie wszyscy w tej 

chwili słuchają tych obrad, ale jak było powiedziane kilkakrotnie, obrady są nagrane i można do nich wrócić, więc 

każdy z mieszkańców może wysłuchać tej informacji i naprawdę zgłaszanie do pani dyrektor próśb o skracanie tej 

informacji jest choć troszkę niegrzeczne z naszej strony, bo w końcu panią dyrektor tu zaprosiliśmy.  

Teraz pani przewodnicząca przed chwilą powiedziała, że na komisji zdrowia została szeroko omówiona ta informacja. 

No nieprawda, bo przewodniczący też cały czas prosił - pani dyrektor proszę skracać, proszę, skracać, bo my mamy 

tylko pół godziny. Już jest za 5/13 kończymy. I szczerze mówiąc, żadnych pytań, żadnych pytań zadać już na komisji 

nie można było, dlatego ja teraz zadam pani dyrektor pytania. Jeśli mówi się o odrze, krztuścu, na które większość 

dzieci jest szczepiona. Ja przejrzałam też doniesienia, które są i proszę mi powiedzieć, jak duży jest ten wzrost?  

Z jakiego powodu akurat w tym roku mamy taki wzrost, bo ja przejrzałam informacje z poprzednich lat  

i to jest kilkaset, powiedzmy maksymalnie z różnych, bo z krztuśca mamy kilkaset, Odry mamy kilkadziesiąt, tylko 

nagle w tym roku mamy więcej tych zgłoszeń. Oczywiście ja nie dyskutuje z faktami, zgłaszają lekarze, więc pani tu 

jakby nie ma na to wpływu. Natomiast chodzi mi o coś innego, co według pani powoduje, że nagle mamy tyle 

przypadków krztuśca w tym roku? Co jest tego powodem? Tak samo przejrzałam doniesienia dotyczące Covidu  

i dotyczące grypy i jest taka charakterystyczna rzecz, że jak mieliśmy Covid, to nie mieliśmy grypy, jak mamy teraz 

grypę, to Covidu już nie. Mamy jakieś pojedyncze przypadki. Naprawdę, jeżeli porównamy z tym, co przychodziliśmy, 

to naprawdę można to nazwać pojedynczymi przypadkami. Czyli nasuwa się takie następne pytanie, czy nasza 

epidemiologia jest faktycznie taka dobra i czy my potrafimy rozróżniać te infekcje w zależności od tego, jak tam nam 

się trafi? Teraz następna rzecz mówimy o tym dzisiaj w tym raporcie, ja się odnoszę oczywiście do medycyny, bo to 

jest bardziej mój temat. Mówimy o tym, że mamy mniej zaszczepionych dzieci, więc ja bym chciała, żeby mi 

powiedziała, ile procent dzieci w Polsce jest niezaszczepionych? Np. proszę mi powiedzieć o MMR, proszę mi 

powiedzieć o gruźlicy, ile to jest procent? Bo jeżeli my mówimy o ilości, nawet nie w Polsce, niech pani powie, tylko  

w Województwie Łódzkim, bo o tym dzisiaj rozmawiamy, bo jeżeli my podajemy jakieś liczby bezwzględne, no to my 

się musimy do czegoś odnieść. Co innego jest, jeżeli będziemy mieli 1000 dzieci niezaszczepionych w stosunku 100  

000, a co innego, jeżeli mamy 1000 dzieci w stosunku do 5000. Więc ja bym chciała wiedzieć, jaka jest skala tego 

niezaszczepienia?  

No i jeszcze jedna rzecz. No jednak przyjechało do Polski bardzo dużo Ukraińców. Wiemy, jak porównamy kalendarze 

szczepień polskich i kalendarze szczepień ukraińskich to jednoznacznie widać, że to nie są szczepione dzieci, 

kompletnie to nie są szczepione dzieci, więc no tutaj też trzeba wziąć pod uwagę i nie zrzucać wszystkiego na ruchy 

antyszczepionkowe. Następna rzecz pani mówi i to już było przedtem, jak rozmawialiśmy też o tym, o tej boreliozie. 

Pani dyrektor, no ja to przeglądam. Naprawdę to nie są jakieś kolosalne ilości. Poza tym tutaj mówi o tym, że trzeba się 

chronić przed kleszczami. Zgadzam się jak najbardziej trzeba sprawdzać. Wróciliśmy z lasu, wróciliśmy z łąki,  

z ogrodu, sprawdzajmy, czy nie mamy kleszczy, ale nie mówmy tylko o kleszczach. Mówmy o tym, że kleszcze 

przenoszą boreliozę i to, co jest istotne nie każdy kleszcz ma boreliozę, i ja mam tych pacjentów u siebie, w gabinecie, 

ugryzie kogoś kleszcz i to są proszę państwa, to są niepotrzebnie w tym momencie wydane publiczne pieniądze, bo 

pacjent przychodzi, już tego kleszcza nie ma. Miał go 2 dni temu i on teraz oczekuje, że ja mu włączę antybiotyk, nie 

wiadomo co jeszcze 1000 rzeczy zrobię, a to nie jest kompletnie potrzebne, bo pierwszy objaw, który jest, no, pani 

dyrektor, proszę, nie kiwać, głowa, bo akurat jako dermatolog z rumieniem wędrującym do mnie pacjenci przychodzą i 

wiemy o tym,żemamyokienkoserologiczne,któretrwa6tygodni i przychodzenie wcześniej, nie ma w ogóle sensu. Chyba 

że ktoś ma duży odczyn zapalny po samym ugryzieniu, tak natomiast później, owszem i straszenie pacjentów, że jak 

cię ugryzie kleszcz, to od razu coś z tym, bo na pewno masz boreliozę. A już druga rzecz jeszcze borelioza, 

neuroborelioza, później zapalenie opon mózgowych. Proszę państwa naprawdę u nas w Polsce trafiają się te choroby, 
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ale to też nie jest jakiś nie wiadomo jaki odsetek. Też pamiętajmy o tym i o tym też państwo musicie mówić jak 

zachęcacie do szczepień na boreliozę, że szczepienie na boreliozę nie jest na, jest tylko na, jest na zapalenie opon 

mózgowych, a nie na, na zapalenie mózgu. Bardzo dobrze pani powiedziała.  

Natomiast nie jest na rumień wędrujący i nawet jeżeli my się zaszczepimy, ja skończę, to pani odpowie, bo tak, to 

zaraz przewodnicząca mi odbierze głos, już nie będę mogła powiedzieć. Ja dlatego mówię o tym, że mówmy, jeżeli 

mówimy o tym szczepieniu, to mówmy, jak jest, że to właśnie jest na to odkleszczowe zapalenie opon mózgowych ani 

rumień wędrujących, bo pacjenci też się chcą szczepić na, bo on nie chce mieć rumienia wędrującego. No to akurat na 

to nie wpłynie. Bardzo mi przykro, to są takie pytania jakby mogła na nie odpowiedzieć, to dziękuję.  

Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

To było tyle, nie wiem, od którego zacząć, bo było tyle pytań, może od końca, od tych lekarzy. Ja jestem tutaj po to, 

żeby przedstawić ocenę sytuacji epidemiologicznej i jeżeli ta sytuacja epidemiologiczna się pogarsza z roku na rok  

i ja widzę, że np. mam zgłoszonych o 300 przypadków więcej, boreliozy już poprzedniego roku, to uważam, że warto  

o tym wspomnieć.  

Dobrze, że pani doktor to ocenia, że to nie jest jakaś tragedia. Natomiast powikłania po boreliozie są ciężkie. Łącznie  

z tą neuroboreliozą, że ja uważam jako inspektor sanitarny, że się powinno o tym mówić, bo póki co możemy się przed 

tymi kleszczami zabezpieczyć. Jeśli chodzi o to, że się możemy zaszczepić na kleszczowe zapalenie mózgu, mówimy, 

bo to realizujemy, staramy się zawsze przed wakacjami dotrzeć do szkół, do przedszkoli, mówić o bezpiecznych 

wakacjach i wtedy m.in. spotykamy się też z dziećmi, z młodzieżą, spotykamy się z ich rodzicami i mówimy o tym, 

mówimy o szczepieniu na kleszczowe zapalenie mózgu. Natomiast teraz wróćmy do tego, że pani chciała jaki procent 

dzieci niezaszczepionych. Ja tutaj taki slajd przytoczyłam, że w 2022, 2023 i 2024 i tutaj  liczby dzieci 

niezaszczepionych, no jeżeli to rośnie, no to może się procentu w tej chwili, bo nie chcę skłamać, nie chcę powiedzieć, 

ja mogę tylko pani powiedzieć, że w Województwie Łódzkim nie jest jeszcze tak najgorzej, bo wyszczepialność  

w poszczególnych rocznikach nie zmniejszyła nam się poniżej 85%, bo wtedy tracimy odporność populacyjną, więc nie 

jest jeszcze tak, nie jest jeszcze w Województwie Łódzkim najgorzej natomiast muszę mówić o tym, że ruchy 

antyszczepionkowe są coraz silniejsze, bo tak jak powiedziałam na komisji, że nawet, ponieważ weszliśmy ze 

szczepienia przeciwko brodawczakowi do szkół, jak byli szantażowani dyrektorzy szkół, żeby nie pozwolili szczepić 

młodzieży w szkołach. Więc naprawdę ruchy antyszczepionkowe są bardzo silne i o tym trzeba mówić, naprawdę tak 

uważam. No i wzrasta nam liczba co roku nie zaszczepionych dzieci albo dzieci, które mają braki w szczepieniach.  

Nie odpowiem pani dokładnie, ile procent, bo mamy w tej chwili powszechny spis szczepień. Zarządził to minister, 

Główny Inspektor Sanitarny, Pan Grzesiowski, łącznie z panią Minister Zdrowia i mamy powszechny spis szczepień.  

W Województwie Łódzkim mamy 550 punktów szczepień i do przejrzenia 450  000 kart ogromna praca naprawdę  

i w tej chwili to były takie pobożne życzenia, żebyśmy np. skończyli to w połowie czerwca. Nie wiem, czy to się uda, 

dlatego, że ten spis powszechny się przeciągnął. Mieliśmy zacząć w lutym, ale ponieważ ze względu na te infekcje, że 

poradnie były obłożone pacjentami, to przesunęliśmy ten spis i zaczęliśmy dopiero spisywać te karty 1  kwietnia i jak 

skończymy z przyjemnością pani doktor, powiem jaki procent mamy niezaszczepionych dzieci w województwie.  

Jeszcze były kleszcze i  jeszcze? A ten krztusiec. Bardzo dziękuję. Bardzo dziękuję za przypomnienie. Bardzo 

dziękuję. Jeśli chodzi o choroby wieku dziecięcego, są cykliczne fale. Co 35 lat, mamy wzrost zapadalności na choroby 

wieku dziecięcego i ten krztusiec już nam tak wzrastał od 2002 roku, a teraz jeszcze jak się na to, akurat przyszedł ten 

cykl wzrostu zapadalności na choroby wieku dziecięcego i jak się na to nałożyło, że niestety mamy braki  

w szczepieniach na krztusiec i niestety osoby dorosłe straciły już odporność poszczepienną tą, kiedy były osoby 
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dorosłe, po prostu może nie wiedzą. Z niewiedzy to wynika, ale co 10 lat powinniśmy się doszczepić na krztusiec, więc 

mamy bardzo duży procent zapadalności na krztusiec nie tylko wśród dzieci, ale wśród osób dorosłych. I to wszystko, 

a poza tym jeszcze też chciałam powiedzieć. No że diagnostyka jest dobra, tak naprawdę jest bardzo dużo osób się 

bada. jesteśmy przygotowani, możemy robić PCR-y, możemy robić przeciwciała w klasie IGM i GG i dlatego tak np. To 

odpowiem z tą grypą. Mamy testy antygenowe combo, które no pokazały, ile mieliśmy, a się okazało sprawdziliśmy. 

Zrobiliśmy sobie tak, że mieliśmy np. 7 przypadków w szpitalu Covidu, które zostały zdiagnozowane właśnie testem 

combo i poprosiliśmy również wtedy ordynatora, żeby w tym ludziom pobrał wymaz z gardła, żeby zrobić PCR i 

zobaczyć, czy to się potwierdziło się. Czyli testy combo są dobre. Mnie zaschło w gardle już.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, pani dyrektor.  

Dziękujemy bardzo, jeszcze pan radny Piotr Adamczyk. Pani dyrektor, niech nie odchodzi jeszcze, bo jeszcze pan 

radny.  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Dziękuję bardzo pani dyrektor. Chciałem też przyłączyć się i oddać szacunek za pani fachowość, ogromną wiedzę jest 

pani dyrektorem już od wielu lat. Znamy się doskonale od bardzo długiego czasu. Ale mam też pytanie. Mam pytanie 

związane z pytaniem, które wcześniej zadawał radny Król odnośnie migrantów. Mam na myśli tutaj to, że pani 

powiedziała w odpowiedzi na pana radnego pytanie, że jeżeli się uchodźcy chcą szczepić, no to jest dobrze, ale ja 

chciałbym w związku z tym zapytać, czy oni się w ogóle chcą się szczepić? Jaki procent chce, a jaki nie chce się 

szczepić? Drugie pytanie, z jakimi chorobami możemy mieć do czynienia, czy te choroby, które są przenoszone, 

zakaźne, oczywiście, czy to są choroby, które u nas istnieją, czy też takie choroby, które np. jak Ebola nie są u nas 

spotykane, a są groźne dla całego społeczeństwa?  

Urszula Jędrzejczyk (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Te choroby, o których mówiłam, te gorączki krwotoczne i te choroby tropikalne to są raczej przywożone przez Polaków 

z podróży. Także ja nie mogę powiedzieć tutaj, żeby np. że mamy jakąś chorobę taką, której do tej pory nie było na 

naszym terenie, a no z powodu że to uchodźcy. Naprawdę nie mam takiego przykładu. Natomiast muszę powiedzieć, 

że są rozsądne mamy które np. przyznały się, mamy Ukrainki, że mają dzieci nieszczepione i dziecko się zgłosiło. 

Tutaj mama zgłosiła się wszystkim do szczepienia i są zaszczepione.  

Punkt 7 

Informacja o udzielonej pomocy finansowej z budżetu Województwa Łódzkiego spółkom wodnym za 2024 rok 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Informacja została omówiona na Komisji Budżetu i Finansów oraz Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. Czy ktoś  

z państwa ma pytania do tej informacji? Nie widzę. W takim uznaje, że jesteście państwo z tym zapoznani.  

Punkt 8 

Informacja w sprawie współpracy samorządu Województwa Łódzkiego z organizacjami pozarządowymi oraz 

podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i wolontariacie za 2024 rok. 
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Sprawozdanie zostało omówione na następujących komisjach: Komisja Budżetu Finansów, Komisja Rozwoju 

Regionalnego, Gospodarki i Bezpieczeństwa, Komisja Kultury i Sportu, Komisja Ochrony Zdrowia, Rodziny i Polityki 

Społecznej, Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska. Czy ktoś z państwa ma jakieś pytania do tego sprawozdania? 

Nie widzę. Dziękuję bardzo.  

Punkt 9 

Informacja Marszałka Województwa o działalności Zarządu Województwa Łódzkiego w okresie między sesjami oraz 

Informacja o pracach Sejmiku Województwa Łódzkiego w okresie między sesjami. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Te informacje zostały państwu przekazane przed sesją na państwa urządzenia mobilne.  

Ale w tym punkcie w zasadzie nie przewidujemy dyskusji panie radny, tutaj nie ma dyskusji. Przechodzimy. …. 

Słucham? …..do zarządu, do informacji Marszałka. Dobrze, bardzo proszę pan radny Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Nie bardzo rozumiem tego gestu pani przewodniczącej przed chwilą, ale to chyba dzisiaj już tak pani ma, że  

zachowuje się pani skandalicznie.  

Więc myślę, że to na ten karb już należy złożyć. Ale to nie o to chciałem pytać. Zresztą to nie są pytania do pani. 

Szanowna Pani Marszałek. Szanowny Zarządzie! Chciałbym zapytać o pismo, które 3  kwietnia zostało wysłane do 

samorządów Województwa Łódzkiego. To pismo znalazło bardzo duży oddźwięk medialny. Dotyczy środków unijnych, 

które będą przyblokowane, będą kontrolowane, będą odbierane, jeśli beneficjenci, czyli np. samorządy nie będą 

postępowały w myśl, jak tu jest przetoczone umowy partnerstwa, czyli krótko mówiąc w dużym skrócie, nie będą 

chciały tworzyć Centrów Integracji Cudzoziemców. Tak jest to przynajmniej odczytane. Czy pani, bo to jest podpisane 

na panią Katarzynę Nodzak, zastępca dyrektora, Koordynator do Spraw Zasad Równościowych i KPP. Czy pani 

marszałek podziela ten pogląd pisma? Czy pani chce rzeczywiście tak odbierać tym samorządom te środki?  

Czy pani tak interpretuje umowy partnerstwa, że ona ma zapisy mówiące o tym, że jeśli nie stworzone zostanie 

centrum integracji, to należy odbierać pieniądze tym samorządom? Jak pani marszałek, jak państwo marszałkowie 

odnoszą się do tegoż pisma?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, panu radnemu. Bardzo proszę, Pani Marszałek Joanna Skrzydlewska.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, Pani Przewodnicząca. Szanowny Panie Radny, nikomu nie zamierzam odbierać. To po pierwsze.  

Po drugie pragnę panu przypomnieć, a myślę, że to pan pamięta, bo przecież w poprzednim zarządzie jako 

wicemarszałek właśnie odpowiadał za m.in. wdrażanie Regionalnego Programu Operacyjnego dla Województwa 

Łódzkiego i powinien pan bardzo dobrze pamiętać m.in. pismo pana Wiceministra Waldemara Budy, który wtedy był 

wiceministrem odpowiedzialnym m.in. za fundusze, bo był Wiceministrem Funduszy i Polityki Regionalnej, które 

również do państwa jako samorządu Województwa Łódzkiego i Zarządu Województwa Łódzkiego, w którym wtedy 

zasiadaliście napisał i to pismo, które zostało wysłane, pod którym podpisała się wspomniana przez pana, pani 

wicedyrektor, jest dokładnie takim samym pismem, które otrzymali państwo w kwietniu, bodajże 2021 roku, w którym 
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jasno jest napisane, że "przestrzeganie zasad horyzontalnych stanowiło w trwającej perspektywie finansowej kryterium 

obligatoryjne wyboru projektów dofinansowania. Żaden projekt, który nie spełni powyższego kryterium, nie mógłby 

zostać wybrany do dofinansowania. Takie samo rozwiązanie musi zostać zastosowane w perspektywie 2021-2027,  

na co chciałbym zwrócić państwa szczególną uwagę. Zakaz dyskryminacji w życiu politycznym, społecznym lub 

gospodarczym w jakikolwiek przyczyny wynika wprost z polskiej konstytucji. Każda uchwała czy stanowisko 

światopoglądowe przyjmowane przez organy stanowiące samorządy różnych szczebli musi pozostawiać zgodnie  

z konstytucją. Mając na uwadze powyższe, zwracam się do samorządów, których organy uchwałodawcze przyjęły tego 

typu dokumenty o ich analizę i weryfikację, co nie zawierają one zapisów, które niekiedy nawet wbrew intencjom 

organów stanowiących, mogłyby potencjalnie stać się przedmiotem nadinterpretacji w tym zakresie." Tu jest jasno 

napisane panie radny Piotrze Adamczyk, dokładnie to samo co zostało napisane w piśmie, które przytaczał i dokładnie 

pan wie czym się charakteryzują programy dotyczące wsparcia ze środków europejskich i jakie wymogi każde 

województwo musi spełniać i każdy samorząd, aby te środki otrzymywać. Natomiast jeśli pan to pismo odczytuje 

inaczej, oczywiście ma do tego prawo, ale ubolewam nad tym, bo myślę, że jako osoba, która przez 5,5, roku 

zajmowała się funduszami europejskimi, dokładnie powinna znać zasady, jakie tam obowiązują i je przestrzegać. 

Pismo, które zostało wysłane, jest tak naprawdę tym samym, co państwo dostali od Pana Ministra Budy, co później 

spowodowało m.in. uchylenie uchwały, którą wcześniej podjęliście, bo dokładnie wiedzieliście, że tej zasady 

Województwo Łódzkie nie wypełnia.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo pan radny Piotr Bors, bardzo proszę Pan Przewodniczący.  

Piotr Bors (radny SWŁ)  

Tak, ja mam pytanie do Pani Marszałek, która jest znana ze swojej skrupulatności i chciałem zapytać o jedną rzecz. 

Pani Marszałek czy znana jest Pani uchwała nr 258/23 Zarządu Województwa? Gdyby pani mogła powiedzieć, czego 

ta uchwała dotyczyła i kto ją podpisał, dobrze?  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Jak dobrze mieć dobry zespół ludzi. Uchwała nr 258/23 z dnia 31  marca 2023 roku w sprawie powierzenia 

Wojewódzkiemu Urzędowi Pracy w Łodzi zadań związanych z realizacją programu regionalnego Fundusze 

Europejskie dla Łódzkiego 2021-2027.  

No jest odpowiedź.  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Bardzo proszę Pan Piotr Adamczyk..  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Bardzo dziękuję, pani przewodnicząca. Też chciałbym, żeby pilnowała tematu o którym rozmawiamy, bo pan Bors 

zadał pytanie, które zupełnie nie dotyczyło tego tematu, ale oczywiście, że nikt nie wiedział tutaj oczywiście absolutnie 

problemu, ale chciałbym się odnieść do słów Pani Marszałek o tym piśmie od ministerstwa. Czy tam było napisane, że, 

tutaj wchodzą w grę również Centra Integracji Cudzoziemców? ani w przytoczonym fragmencie tego pisma, które Pani 

Marszałek odczytała, ani z pamięci również tego nie przypominam. Czy to nie jest przypadkiem taka nadgorliwość, 

nadinterpretacja? Bo z tego, co wiem, to inne województwa, inne niż łódzkie tego typu pism do swoich beneficjentów, 

potencjalnych beneficjentów, samorządów nie wysłały.  
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A więc jak to jest, że Województwo Łódzkie jest tak nadgorliwe, żeby wysłać ostrzeżenie do beneficjentów do 

samorządów? Uważajcie, jeśli nie zgodzicie się na utworzenie Centrów Integracji Cudzoziemców, to my wam 

zabierzemy albo nie damy środków. A inne województwa w tym samym czasie, mając przecież podobne wytyczne  

z ministerstwa, nie interpretują tego pisma w ten sposób, tylko rozumiem będzie te środki przekazywało i nie będzie 

odbierało. Więc to jest chyba jednak nadinterpretacja, nadgorliwość urzędnicza. Ja bym Pani Marszałek tak radził się 

jednak, to nie Pani podpisywała więc może warto by było jednak wycofać się z tej nadinterpretacji.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Radny Król.  

Michał Król (radny SWŁ)  

Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek. Myślę, że tutaj w odpowiedzi na pytanie mojego kolegi, Przewodniczącego 

Klubu, albo doszło do nieporozumienia, albo do takiej delikatnej manipulacji nie chcę tutaj posądzać do końca o złą 

wolę, ale jednak. Bo zgadzamy się wszyscy co do tego i to było przedmiotem i pism Pana Ministra Budy i stanowisk 

Zarządu Województwa poprzedniej kadencji o tym, że mamy do czynienia z wynikającym nawet z konstytucji zakazem 

dyskryminacji i przywoływanie tych zapisów nikogo nie dziwi. Natomiast problemem jest  

i rzeczą nową w tym piśmie, o które dopytuje z zeszłego miesiąca, o które dopytywał radny Adamczyk jest kwestia 

powiązania sprzeciwu wobec tworzenia Centrów Integracji Cudzoziemców z dyskryminacją, czyli założenie takie jeżeli 

się sprzeciwiacie, to to jest dyskryminacja, wtedy nie dostaniecie pieniędzy. Nie było nigdy w stanowisku poprzedniego 

zarządu ani w stanowisku Ministra Budy, ani w jakimkolwiek stanowisku rządowym z czasów, kiedy PiS rządził. Żeby 

takiego czegoś dokonywać. To jest taka różnica jak pomiędzy krzesłem a krzesłem elektrycznym i nie równajmy do 

siebie krzesła i krzesła elektrycznego, bo dobre, wymoszczone krzesło to jest to, co Polsce proponował PiS, a to, co 

wy dzisiaj proponujecie Polsce, to jest krzesła elektryczne. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę, pan radny Adam Nowak.  

Adam Nowak (Przewodniczący Klubu Radnych PSL-PL 2050)  

Dziękuję bardzo, Pani Przewodnicząca Wysoki Sejmiku. Szanowni Państwo. Myślę, że wszyscy, jak jesteśmy na tej 

sali tą debatą publiczną, która się przetoczyła w ostatnim czasie i dotyczyła również Województwa Łódzkiego jesteśmy 

zbulwersowani choć pewnie każdy z nas w inny sposób, w innym kontekście, bo jeśli patrzymy na te działania, które 

zresztą dziś też widzimy przez część mieszkańców Województwa Łódzkiego, nie tylko Województwa Łódzkiego, są 

tutaj przedstawiane bądź wrzucane w nasze usta, bądź działania, no są czymś kuriozalnym i ja rozumiem w pełni 

działania poprzedniego Zarządu Województwa pod kierunkiem Pana Marszałka Grzegorza Schreibera, bo trzeba  

o każdej sprawie mówić w kontekście miejsca i czasu. Była potrzeba, aby Centra Integracji Cudzoziemców  

w Województwie Łódzkim tworzyć, bo mieliśmy sytuację, która takiego wsparcia wymagała w kontekście napływu 

mieszkańców Ukrainy dotkniętej wojną. Widzimy, że takie zagrożenie było i trzeba pamiętać, że wtedy było dużym 

wyzwaniem wsparcie instytucjonalne społeczeństwa, bo pamiętamy, że społeczność lokalna, ja mogę powiedzieć  

z punktu widzenia organizacji społecznych, organizacji charytatywnych, ale też zwykłych mieszkańców. Położyły 

bardzo dużo dobrej pracy i akurat z tą częścią tego projektu, który pani radna Dróżdż przedstawiała myślę, że wszyscy 

na tej sali się zgadzamy i to nie ulega wątpliwości. Natomiast dziś mamy jakąś niezrozumiałą figurę i atak wobec 

organizacji bardzo szczytnych, charytatywnych, które wtedy z tego naboru w ramach Funduszy Europejskich dla 

Łódzkiego za pośrednictwem Wojewódzkiego Urzędu Pracy skorzystały, jakoby robiły jakiś centra migrantów  
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i sprowadzały do Województwa Łódzkiego migrantów, jakby same się tym zajmowały i dla mnie, proszę wybaczyć, ale 

to jest sytuacja niezrozumiała i to jest takie totalne nakręcanie. O ile mi wiadomo. Szczegółowy opis osi priorytetowych 

i zapisy w funduszach europejskich w tym zakresie nie uległy zmianie od tej uchwały 258 czy 260. To już zależy, 

jakbyśmy patrzyii z roku 2023 i z mojego punktu widzenia proszę wybaczyć, ale atakowanie działalności organizacji 

charytatywnych za to, że chcą integrować migrantów do naszego kraju, za to, że realizują swoją szczytną misję z 

Caritasem chociażby, czy Polskim Czerwonym Krzyżem na czele, jest sytuacją dziwną. Równie dziwną jak atak o te 

pismo, które zostało skierowane do wszystkich beneficjentów funduszy europejskich w kontekście podstawowych 

zasad. Każdy, kto realizuje projekty z funduszy europejskich, kto jest beneficjentem tych funduszy, jest zobowiązany 

do szeregu oświadczeń i o ile mi wiadomo, każda z organizacji czy to pozarządowych czy innych podmiotów, który 

realizuje projekty w ramach funduszy europejskich, w tym funduszy europejskich dla Łódzkiego jest zobowiązany do 

podpisania szeregu oświadczeń. Ja wiem, że państwa słowo przeciw dyskryminacji, że nie stosuje praktyk 

powodujących dyskryminacji, może mierzić w uszy i oczy, ale to jest fakt i to nie dotyczy dyskryminację tylko migrantów 

i osób z zagranicy. To dotyczy osób z niepełnosprawnościami i wielu, wielu innych innych osób.  

I to jest czy my chcemy osoby głównie z Ukrainy, które są na naszym terenie zintegrować, aby zrozumiały polską 

kulturę, tradycje uczyły się języka i były w pełni wykorzystane w życiu tym społecznym i gospodarczym naszego kraju 

czy nie i dlatego ja nie atakuje Zarządu Województwa na czele z Pan Marszałkiem Schreiberem sprzed roku czy 2 lat, 

bo taka była potrzeba i była konieczność, aby te środki europejskie dedykowanego funduszu na ten cel realizować, bo 

myślę, że wszystkim nam zależy na tym, żeby w Polsce nie doprowadzać do sytuacji, że mieszkańcy innych krajów, 

którzy z różnych względów gospodarczych, społecznych czy wojennych, jak Ukraina, przyjeżdżają naszego kraju, tak 

jak miliony Polaków, wyjeżdżały chociażby do Wielkiej Brytanii, zostawiły, zostały po prostu w taki sposób 

dyskryminowane, ale jednocześnie trzeba powiedzieć wprost, że nie ma miejsca na tolerowanie praktyk niezgodnych  

z prawem, chociażby nielegalnych migrantów, którzy również na teren Województwa Łódzkiego w skutek różnych 

bezprawnych praktyk, które dziś są analizowane, trafiali. Więc nie dziwi ta dyskusja, tym bardziej że część środowiska 

politycznego Zarządu Województwa, które tą uchwałę atakowało, przyjmowało dziś to środowisko polityczne atakuje  

i atakuje przedstawicieli organizacji charytatywnych. Mnie szczególnie boli atak chociażby na organizacje kościelne, 

które właśnie tą ideą pomocy humanitarnej, społecznej nauki kościoła sie kierują i są zaatakowane. Jest to dla mnie 

niezrozumiałe i jest mi przykro i wstyd, że ludzie, którzy z dobrej woli te zadania realizują, dziś są ofiarami politycznej 

przedwyborczej awantury na Sejmiku Województwa Łódzkiego jako radny Sejmiku Województwa Łódzkiego, który 

również reprezentuje społeczność akurat z południowej części województwa, południowo-zachodniej, powiatów, 

Pajęczańskiego, Wieluńskiego, Wieruszowskiego chociażby. Jest to sytuacja nieakceptowalna i się z tym po prostu nie 

zgadzam. Przepraszam bardzo i ja tak widzę, chciałbym, żeby to był taki głos zdrowego rozsądku, który 

przedstawiamy. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo.  

Bardzo proszę, pani Beata Dróżdź.  

Beata Dróżdż (radna SWŁ)  

W zasadzie Szanowni Państwo, to chyba przeszliśmy już do wolnych wniosków, jak mniemam. No chyba tak, bo to już.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę państwa pan radny Adamczyk zaczął tą dyskusję.  
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Beata Dróżdż (radna SWŁ)  

Zadał pytanie Pani Marszałek.  

O to, że będę wam ograniczać.  

Dobrze, ja bym wolała Szanowni Państwo w wolnych wnioskach, ponieważ wypada tutaj dużo różnych, pięknych słów. 

Tylko że fakty są zupełnie inne, więc może poczekam dowolnych wniosków.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję. Czy pan Piotr Adamczyk chce jeszcze w tym? Bardzo proszę teraz.  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Szanowni Państwo, Adam Nowak rzeczywiście wyłożył pewną kwestię bardzo dobrze, jeżeli chodzi o czas przeszły, 

czyli że był taki moment, kiedy było trzeba dla Ukraińców, dla tych rodzin, które uciekały przed wojną. Trzeba było 

tworzyć te centra i tu była zupełnie inna sytuacja, niż mamy do czynienia dzisiaj.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny, bardzo proszę zamknąć drzwi, bo pan przeszkadza, dlatego, że jest za głośno, a jeżeli pan nie chce 

pracować, to proszę wyjść. Panie radny proszę albo wyjść albo wejść.  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Mogę kontynuować? A więc mamy do czynienia z sytuacją, która jest ewidentnie manipulacją, manipulacją poprzez to, 

że wykorzystano nazwę, którą wcześniej była stworzona na potrzeby pomocy Ukraińcom, do dzisiejszych celów, które 

służą do odtworzenia centrów zupełnie dla kogo innego, w innych celach, bo przecież wiemy doskonale, że już 10  000 

ponad uchodźców zostało zawróconych, czy też przekazanych nam ze strony niemieckiej zupełnie nie wiadomo za 

czyją zgodą, dlaczego tak się stało i dzisiaj te centra temu służą, żeby integrować zupełnie inne osoby. Teraz 

oczywiście możemy mówić, że jest konieczność, by przestrzegać zasad o niedyskryminacji. Ja się absolutnie z tym 

zgadzam.  

Jest to oczywiście zapisane, jest konieczność. Tylko w tych zasadach, ja nie widzę takich zasad, które państwo 

chcecie zawrzeć w tym piśmie i dlatego mówię o pewnej nadinterpretacji, bo skoro inne województwa tego nie muszą 

robić, to dlaczego nasze i tych zasad, które mówią o niedyskryminacji, jest wyraźnie też w tym piśmie wymienione. 

Chodzi o płeć, kolor skóry, pochodzenie etniczne lub społeczne, cechy genetyczne, język, religię. Znajdźcie mi 

państwo tam w tym fragmencie, no ten tekst mówiący o tym, że jeżeli samorządy nie zdecydują się utworzyć takiego 

centrum, to zabrane zostaną im pieniądze. No to jest nadinterpretacja i zgadzamy się co do zasad, że trzeba je 

przestrzegać.  

Natomiast w tych zasadach nie ma tej zasady i to jest najlepsze państwo. Próbujecie dokooptować zasady, których 

tam nie ma.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, pan radny Piotr Bors, Pan Przewodniczący, bardzo proszę.  

Proszę Państwa, ja proponuję jednak przejść do następnego punktu, czyli spraw różnych. Sama zgłaszam wniosek 

formalny o zakończenie dyskusji w tym punkcie. Oczywiście jej nie kończę w następnych. Bardzo proszę przygotować 

wniosek formalny.  

Przystępujemy do głosowania o zakończeniu dyskusji w tym punkcie. Przeniesienie do punktu wolne wnioski.  
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Dziękuję bardzo. Wniosek został przyjęty 

 

Punkt 10  

Interpelacje i zapytania 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Żadna interpelacja nie wpłynęła na moje ręce. Czy jakieś pytania w tym punkcie?  

Proszę wyczyścić listę zgłoszeń i dziękuję. Teraz radny Adam Nowak.  

Adam Nowak (Przewodniczący Klubu Radnych PSL-PL 2050)  

Wracając Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku, wracając do wypowiedzi pana przewodniczącego, poprzednio 

wicemarszałka Adamczyka, ja mam pytanie do Pani Marszałek, jeśli Pani Marszałek nie ma wiedzy na ten temat 

szczegółowej, bo nie musi o wszystkich projektach to do pana, do Dyrektora Wojewódzkiego Urzędu Pracy. Czy mamy 

wiedzę na temat nowych centrów dla migrantów, o których wspominał pan marszałek, finansowanych z Funduszy 

Europejskich dla Łódzkiego? Bo to by być może rozwiązało, rozwikłało tą dyskusję, którą mamy? To takie pytanie 

uszczegóławiające może być w formie pisemnej, może być jeszcze lepiej w formie bezpośredniej do nas, tutaj, 

radnych. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę, pan dyrektor.  

Krzysztof Barański (Dyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy)  

Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Wysoki Zarządzie, Szanowni Państwo radni, jeżeli chodzi o Centra Integracji 

Cudzoziemców finansowane z EFS'u, one niczym nie różnią się w zakresie zadań, które będą stały przed nowymi 

Centrami Integracji Cudzoziemców, które będą finansowane z Funduszu Azylu i Imigracji. Katalog usług które będą 

tam oferowane jest dokładnie identyczne i co istotne klientem tego centrum nie może być nielegalny imigrant. Takie 

osoby będą oddawane pod dyspozycję innych służb i na pewno nie znajdą tam zaopiekowania w takim centrum. Także 

zgłoszą się tam osoby, które potrzebują wsparcia w zakresie obecności na terytorium RP, w zakresie wsparcia 

społecznego w zakresie poradnictwa zawodowego, poradnictwa prawnego, opieki psychologicznej i tego typu usług, 

które już są oferowane na terenie Województwa Łódzkiego w 5 Centrach Integracji Cudzoziemców.  

Aktualnie jest przed Ministrem Spraw Wewnętrznych i Administracji procedowany wniosek, który został złożony  

27  marca w naborze uzupełniającym. Na ocenę tego wniosku czekamy na jego rozstrzygnięcie. Wiemy, że po ocenie 

formalnej on wypadł dobrze. Ocena merytoryczna jest nadal dokonywana. Będzie to w układzie rząd, samorząd, 

partner społeczny, czyli ze strony samorządu, Województwo Łódzkie, ze strony rządu, Wojewoda Łódzki i oprócz 

czego organizacje społeczne z Caritas archidiecezji łódzkiej jako lidera konsorcjum organizacji społecznej. To 

sprawdzony partner, który aktualnie, jeden z partnerów obsługuje Centrum Służby Rodzinie. Chyba najbardziej 

popularne Centrum Integracji Cudzoziemców w Województwie Łódzkim, mianowicie na Broniewskiego.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Pan Radny Piotr Bors. Dziękuję panu dyrektorowi.  
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Piotr Bors (radny SWŁ)  

Ja również dziękuję panu dyrektorowi. Chciałem nawiązać do tej wypowiedzi mojego kolegi Przewodniczącego 

Nowaka, żebyśmy się dobrze zrozumieli, proszę państwa, z którym łączy mnie wyjątkowa nić sympatii i pana 

marszałka Schreibera, z którym łączy mnie wyjątkowa nić przyjaźni.  

Szanowni państwo, to, że ja mówiłem o tym, że Zarząd Województwa pod pana kierownictwem przekazał te zadania 

WUP-owi to nie był atak na tamten zarząd. Również uważam, że te zadania musiał ktoś realizować. Chodzi  

o cyniczne wykorzystanie tego, co państwo teraz czynicie, bo te zadania, które były wtedy, niczym się nie różnią od 

tych zadań, które są teraz i o tym mówił, pan dyrektor Barański. Zmieniło się tylko jedno, otóż mamy kampanie 

wyborczą i państwo to cynicznie wykorzystujecie i następna sprawa, a proszę mi powiedzieć, kto w Łodzi chciał zrobić 

centrum wizowe, które miało szybciutko wydawać wizy? My czy wy? Nie wiecie państwo? To jest jedna rzecz. Nikt tutaj 

na tej sali nie popiera nielegalnych imigrantów i jesteśmy wszyscy tego samego zdania. Nie ma w Polsce miejsca na 

nielegalną imigrację. Najlepszym przykładem tego jest to, co robi nasz rząd na granicy polsko-białoruskiej i tyle.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę radny Ciesielski.  

Radna Beata Dróżdż.  

Beata Dróżdż (Radna SWŁ)  

To już teraz, jakby nie mam wyjścia i muszę. Na początek, bo tutaj wszyscy państwo kręcicie światem, jak tylko 

możecie radni koalicji 13 grudnia i chciałam państwu powiedzieć tyle, skutecznie wykorzystujecie nazwę, jak dobrze 

państwo wiecie, siedziby Centrów Integracji Cudzoziemców w Polsce zostały wyznaczone w ramach strategii 

migracyjnej przyjętych przez Radę Ministrów, wiecie państwo kiedy? 15  października 2024 roku pt. odzyskać kontrolę, 

zapewnić bezpieczeństwo, kompleksowa i odpowiedzialna strategia migracyjna Polski na lata 2025-2030. Czyli 

przejmujecie nazwę po to, żeby odwrócić uwagę, a realizować będziecie zupełnie inne działania w kierunku zupełnie 

innych beneficjentów jak słusznie zauważono i proces wyznaczania lokalizacji jest realizowany przez Ministerstwo 

Spraw Wewnętrznych i Administracji we współpracy z urzędami marszałkowskimi.  

Tyle informacji i teraz dalej tutaj pan pięknie powiedział o tym i państwo mówiliście jak to wspaniale, trzeba być 

otwartym i nie tylko. Mówicie o tych wytycznych Ministra Funduszy Polityki Regionalnej o zasadzie równości w ramach 

funduszy  

i w ogóle o zasadzie braku dyskryminacji. Więc też się odnoszę do Pani Przewodniczącej. Jeśli mówimy  

o zasadzie dyskryminacji, pięknie to cytowane jest w tym piśmie przywołanym, rozesłanym do różnych prezydentów. 

To jak to ma się do dzisiejszej sytuacji, kiedy nie należy dyskryminować ze względu na różne przesłanki płeć, rasę, 

kolor skóry, pochodzenie etniczne społeczne, cechy genetyczne, język, religia lub przekonania, poglądy polityczne lub 

wszelkie inne poglądy, przynależność do mniejszości narodowej, majątek, urodzenie, niepełnosprawność, wiek lub 

orientację seksualną. Jak państwo dzisiaj wytłumaczycie się z tej dyskryminacji gości tutaj przybyłych? W jaki sposób?  

W jaki sposób zasłaniacie się państwo tym, że ściągacie urzędników z pracy tutaj i nie tylko urzędników, bo nawet na 

liście pracownicy cateringu figurują, żeby zapełnić tą listę. Więc w jaki sposób państwo, ja mam tą listę zrobione mam 

zdjęcia, mam ją nagraną także do własnej wiadomości i nie budźcie się państwo, urzędnicy, nie będę nigdzie 

publikować, ale bardzo ciekawa jest ta sytuacja, jak sprowadzacie i tylnymi drzwiami wprowadzacie osoby, żeby 

wypełnić salę, żeby się wytłumaczyć przed policją, żeby nie wpuścić mieszkańców Województwa Łódzkiego i gości na 
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salę. Pięknie tutaj pan mówił, że jesteście przeciwko nielegalnym imigrantom, to moje pytanie jest dlaczego nie 

wprowadziliście dzisiaj na sesję projektu uchwały, która bardzo wyraźnie odnosi się do nielegalnych imigrantów i o tym 

mówi?  

Szanowni Państwo, dzisiaj przegrywa prawo, a wygrywa wyrachowanie i pokłony wobec Niemiec. Tamci nie dają sobie 

rady z polityką multikulti.  

(Głosy z sali)  

Dokładnie tak to wygląda. Ta polityka z Niemiec zbankrutowała i Niemcy za nas podejmują decyzję o relokacji 

nielegalnych imigrantów. Zdaje się, że w kwietniu rzecznik Straży Granicznej wyraźnie powiedział, że już wówczas, na 

początku kwietnia około 13  000 nielegalnych imigrantów zostało przewiezionych z terenu Niemiec samochodami 

Straży Granicznej na teren Polski. A teraz, Szanowni Państwo, wytyczne tutaj mówił nie wiem, nie znam kierowników 

poszczególnych i nawet nie próbuje sobie zapamiętywać tego wszystkiego, ale wytyczne na temat funkcjonowania 

znajdziecie państwo to na stronie gov.pl kiedy wpiszecie wytyczne funkcjonowania Centrów Integracji Cudzoziemców 

Warszawa marzec 2024 i na co fundusze unijne, na co mają być poświęcone fundusze unijne, które się należą 

Polakom. Szanowni Państwo, one mają być poświęcone na takie m.in. moduły obligatoryjne: nauka języka polskiego, 

punkt informacyjno-doradczy, opieka psychologiczna, wsparcie w zakresie legalizacji pobytu, wsparcie prawne  

w zakresie zatrudnienia, praw pracowniczych, zapewnione przez Państwową Inspekcję Pracy, radcę prawnego, 

adwokata, kurs adaptacyjno-orientacyjny, przeciwdziałanie przemocy domowej, co dalej?  

Szkolenia dla pracowników oświaty w administracji publicznej, integracja i praca za społeczeństwem wielokulturowym, 

wsparcie współpracy organów administracji publicznej świadczących usługi, wsparcie dla obywateli państw trzecich, 

strona internetowa, konta w mediach społecznościowych. Dalej nauka języka polskiego na poziomie b1, b2. Doradztwo 

w obszarze przedsiębiorczości, prawo rodzinne, wsparcie świadczone przez radcę prawnego adwokata, opieka 

psychologiczna, jednodniowe wyjazdy dla dzieci, kultura Polska, podniesienie kompetencji językowych, wyjazdy 

kolonijne dla dzieci cudzoziemskich, połączone z nauką języka polskiego, działania dla społeczeństwa przyjmującego  

w formie warsztatów, szkoleń, debat, aktywizacja społeczeństwa cudzoziemców, organizacja spotkań informacyjnych 

dla cudzoziemców o różnej tematyce, wydawanie ulotek informacyjnych, kampanie informacyjny dalej wsparcie 

asystentów osobistych dla cudzoziemców w urzędach, szkołach, na poczcie, w banku, u lekarza, wsparcie materialne, 

żywność, materiały higieniczne, zakup podręczników i wyprawek szkolnych, wsparcie medyczne, finansowanie wizyt 

lekarskich, zakup ciśnieniomierza, okularów np.  

Doradztwo zawodowe z niezwiązane z przedsiębiorczością, wydarzenia kulturalne, takie jak dni kultury, spotkania  

z okazji świąt, zaznajamiające ze zwyczajami polskimi, wspólne wieczory filmowe, spotkania integracyjne, tłumaczenia 

pisemne, dokumentów urzędowych, świadectw pracy, dyplomów, tworzenie materiałów dydaktycznych, wydarzenia 

sportowe, wsparcie dzieci w szkołach i przedszkolach w formie zatrudnienia asystenta kulturowego, prowadzenie zajęć 

wyrównawczych dla dzieci. A ja się zapytam, co z polskimi rodzinami? Co z polskimi dziećmi? Co z polskimi 

emerytami, rencistami? O to zapytam szanowni państwo, to są jeszcze nie wszystkie wytyczne, co dalej, jak skończy 

się finansowanie z wami? Jaki jest procent udziału? Sam tu mówił o samorządzie, jaki procent udziału samorządu? My 

stoimy w kolejkach do lekarzy, nasi rodzice stoją w kolejkach wielomiesięcznych do lekarzy, bo jakoś nikt do nich nie 

zadzwonił. Że państwo macie wizytę dzisiaj jutro pojutrze, a państwo chcecie, reprezentując ten rząd koalicji 13  

grudnia zafundować Polką piekło?  

Czy wy nie widzicie, co się dzieje w Europie? Czy wy nie widzicie, co się dzieje na zachodzie Europy w Szwecji? 

Mamy tam rodzinę w Szwecji, we Francji.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani Radna do brzegu.  

Beata Dróżdż (Radna SWŁ)  

Do brzegu Szanowna Pani, kultury niech się pani nauczy, pani przewodnicząca.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Regulamin.  

Beata Dróżdż (Radna SWŁ)  

Wolne wnioski to są, szanowna pani. W tych wolnych wnioskach...  

(Głosy z sali)  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Regulamin 7 minut.  

Beata Dróżdż (Radna SWŁ)  

Dobrze Szanowna Pani. Może mi pani odebrać głos, ale nie zakrzyczy pani prawdy, bo pani się odzywa w tym 

momencie, kiedy ta prawda państwa boli. Co dalej, 11 milionów Polaków w referendum w 2023 roku opowiedziało się 

przeciwko nielegalnej imigracji, przeciwko Paktowi Migracyjnemu, a dziś dziś na siłę koalicja 13  grudnia 

reprezentowana w sejmiku właśnie przez te osoby, którym dziś wykonałam zdjęcia, próbuje nam na siłę relokować 

tutaj imigrantów, tworzyć centra integracji pod cudowną przykrywką współpracy z organizacjami kościelnymi. Dobrze to 

słyszeliśmy w Piotrkowie Trybunalskim, tam już na dzisiaj mamy złożony wniosek, zawiadomienie o zamiarze 

przeprowadzenia referendum. Wierzcie mi państwo, to referendum dojdzie do skutku. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Tylu manipulacji w jednej wypowiedzi nie słyszałam już dawno, bardzo proszę Pani Radna Magdalena Spólnicka, Pani 

Przewodnicząca.  

Magdalena Spólnicka (radna SWŁ)  

Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowni Państwo, pani radna w Piotrkowie nie mogliście nic usłyszeć na 

temat działania, czy też zasad działania Centrów Integracji Cudzoziemców, ponieważ nie dopuściliście do głosu 

chociażby obecnego tutaj dzisiaj księdza Lechowskiego, który m.in. takie Centrum Integracji Cudzoziemców prowadzi. 

Zakrzyczeliście radnych i zakrzyczeliście jego. Szanowni Państwo, ja przyznam szczerze, że ze zdumieniem słucham 

m.in. radnej Beaty Dróżdż. Widziałam, co państwo robiliście w Piotrkowie, widziałam, co robiliście w powiecie 

Radomszczańskim, w Sejmiku Lubuskim, dzisiaj postanowiliście przyjechać na obrady sesji. Urządziliście sobie 

państwo taki objazdowy teatr, żeby nie powiedzieć cyrk, jeździcie po Województwie Łódzkim i nie tylko i protestujecie 

przeciwko projektowi rządu Mateusza Morawieckiego, który był wprowadzany.  

(Głosy z sali)  

Ja pani słuchałam.  

Będzie pani miała okazję się odnieść mojej wypowiedzi jak skończę. Protestujecie przeciwko projektowi rządu 

Mateusza Morawieckiego wprowadzonego przez Minister Marlenę Maląg, która z entuzjazmem wypowiadała się na 
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temat chociażby pilotażowego programu otwarcia Centrum Integracji Cudzoziemców w Kaliszu. Przytoczę tę 

wypowiedź "bardzo się cieszę, że Wielkopolska skutecznie wykorzystuje zainicjowany przez nasze ministerstwo 

projekt, podejmując się wyzwania i uruchamiając w ramach pilotażu Centra Integracji Cudzoziemców, udowadniając 

przy tym, że jest tym regionem, który jako jeden z pierwszych będzie kompleksowo wspierać cudzoziemców. To 

przede wszystkim zapewnienie dostępu do rynku pracy dla osób legalnie przebywających na terytorium 

Rzeczypospolitej Polskiej po 24  lutego, którzy opuścili terytorium Ukrainy w związku z toczącymi się działaniami 

wojennymi. Niezbędnym jest również dostęp do edukacji i opieki dla dzieci szeroko pojętego wsparcia integracyjnego. 

Centrum Integracji Cudzoziemców ma być kompleksową formą pomocy integracyjnej dla cudzoziemców, opartej na 

koncepcji tzw. jednego okienka i polega na skupieniu w jednym miejscu różnorodnych usług adresowanych do 

cudzoziemców legalnie przebywających na terenie Rzeczpospolitej Polskiej". To są słowa Pani Minister Marleny 

Maląg, które były wypowiadane w momencie otwierania Centrum Integracji Cudzoziemców w Kaliszu, a ten projekt na 

poziomie lokalnym czy też wojewódzkim miał być realizowany przez poprzedni Zarząd Województwa Łódzkiego  

o czym mogliśmy się przekonać. Szanowni Państwo, to co państwo, robicie, to jest albo przejaw jakiś schizofrenii 

politycznej, o której was, o którą was nie podejrzewam, albo cyniczna bezwzględna gra, którą prowadzicie, dlatego, że 

trwa kampania wyborcza. Gra, w której kłamiecie, dezinformujecie, straszycie i szczujecie. Jedyny efekt, który chcecie 

osiągnąć, to efekt paraliżu.  

Tak Szanowni Państwo, ja się zgadzam, to jest haniebne zachowanie. Ja się w 100% zgadzam z państwa bojówkami, 

które przyprowadziliście dzisiaj tutaj, podobnie jak przyprowadziliście je do Powiatu Radomszczańskiego, czy na Radę 

Miasta Piotrkowa. To faktycznie jest haniebne zachowanie, to jest zachowanie niegodne osób, które są radymi 

obdarzonymi zaufaniem publicznym przez kilkanaście, czasami kilkadziesiąt tysięcy wyborców. To od was, Szanowni 

Państwo, mieszkańcy Województwa Łódzkiego oczekują większej odpowiedzialności za słowa i czyny, bo wasze słowa 

i czyny mają większą moc niż słowa i czyny przeciętnego mieszkańca tego województwa. Jesteście bezwzględnymi, 

cynicznymi hipokrytami i wstyd mi za to, że zasiadacie w tych ławach.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, bardzo proszę pan Grzegorz Schreiber.  

Grzegorz Schreiber (radny SWŁ)  

No to zdumiewające zupełnie. Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku, no ta bardzo chaotyczna i zupełnie wprowadzona  

w taki nie zawaham się powiedzieć, kuriozalny sposób dyskusja jest wynikiem tego, co państwo uczyniliście. Przecież 

można było normalną dyskusję na ten temat odbyć i jak wam się ta uchwała nie podobała, to mogliście ją sobie 

odrzucić, ale byście odbyli normalną debatę, a w ten sposób przerywane głosy poszczególnych radnych tworzą 

niebywały chaos, prowokują takie zachowania agresywne, jak te przed chwilą pani radnej Spólnickiej i to prowadzi do 

tego, że praktycznie wyjdziemy stąd bez konkretnej wiedzy, rozproszeni informacyjnie, z chaosem, który państwo 

przedstawialiście tutaj w sposób zupełnie nieuprawniony. Za to trzeba przeprosić tych ludzi, którzy tu przyszli i którzy 

chcieli tego posłuchać, chcieli posłuchać debaty, a co posłuchali, no posłuchali takie obrzucanie się niepotrzebne 

słowami, zupełnie nieuprawnione zachowanie, które miało tutaj miejsce, za to przepraszam, jak państwo tego nie 

zrobicie, to w imieniu radnych Prawa i Sprawiedliwości przepraszam tych wszystkich, którym zafundowaliśmy tego typu 

niekomfortową sytuację.  

Państwo pewnie mielibyście rację, gdyby się okazało, że oni by weszli na salę i na sali by takie być może wg was 

niewłaściwe rzeczy czynili, ale ich państwo nie wpuściliście na salę, nie dopuściliście do dyskusji. Po drugie, to 

wszystko razem zbudowało atmosferę wiecu. Czyja to wina tych ludzi? Nasza wina? Nie to państwa, wina państwa 
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prowadzących wina, że doprowadziliście do wiecu a teraz ad rem. W tym chaosie przynajmniej kilka zdań tutaj już 

padło, bardzo w sumie dziękuję oczywiście pani radnej, która w sposób spójny wytłumaczyła te historie tych tworzenia 

tych centrów. Także dziękuję Panu Radnemu Nowakowi, który także to zrobił, uczynił w sposób uważam zupełnie 

zgodny z prawdą, bo na pewno nie było naszą intencją i tutaj chciałbym, to jeżeli są przedstawiciele organizacji 

pozarządowych, chciałbym to do nich powiedzieć, nie było nigdy naszą intencją ani w tej uchwale tej intencji nie ma, że 

my chcieliśmy wypowiedzieć jakieś złe słowa czy zaatakować organizacje, które non-profit, które działały, które 

pomagały nam. Kiedy nam pomagały? No właśnie w tym najtrudniejszym okresie, w tym najtrudniejszym okresie, kiedy 

ilość uchodźców, uchodźców, osób, które dotarły do naszego województwa zza wschodniej granicy, była bardzo duża i 

potrzebowaliśmy stworzyć im ramy pomocowe.  

Te ramy pomocowe zostały stworzone. Została presja wywarta zresztą na Komisję Europejską, że w ogóle dopuściła 

do możliwości takiej, że można było tego typu działania podejmować, bo pamiętajmy, mówimy o środkach europejskich  

w tym momencie. Komisja Europejska dopuściła, mogliśmy w ramach programów regionalnych pomagać tym ludziom  

i tym ludziom pomagaliśmy razem z organizacjami pozarządowymi. Należy im się słowo podziękowania, bo to były 

działania, które były absolutnie w tamtym momencie potrzebne i należało je podejmować. Cieszę się, że pan radny się 

z tym zdaniem zgadza, bo to jest chyba się tu wszyscy z tym zgadzamy, bo chyba nie ma nikogo, kto stwierdzi, że  

w tamtym czasie żeśmy źle czynili pomagając tym, którzy uciekali przed wojną, ale to był tamten okres, okres się 

zmienia, czas się zmienia, to, że mamy dzisiaj taką sytuację, jaką mamy no kto mógł przewidzieć, że państwo, że rząd, 

który zostanie powołany po wyborach, kolejnych wyborach parlamentarnych w stosunku do tej decyzji, którą myśmy 

podejmowali, chcąc pomóc uchodźcom z Ukrainy, kto mógł przewidzieć, że państwo dopuścicie do sytuacji takich, 

gdzie fale migracyjne będą zalewały Polskę? W tej chwili powoli to się dzieje, niestety to się dzieje. Oczywiście 

możemy się łapać za głowę, możemy snuć jakieś wątpliwości co do słowa fala, co to znaczy fala czy 100  000 czy 50  

000 czy 500  000 to jest fala, możemy o tym dyskutować, ale faktem jest, że takie ilości dostają się do Polski, skąd  

z zachodniej granicy. To jest najbardziej dramatyczne. Teraz tu jest pytanie co do niestety co do tego, czy to są legalni, 

legalna imigracja, czy nielegalni imigranci? Kim Oni są, ci ludzie, których nasze straże przepuszczają przez granice  

i dopuszczają ich do naszych miast? Kim oni są? Ci ludzie? Bo ja do tej pory nie usłyszałem nigdy z ust przedstawicieli 

rządu tego typu określeń. Państwo się dziwicie i to jest nasza intencja, nie polityka, nie wybory, to jest nasza intencja, 

proszę państwa zaniepokojenie ludzi, skoro ludzie czegoś nie wiedzą, nie informuje się ich, co to jest, po co to jest, 

dlaczego to jest, jeżeli ich nie informujemy, nie mówimy im, nie wytłumaczymy im tych rzeczy, no to oni mają prawo te 

wątpliwości mieć, a państwo obowiązkiem jako rządzących jest im to wyjaśnić, jest im to wytłumaczyć i jest im pomóc 

tym zrozumieniu tej trudnej sytuacji, która jest. Państwo tego nie robicie, tylko zamykacie przed nimi drzwi. Nie 

dopuszczacie ich do dyskusji, bo to dla was jest zbyt głośne, niepotrzebne itd. i na koniec ostatnie zdania, to już tu 

padło w wypowiedziach Państwa Radnych. Pan radny był łaskaw zapytać. Mój jeden z ulubionych radnych był łaskaw, 

zapytać, był łaskaw, zapytać, czy to są te same centra, które były 2023 roku, te, które były wtedy te, które są dzisiaj? 

Nie panie radny, to nie są te same centra. Na tym polega problem, że rząd je w tej chwili przekształca i ten opór, ta 

obawa, którą ludzie do nas także kierują, wynika z tego, że boją się tych przekształceń, że boją się tej zmiany, bo 

przecież tamte działania akceptowali tamte działania, które były adresowane do uchodźców zza wschodniej granicy, 

były w zasadzie akceptowane.  

A dzisiaj ci sami ludzie mówią nie, to jest przekształcane, my nie wiemy, co to jest, my jesteśmy okłamywani, pomóżcie 

nam i to jest nasza odpowiedź. Myśmy chcieli tę dyskusję tu wzbudzić. Chcieliśmy przedstawić państwu projekt 

uchwały, w którym byśmy to jasno zadeklarowali i powiedzieli nie my na terenie naszego województwa, bo tyle 

możemy powiedzieć. Nie chcemy tego typu działań. Organizacje pozarządowe, które prowadziły te działania, które 

myśmy rozpoczęli jak najbardziej, to są, to są przecież bardzo często, czy nawet najczęściej organizacje charytatywne, 
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organizacje katolickie, to jest Caritas Diecezji Łowickiej, Archidiecezji Łódzkiej, to jest miasto Łódź, które tam też było 

prawda w jakimś momencie zaangażowane w te projekty pomocy uchodźcom z Ukrainy. To są rzeczy absolutnie tak  

w takim zakresie w takim wymiarze to było potrzebne i to narażało zrobić. Teraz przekształcenie tego niestety idzie  

w kierunku obaw, idzie w kierunku pewnego strachu przed tym, co z tego będzie.  

Ludzie się boją, ludzie chcą wiedzieć i ludzie przyszli tutaj po to, żeby się tego dowiedzieć. Niestety, państwo im tego 

nie umożliwiliście. Bardzo tego żałujemy i nie dopuściliście do uchwały, która była, przecież tu się zgadzamy. 

Nielegalnej imigracji, nie chcemy takiej nielegalnej imigracji na terenie Województwa Łódzkiego mogliśmy popracować 

nad tą uchwałą przecież na tym polega praca sejmiku. Korekty jakichś zapisów. Proszę bardzo, ale państwo nie 

dopuściliście do dyskusji. Tymczasem czas, który poświęciliśmy tej uchwale, nie uchwale, bo w zasadzie projektowi, 

którego nie było tak naprawdę na stole, no jest dłuższy niż ten, który byśmy w normalnym trybie na to poświęcili. 

Bardzo dziękuję za możliwość pani przewodnicząca, takiej rozbudowanej wypowiedzi, ale w związku z tym rozumiem, 

że padało tyle słów w tym punkcie, czy w zasadzie nie w punkcie, tylko w temacie.  

Miałem możliwość do tego się odnieść i naprawdę uważam, że szkoda, że nie odbyliśmy tej dyskusji w normalnym, 

przewidzianym regulaminem sejmiku charakterze. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Tak zgadzam się z panem radnym prawie we wszystkim, nawet w tym, że społeczeństwo jest okłamywane, tylko że 

przez was jest okłamywane, bo jak przedstawił tą sytuację pan dyrektor WUP'u, nie słuchacie, nic kompletnie nie 

zmieniło się w tej kwestii. To jest jedna rzecz. Druga rzecz ja przypominam państwu, że jestem od tego, żebyście 

państwo mogli przeprocedować porządek obrad, który był przyjęty na konwencie bez żadnych uwag przez waszego 

przewodniczącego, to panie radny, że mogliśmy wpuścić, to jeszcze raz państwa gości, bo to byli państwa goście 

przywiezieni specjalnie na tę okoliczność. To jeszcze raz przypominam, że na tej sali może być tylko do 140 osób  

w związku z instrukcją bezpieczeństwa przeciwpożarowego to, że ciągle przywołujecie, że dyrektorzy zostali tu 

zapędzeni. Ja myślę, że oni tutaj z uwagą i cierpliwością wysłuchują tych wszystkich dywagacji i ja się jeszcze taką 

małą dygresję. Kto przychodzi dyskutować w grzecznym tonie nad uchwałą, która powstała z taką troską  

o społeczeństwo z megafonami?  

My naprawdę tutaj mamy nagłośnienie, nie musimy przekrzykiwać się, nie musimy tutaj robić takich sytuacji. My 

widzieliśmy państwa gości na wspomnianych sesjach w Powiecie Radomszczańskim i w Piotrkowie Trybunalskim. Nikt 

mi nie powie, że to była merytoryczna, grzeczna dyskusja, chociaż państwo byli wpuszczeni, a my też byśmy ich 

wpuścili, gdyby inaczej stanowiła nasza instrukcja bezpieczeństwa, nad którą pracujemy, żeby w przyszłości naszych 

gości zmieściło się tu więcej, żeby w przyszłości też inni mogli popatrzeć, jak dzisiaj radni Prawa i Sprawiedliwości też 

haniebnie zachowywali się, próbując zakłócić nasze obrady w jakikolwiek możliwy sposób. Dziękuję i Ad Vocem pan 

przewodniczący Bors.  

Piotr Bors (radny SWŁ)  

Do Pana Marszałka, ponieważ Pan Marszałek był uprzejmy, powołać się na moją wypowiedź, to Panie Marszałku 

jesteśmy w tym samym miejscu i słuchamy wypowiedzi tej samego osoby, specjalisty, który z zawodu jest prawnikiem. 

W związku z tym jestem pewien, że pan Krzysztof Barański umie czytać akty prawne. Pan Krzysztof Barański, mówi 

tutaj, że nic się w tych zadaniach nie zmieniło. Po czym pan mówi, że dyrektor powiedział, że się zmieniło, to ja nie 

wiem, kto ma rozdwojenie jaźni ale, ja mam jeszcze raz pytanie do pana dyrektora, jeśli pani przewodnicząca pozwoli. 

Czy te zadania są tożsame z tymi, które były panie dyrektorze, gdyby pan mógł odpowiedzieć po prostu tak albo nie, 

już nam powiedział.  
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Krzyszof Barański (Dyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy)  

Tak, te zadania będą tożsame. Są 3 moduły wsparcia i w ramach tych 3 modułów wybraliśmy to, co już dobrze 

funkcjonowało po prostu, czyli te CIC'e będą zbudowane tak, jak były zbudowane dotychczas.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo pani radna Hanna Gill-Piątek.  

Hanna Gill-Piątek (radna SWŁ)  

Dziękuję Pani Przewodnicząca, dużo by było do sprostowania w wypowiedzi Pana Marszałka Schreibera, ale chciałam 

się skupić na głównie rzeczy historycznej, to znaczy Pan Marszałek powiedział, że wtedy, kiedy zaczynała się wojna  

w Ukrainie, wyście potrzebowali tych dokumentów, wytycznych. Otóż chciałam powiedzieć, że  

w resorcie, Pana Ministra ówcześnie Kamińskiego, Departament Analiz Imigracji, który wytwarzał takie dokumenty, 

funkcjonował do sierpnia 2021 roku, po czym został rozwiązany. Dlaczego? Dlatego, że  wiem, bo miałam kontakt  

z urzędnikami z tego departamentu, że urzędnicy zaczęli przychodzić i mówić, że coś złego dzieje się  

z polskimi wizami pracowniczymi, że one gdzieś zaczynają krążyć w niekontrolowany sposób.  

Są po prostu obiektem handlu w Azji południowo-wschodniej i w Afryce i że takich przypadków jest bardzo dużo. Wy 

na wizy Wawrzyka wwieźliście tutaj tysiące nielegalnych imigrantów. Nawet nie 1/10 z nich podjęła w Polsce pracę. 

Oni wszyscy przedostali się na zachód, natomiast jak wybuchła wojna w Ukrainie, to nie wy pomagaliśmy, tylko 

pomagaliście tylko my wszyscy, a jeżeli chodzi o prawo i strategię migracyjną, to panował wtedy kompletny chaos. 

Wiem, bo to pamiętam i Pan Marszałek na pewno też. Jeżeli chodzi o osoby zawracane z granicy polsko-niemieckiej, 

jest to kilkaset przypadków rocznie. Ta liczba niewiele rośnie, czasami spada przez ostatnie lata. Z tych osób 2/3 to są 

Polacy. Więc naprawdę warto to powiedzieć na tej sali, że mówienie o jakiejś, nie wiem fali, która się przelewa, to jest, 

a absolutna nieprawda, państwo też się tutaj mylicie i ostatnie zdanie do pani radnej Dróżdż, bo pytała pani, dlaczego 

skoro zapisane są w wytycznych horyzontalnych do funduszy unijnych o niedyskryminacji, bo tak się ten dokument 

nazywa wy przez 5 lat rządziliście województwem i nie wiecie jakimi dokumentami się posługiwaliście, więc 

wytycznych horyzontalnych, owszem, są wymienione cechy, przez które nie można nikogo dyskryminować, udzielając 

dotacji, dofinansowania, czy jakiegokolwiek wsparcia. Ja się pan z tym zgodzę, ale nigdzie w tych wytycznych nie jest 

napisane, że należy tolerować awanturników i zadymiarzy. Proszę nie wciskać, że jako kobieta polska jestem 

zagrożona przez kogoś tam, kogo państwo sobie wymyślicie, jakieś nie wiem huńskie hordy, po prostu. Ja się czuje 

tutaj, na tej sali osobiście zagrożona przez tych panów i choćby z tego powodu ta grupa, która wcale nie jest tak jak 

państwo twierdzicie, grupą ludzi z Województwa Łódzkiego, zwykłych mieszkańców, tylko grupą, która się 

przemieszcza od zadymy do zadymy w kolejnych województwach. Dzisiaj ci panowie byli w Województwie 

Mazowieckim, sami się przyznali, wiem, bo rozmawiałam z nimi na tym korytarzu, więc ja się czuję zagrożona ich 

obecnością i zachowaniem i choćby z tego jednego powodu oni nie powinni być na tej sali. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, pani radna Dróżdż.  

Beata Dróżdż (Radna SWŁ)  

Bardzo dziękuję, ja jeszcze raz bardzo dziękuję pani radnej Spólnickiej za przytoczenie słów radny Pani Minister Maląg 

dotyczących Centrów Integracji (6), tak jak zdaje się utworzonych na potrzeby uchodźców wojennych  

z Ukrainy. Ale jeszcze raz wszystkim państwu, żebyście dobrze to zanotowali, zapisali, zapamiętali, bo widocznie jest 

jakiś problem tu. W Polsce stworzono, wskazano 49 Centrów Integracji Cudzoziemców, siedziby Centrów Integracji 
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Cudzoziemców w Polsce zostały wyznaczone w ramach strategii migracyjnej przyjętej przez Radę Ministrów 15  

października 2024 roku. 15  października 2024 roku to wiecie, państwo, kto wtedy rządził, kto rządzi nadal, czyli 

Donald Tusk, Pan Premier Donald Tusk i Rada Ministrów, przez niego nadzorowana, 15 października 2024. To jest 

strategia migracyjna na lata 2025-2030, a proces wyznaczania lokalizacji jest realizowany zgodnie z tą strategią  

z 15  października 2024 roku przez Ministerstwo Spraw Wewnętrznych i Administracji we współpracy  

z urzędami marszałkowskimi, które odpowiadają za wskazanie konkretnych adresów w poszczególnych 

województwach i tu dopytam Pani Marszałek, jakie adresy w Województwie Łódzkim funkcjonują, czy mają 

funkcjonować Centra Integracji Cudzoziemców. Szczególnie mnie osobiście interesuje Piotrków Trybunalski, bo słyszę, 

że tam takie centrum z ust prezydenta nie będzie tworzone, a chce się dowiedzieć, bo jednak, no z tego 

rozporządzenia wynika, że będzie tworzone, więc chciałabym wiedzieć, gdzie na terenie województwa dokładnie będą 

takie Centra Integracji Cudzoziemców funkcjonować. Ze wskazaniem dokładnego adresu, może być na piśmie, 

żebyśmy nie mieli wątpliwości, jakie działania podjął tutaj Urząd Marszałkowski w tej sprawie. Ja, Szanowni Państwo 

słucham tego wszystkiego, co mówicie z wielkim przerażeniem. Pamiętacie państwo taki dzień 28  marca 2024 roku? 

Pamiętacie państwo ten dzień, kiedy przy granicy z Białorusią, w okolicy wsi Dubicze Cerkiewne został zaatakowany 

nożem przez jednego z migrantów, który próbował sforsować barierę graniczną? Pamiętacie szeregowego Mateusza 

Sitka szanowni Państwo? Czy Szanowni Państwo, pamiętacie takie sytuacje, kiedy to 2 migrantów robiło zdjęcia na 

placu zabaw w Parku Modrzewie, a ich dziwne zachowanie wzbudziło niepokój jednej z mieszkanek Elbląga, która 

zawiadomiła policję w tej sprawie? Pamiętacie państwo takie zdarzenie, kiedy policja aresztowała 4 Syryjczyków  

i Irakijkę. W wyniku ich napaści w bloku w Hamburgu życie stracił piętnastoletni chłopiec.  

Pamiętacie państwo takie z zdarzenia, kiedy siedemnastolatka w Danii została skazana za to, że użyła gazu 

łzawiącego, żeby uniemożliwić gwałt przez migranta? Pamiętacie państwo takie zdarzenia? Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

9 minut pierwsza wypowiedź zamiast 7, teraz ponad 3 minuty. Ja przypominam państwu, żeby trzymać się 

regulaminowego czasu, bo nic nowego nie mówicie. Bardzo proszę. Pani Magdalena Spólnicka...  

(Głosy z sali)  

Nie szkodzi, że są sprawy różne. Pani Magdalena Spólnicka.  

Magdalena Spólnicka (radna SWŁ)  

Szanowni Państwo, ponieważ podobnie jak Pan Marszałek Schreiber, cenię sobie bardzo prawdę, fakty i rzetelną 

informację, bo Pan Marszałek dużo mówił właśnie o prawdzie, o tym, jak to mieszkańcy Województwa Łódzkiego 

powinni dostawać tą rzetelną informację, żeby nie szerzyć strachu, żeby nie budować napięcia, atmosfery, napięcia  

i zagrożenia, którą przed chwilką pani radna Dróżdż zaprezentowała w pełnej krasie. W ten cyniczny sposób o którym 

mówiłam wcześniej i tendencyjny mocno, to ja bardzo bym chciała poprosić, jeśli to możliwe o właśnie taką rzetelną, 

prawdziwą informację, czym zajmują się Centra Integracji Cudzoziemców, jak działają i chciałabym, żeby ta informacja 

pochodziła nie od państwa, bo państwo nie macie z tą aktywnością i z tą działalnością nic wspólnego, ale od osoby, 

która się tym zajmuje na co dzień od Ks. Arkadiusza Lechowskiego, który jest dyrektorem Centrum Służby Rodzinie. 

To jest właśnie ta osoba, która skłonni do debaty, do uczestniczenia w debacie publicznej na temat polityki migracyjnej.  

(Głosy z sali)  

Ja widziałam i słyszałam, co oni mają do powiedzenia w Piotrkowie i słyszałam też, co mają do powiedzenia  

w Radomsku. Głównie ograniczali się do buczenia, do zagłuszania i do obelg. Jeśli państwo macie ochotę, tych obelg 
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słuchać, to proszę sobie z nimi na temat polityki migracyjnej. Ja uważam, że tego typu zachowanie nie powinno mieć 

miejsca na żadnych obradach, bo to jest po prostu nieakceptowalne, ale wracając do tematu, skoro chcecie rzetelnej 

informacji na temat tego wsparcia, bo to nie są żadne ośrodki ani centra, tylko zwykłe programy pomocowe i wsparcie 

dla legalnie przebywających migrantów na terenie naszego kraju. To ja bardzo bym chciała usłyszeć to od osoby, która 

na ten temat najwięcej do powiedzenia, bo zajmuje się tym na co dzień i mam nadzieję, że z ust Księdza Arkadiusza 

Lechowskiego mieszkańcy Województwa Łódzkiego, o których tak państwo mocno się troszczycie, dostaną tą 

rzetelną, pełną, wyczerpującą informację, a ja kończąc swoją wypowiedź, apeluję do państwa ponownie...  

(Głosy z sali)  

Ja teraz mówię i z szacunku chociażby do tego proszę, aby o to, żeby pani pozwoliła mi skończyć, bo ja niestety z 

bólem serca czasem, ale pani słucham, w związku z tym... jeszcze nie skończyłam. W związku z tym chciałabym, żeby 

mieszkańcy nie słyszeli pohukiwania kiboli na temat niektórych wypowiedziała się bardzo ładnie pani Wanda Traczyk-

Stawska, nie będę tej wypowiedzi przytaczać, ale żeby usłyszeli mieszkańcy Województwa Łódzkiego kilka rzetelnych  

i prawdziwych informacji, bez populizmu, bez obłudy, bez hipokryzji, bez szczucia, bez straszenia i bez zakłamania.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

(Głosy z sali)  

Pani radna, ja zwracam pani uwagę, że pani mówiła długo pani, nikt pani nie przeszkadzał w pani wypowiedzi, chociaż 

też się nie zgadzaliśmy z tym. Bardzo proszę, tak bardzo proszę, pani radnej wniosek formalny.  

Beata Dróżdż (Radna SWŁ)  

Bardzo dziękuję, Szanowni Państwo! W takim razie ja z wnioskiem formalnym o udzielenie głosu naszemu gościowi 

Robertowi Bąkiewiczowi z wystąpieniem tu na sesji.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

A w jakim charakterze?  

Beata Dróżdż (Radna SWŁ)  

W charakterze gościa zaproszonego przez Klub Prawa i Sprawiedliwości na dzisiejszą sesję, jest to wniosek formalny.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Przykro mi bardzo, ale ten wniosek, nie ma go w katalogu wniosków formalnych.  

Bardzo proszę Księdza o zabranie głosu.  

Ks. Arkadiusz Lechowski (Dyrektor Centrum Służby Rodzinie)  

Pani Przewodnicząca, Państwo, ja krótko, bo zdaję sobie sprawę, że już jest godzina coraz późniejsza. Ja chciałbym 

bardzo serdecznie w ogóle podziękować za te słowa, które padły w stronę organizacji pozarządowych, które też myślę, 

że w tym momencie reprezentuje, bo rzeczywiście to jest duży wysiłek, także w kontekście pomocy osobom 

potrzebującym, migrantom, uchodźcom. Ja tylko też tak powiem, że tyczy to nie tylko naszej organizacji. Jestem 

dyrektorem Centrum Służby Rodzinie w Łodzi, ale także wszystkich innych organizacji, które znam, które działały od 

lat, że to jest dość ważna informacja, że my nie zawiesiliśmy żadnej pomocy, którą świadczyliśmy dotychczasowo dla 

Polek i Polaków, bo bardzo często jest ta obawa, że jeśli angażujemy się w kontekście migrantów, uchodźców, czyli 

jakby nowej grupy, która potrzebuje wsparcia, że zaniedbujemy tę grupę, której pomoc świadczyliśmy do tej pory, 
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natomiast to absolutnie się nie wydarzyło.  

To, co jest bardzo istotne, akurat my, jako Centrum Służby Rodzinie, tutaj współpracowaliśmy, można byłoby 

powiedzieć trochę od samego początku. W kontekście pomocy migrantom, uchodźcom mówię o 2022. roku, kiedy 

wszystko się wydarzyło, ale także z Urzędem Wojewódzkim byliśmy partnerem pierwszego takiego można było 

powiedzieć rozdania, próby tworzenia punktów informacyjnych z FAMI, jako jak byliśmy wówczas partnerem, ja 

pamiętam dobrze ten czas w tamtym czasie zostało wybranych kilka takich ośrodków monitorujących, aby rzeczywiście 

wybrać najbardziej skuteczne funkcje integracji pomocy cudzoziemcom, migrantom, którzy przybywają. My do takiego 

ośrodka nie należeliśmy, ale de facto mieliśmy dokładnie te same funkcje. Prowadziliśmy taki punkt w Łodzi na 

Broniewskiego, jak również w Piotrkowie Trybunalskim przez rok czasu i były to dokładnie takie funkcje, jak tutaj mówił 

pan dyrektor, one się nie zmieniają.  

Jedna rzecz, która, myślę nie tylko moim zadowoleniem, to jest też bardzo ważne, bo ja często słyszę takie trochę 

rzeczy, które trzeba mocno precyzyjnie wypowiadać. Jedna rzecz, która rzeczywiście ulega zmianie ku, myślę  

że sugestiom, zadowoleniu organizacji pozarządowych, bo ja pamiętam, że w tym pierwszym rozdaniu, kiedy 

tworzyliśmy punkty informacyjne, to już wówczas padała u nas sugestia i potrzeba, żeby one były nie tylko i wyłącznie 

dla obywateli z Ukrainy, ponieważ już wtedy widzieliśmy, że są także obywatele innych krajów, którzy także potrzebują 

wsparcia  

w integracji, a czasami nawet większego niż akurat obywatele z Ukrainy i akurat dzięki, myślę, że sugestią organizacji 

pozarządowych te centra, które już w tym momencie są tworzone, czyli nie te, tylko które, ewentualnie będą. 

Zobaczymy, jak tutaj będzie kwestia finansowania, bo my jeszcze żadnej umowy nie podpisaliśmy na nowe Centra 

Integracji Cudzoziemców te, które mają być w Województwie Łódzkim.  

Natomiast, oczywiście one już są dla nie tylko obywateli Ukrainy, co jest naprawdę rzeczą bardzo ważną. Dla nas jest, 

to można by byłoby powiedzieć, o tyle takie wyzwanie nie chcę powiedzieć utrudnienie, wyzwanie, bo wiadomo,  

że kosztuje to troszkę więcej pracy, troszkę innej pracy, ale ona jest niesamowicie istotna. Szanowni Państwo, ja 

powiem taką rzecz, dość istotną, bardzo dużo mówimy na temat bezpieczeństwa, ja myślę, że dla nas wszystkich jest 

to rzecz bardzo, bardzo kluczowa. Ja uważam, że dyskusja społeczna jest bardzo istotna. Ja staram się występować, 

mówić tam, gdzie jest to tylko możliwe, pamiętam zresztą sesję w czasie Rady Miasta w Piotrkowie, gdzie zostałem 

zaproszony jako dyrektor Centrum Służby Rodzinie. Ja pamiętam rozmowy z mieszkańcami gdzieś w przerwie sesji. 

To były bardzo ważne rozmowy, bo ci mieszkańcy przyszli pani potrzebowali informacji i ta informacja jest dostępna. 

Ja cieszę się, że często media także proszą o wywiady. W tych wywiadach uczestniczymy, żeby informować. Ja 

wewnętrznie jestem przekonany, że to nie jest kwestia braku informacji, tylko czasami trochę nadmiaru dezinformacji, 

jakichś obaw i lęków. Ja zawsze podkreślam, że absolutnie nie możemy lekceważyć ludzkich lęków. Kwestia 

bezpieczeństwa jest kluczowa i to właśnie z tego względu, że chcemy budować odpowiedzialne bezpieczeństwo, 

bezpieczne społeczeństwo i nasze relacje, my potrzebujemy takich miejsc jak je nazwiemy, tak nazwiemy. Akurat jest 

rzeczywiście kontynuacja tego pierwszego, jeszcze wcześniejszej perspektywy FAMI jeśli chodzi o te formy Centrów 

Integracji Cudzoziemców, dokładnie to jest kontynuacja.  

Natomiast czy nazwiemy je, nie wiem bibliotekami wielokulturowymi, czy jakkolwiek je nazwiemy, takie miejsca są dla 

nas niesamowicie istotne i kluczowe. My jako mieszkańcy, też jestem mieszkańcem tego miasta, ale też wiemy, co się 

dzieje w mniejszych miejscowościach, także niewielkich gminach, gdzie przyjeżdżają ludzie do pracy i potrzebują 

pewnego włączenia w nasze społeczeństwo. Dzisiaj tutaj, w czasie tej sesji, była omawiana także kwestia związana  

z problemem szczepień, ewentualnych problemów epidemiologicznych. No właśnie po, to są potrzebne tego typu 

miejsca. Ja uważam, że ich powinno naprawdę dużo więcej. Ja uważam, że to, co my tutaj planujemy jeśli chodzi  
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o kontynuację Centrów Integracji Cudzoziemców, to jest kropla w morzu potrzeb. Natomiast po to są potrzebne takie 

miejsca, żeby m. in. migrantów informować, chociaż powiem szczerze, że większość tych migrantów, którzy 

szczególnie spoza Unii Europejskiej, oni rzeczywiście przechodzą naprawdę skrupulatne badania, czyli ci, którzy 

trafiają, mają już prawo pobytu oni naprawdę przechodzą skrupulatne badania. Wiem o tym włącznie z 

prześwietleniem płuc, różnymi badania radny krwi itd. i pani dalej właśnie m.in. Ze względu na bezpieczeństwo, ale 

mamy rzeszę osób z Ukrainy i teraz Centra Integracji Cudzoziemców. Słuchajcie, Drodzy Państwo, w 90 paru 

procentach cały czas działamy na rzecz obywateli z Ukrainy, bo ich jest najwięcej. Natomiast problem gdybym mógł 

jakby katalog wyzwań przedstawić, to jest to, że zbyt mało cudzoziemców zgłasza się do tego typu placówek, bo one 

nie są obowiązkowe i mnie niepokoi jak myślę, że wiele organizacji pozarządowych to, że niestety napięta atmosfera 

wokół tego typu miejsc będzie sprawiała, że ci ludzie nie będą chcieli tutaj przychodzić, że również mieszkańcy, bo to 

jest także adresowane dla mieszkańców, żeby rzeczywiście budować odpowiedzialną integrację. Właśnie jest to jest to 

niebezpieczne, że przestaną się tym interesować, że my możemy otworzyć sobie tego typu przestrzeń, tego typu 

punkt, ale on będzie bez zainteresowania ze względu na sytuację społeczną i pewien niepokój. Natomiast 

paradoksalnie one są po to, żeby budować bezpieczeństwo i tutaj ten katalog usług, który tutaj padł, on jest 

niesamowicie istotny. Ja powiem, że to, co nas również niepokoi, to i żeby sprawa była jasna, bo ja to jest, myślę, że to 

jest oczywiste i naprawdę, jeśli ktokolwiek mnie choćby trochę zna przez szereg lat, podkreślam moją apolityczność 

nie tylko jako dyrektor organizacji pozarządowej, ale również jako duchowny radny i naprawdę nie mówię tego 

w kontekście żadnego ugrupowania politycznego, ale naprawdę tutaj to, co dzieje się w takim nastroju społecznym, 

potrzeba niesamowitej odpowiedzialności, ponieważ bardzo łatwo podpalić, rzucić Iskrę pod wszelkiego rodzaju 

naprawdę zachowania wprost rasistowskie. My to już widzimy. Drodzy Państwo, jeśli ktoś mówi, takie określenie ono 

się wydaje, wydawałoby się niewinne. Obcy kulturowo, którzy się nigdy nie zintegrują i nigdzie się to nie udało. 

Posłuchajcie, to jest dyskryminacja, to naprawdę podchodzi pod rasizm. Obcy kulturowo, czyli jacy? Nie wiem, 

odmienni genetycznie, oni są inni, gorsi.  

Mnie osobiście nie trzeba tłumaczyć, jakie są trudności z integracją osób, które do nas przybywają. Czasami słyszę 

tego typu stwierdzenia, żebyśmy nie popełniali błędów, które popełniały inne kraje. No właśnie dlatego, że chcemy 

budować jakąkolwiek integrację. Ja jeszcze raz powiem, to jest kropla w morzu potrzeb, to właśnie po to są tego typu 

przestrzeni i miejsca, żebyśmy nie popełniali tych błędów. Co się dzieje, jeśli takich przestrzeni nie będzie w ogóle? 

Oczywiście ci ludzie będą się organizowali sami, bo już są. Ja mógłbym podać hipotetycznych ileś przykładów, które 

słyszałem, że ludzie przyjeżdżają do nas, oni naprawdę chcą pracować, nie chcę tutaj się naprawdę rozwodzić, bo na 

początku obiecałem, że będę mówił krótko jeśli kogokolwiek by to interesowało, to jestem do dyspozycji naprawdę do 

rozmów kuluarowych, ale nie tylko kuluarowych. Możemy zrobić jakieś konkretne spotkanie, możemy sobie rozmawiać, 

ale wyobraźmy sobie taką hipotetyczną sytuację. Przyjeżdża ktoś do Polski. Nie znając polskiego prawa, przepisów 

prawa, nie znając również przepisów dotyczących prawa pracy, szuka naprawdę pracy. Ci ludzie, jeśli spojrzymy w 

statystyki, to oni, większy odsetek jest osób pracujących wśród migrantów, uchodźców niż wśród Polaków. Chociaż 

zasadniczo nie mamy jeszcze jakiegoś problemu z bezrobociem i naprawdę ci ludzie szukają pracy. On weźmie każdą 

pracę, również pracę, która jest pracą powiedzmy nierejestrowaną pracą nielegalną. Może się zdarzyć, że nie dostanie 

za tą pracę wynagrodzenia. Co w nim się tworzy? Frustracja. Wtedy tworzą się zachowania, które nie są pożądane 

społecznie, zdecydowanie i wtedy będziemy piętnować, wtedy będziemy mówili, no nie zintegrował się, a popełniliśmy 

błąd zdecydowanie wcześniej. Ja podkreślę taką rzecz mówiąc o Centrach Integracji Cudzoziemców. Ja nie mogę 

obiecać, że nie będzie problemów, ponieważ ja nawet nie wiem, kto to trafi do tego typu placówek, bo trafi tylko  

i wyłącznie część tych obywateli.  

Natomiast to, co chcemy robić, to, żeby rzeczywiście budować, bezpieczne, ale także i solidarne społeczeństwo. 
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Czasami martwimy się o to, ja powiem też troszeczkę jako osoba, która pracuje w organizacji pozarządowej, także 

trochę jako duchowna, ale tu występuje jako bardziej dyrektor Centrum Służby Rodzinie. Kiedy mówimy no dobrze, ale 

co z naszymi obywatelami, kolejki itd.? To to są problemy, które musimy rozwiązywać społecznie i od tego są akurat 

państwo, państwo, politycy. Natomiast ja powiem jedno ci ludzie, naprawdę chcą pracować legalnie, ci ludzie chcą 

płacić podatki, naprawdę ci ludzie, z tych podatków de facto utrzymujemy bardzo często naszych polskich 

podopiecznych po to, żeby rzeczywiście ich aktywizować, bo to, co dla nas, naszej pracy nie ma większej radości jeśli 

my widzimy osoby i nieważne, czy jest to Polka, Polak, Łodzianin, czy mieszkaniec każdego innego miasta naszego 

województwa. Jeśli on po pewnym czasie już nie ma z nami kontaktu, by się zaktywizował, bo się usamodzielnił  

i bardzo podobnie jest z obcokrajowcami, cudzoziemcami. To, na czym nam zależy, żeby się usamodzielniali, ale 

również żeby mieli takie przestrzenie, takie miejsca, że jeśli mają jakikolwiek problem, trudność przeżywają coś  

w sobie albo czegoś nie rozumieją, to, żeby mogli się udać do tego typu miejsc, czy to będą Centra Integracji 

Cudzoziemców, czy będą to jeszcze jakieś inne miejsca tworzone przez organizacje pozarządowe, marzy mi się, żeby 

pan również przez parafie, przez różne parafie, różne związki wyznaniowe, właśnie po to, żeby ci ludzie mogli poczuć 

się bezpieczniej, żebyśmy mogli zadbać o bezpieczeństwo, to pewnie tyle mojej strony, chyba żeby były jakieś pytania, 

naprawdę bardzo chętnie na wszystkie odpowiem  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję.  

Ja żałuję, że osoby, które rozpowszechniają fałszywe informacje, nie wysłuchały tego spokojnego głosu, bardzo 

racjonalnego, ja dziękuję bardzo ks. Arkadiuszowi Lechowskiemu, że zechciał tutaj z nami być i wsłuchał się w tą 

niebezpieczną dyskusję, idącą nie tym torem, którym powinno iść. Dziękuję jeszcze raz bardzo księdzu. Bardzo proszę 

Pani Marszałek Joanna Skrzydlewska.  

(Głosy z sali)  

Ale zawsze Pani Marszałek ma pierwszeństwo przed wszystkimi. Tak jest bardzo proszę Piotr Adamczyk. Bardzo 

proszę panie przewodniczący. Pani Marszałek ustąpiła panu miejsca.  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

No ale ja ustępuję kobiecie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę.  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Dobrze muszę przyznać, że dzisiejsza sesja należy do jednych z bardziej kuriozalnych, w jakich miałem do tej pory 

możliwość uczestniczenia. Jestem radnym już 20 lat, więc miałem ich sporo i nigdy nie zdarzyło się takiej sytuacji  

z jaką mieliśmy tutaj do czynienia. Wynotowałem sobie nawet słowa księdza przed chwilą mówione, takie kluczowe, że 

nie możemy lekceważyć ludzkich lęków oraz że bezpieczeństwo jest kluczowe i co państwo na to odpowiadają dzisiaj?  

Nie chcecie debatować nad uchwałą, uwaga o nielegalnych imigrantach. Ciekaw jestem jakie jest zdanie księdza na 

temat tego procesu nielegalnego, powtarzam jeszcze raz nielegalnych emigrantów. Czy powinni tutaj ściągać, czy nie? 

Ale też to jest odpowiedzialność oczywiście księdza w pewnym zakresie, ale nas jako osoby publiczne jako polityków 

jest też zupełnie inna. No powinniśmy dyskutować o tych lękach, bo ludzie się tego boją, a państwo ucinacie dyskusje. 

Mówicie, nie będziemy dyskutować nad uchwałą o nielegalnych emigrantach, nie chcemy. Co więcej robicie?  
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Nie wpuszczacie ludzi, którzy chcą, którzy są też w lęku i nie chcą tego lęku mieć, a wy zostawiacie ich za ścianą, bo 

tak jest lepiej. Mało tego obrażacie ich, mówicie, to kibole, to kibole się tam zgromadzili, ktoś tam stwierdził, że to 

kibole. Nie wiem, kto stwierdził nie wiem czy o tych ludziach, ale wy już macie definicję tych ludzi, którzy tam stoją  

i chcieli dyskutować też na temat pani tej uchwały. Ja myślę, że to tylko trauma powyborcza mogła sprawić w waszych 

głowach, że tak boicie się rozmowy z mieszkańcami naszego województwa, naszego miasta. Niestety, ale to widać 

ewidentnie. Pierwszy raz się z tym spotykam, tak jak powiedziałem, miałem sesje, naprawdę z dużymi grupami, też 

kibiców, którzy szaleli i byli wpuszczeni, jeszcze raz powtarzam. Mieli możliwość wypowiedzi się, mieli możliwość 

krzyczenia, byli obecni. Państwo boicie się tego niesamowicie i to jest jedyne dla mnie dzisiaj wytłumaczenie tego, że 

ta trauma powyborcza u was jest tak głęboka, że wy już naprawdę, zamknęliście się na absolutnie głosy ludzi, którzy 

chcą coś wam przekazać, mają też swoje lęki, tak jak było to powiedziane.  

Muszę przyznać, że to jest sytuacja, która nigdy też w sejmiku nie nastąpiła w zeszłej kadencji, nawet i dwie kadencje 

wcześniej. No, nie było takiej sytuacji, żebyś ci, którzy siedzą za tym stołem prezydialnym, czy to marszałkowie, czy to 

przewodniczący, nie było pani sytuacji, żeby nie wpuścili ludzi, którzy chcą uczestniczyć zgodnie z konstytucją 

pamiętajcie art. 61. kto to krzyczał? Konstytucja, konstytucja 61 artykuł ust. 1 i 2, proszę przeczytać, zapoznać się. 

Mają ci ludzie prawo do tego, żeby tutaj uczestniczyć w sesji, ale w sensie oczywiście niekoniecznie zabierania głosu, 

ale jak widać państwo na tyle już zastosowaliście te manewry swoje przewlekle, żeby nie wpuścić, że oni dobrze, że 

przynieśli ten mikrofon, bo inaczej by nie było w ogóle ich słychać. Niestety, doświadczenie Platformy z Platformą już 

uczy tych ludzi bardzo wiele i dlatego też myślę, że oni też mają swoje sposoby. Natomiast niestety dzisiaj zostało 

zastosowana pewna sztuczka sztucznego wypełnienia sali, co więcej państwo nie przeliczyliście na nasz wniosek 

kworum ludzi, którzy tutaj się znajdują, którzy ewentualnie mogliby wypełnić w taki sposób, że stanowiłoby to 

zagrożenie przeciwpożarowe.  

Dlatego ja poproszę w ramach tych wniosków wolnych w których jesteśmy, aby ktoś jednak podpisał się pod tym, że 

dzisiaj była wypełniona i stanowiło zagrożenie, że przeliczone zostało, że te 140 osób jest, ten protokół mam nadzieję 

otrzymać, a drugą rzecz, którą bym poprosił, żeby również został mi przesłana, to mail, który został wysłany do 

dyrektorów, że macie przyjść nie ważne, czy macie punkt, czy nie. Przecież to jest oczywiste, że państwo dyrektorzy 

przychodzą wtedy, kiedy muszą coś referować, ale rozumiem, że wszyscy byli potrzebni, dlatego, że mieli dzisiaj coś 

do zreferowania i absolutnie nie mogli się stąd ruszyć od momentu, kiedy rozpoczęły się komisje. Pamiętajcie, że już 

tutaj wtedy sala była wypełniona, a nigdy tak wcześniej nie było do tegoż momentu, a więc ci ludzie, którzy tam stoją 

za tą ścianą, w związku z tym byli nie wpuszczeni. Moim zdaniem to była celowa manipulacja, która została przez 

państwa dokonana tylko i tylko po to, żeby złamać konstytucyjne przepisy 61 artykuł ust. 1 i 2. No tym, którzy krzyczeli 

wcześniej konstytucja na wielu manifestacjach, myślę, że ten przepis jakoś przemknął niezauważenie przed oczami,  

a myślę, że warto jako samorządowcy, zwłaszcza, a zwłaszcza pani przewodnicząca powinna jednak tutaj mieć go na 

uwadze, bo to sytuacja jest normalna, że przychodzą mieszkańcy na sesję i słuchają, a czasami zabierają również 

głos, oczywiście po dopuszczeniu do tego głosu. Dzisiaj pani nie umożliwiła tego zabrania głosu. Pomimo wniosku, 

który został złożony. No to jest sytuacja, kolejny jeszcze powtarzam kuriozalna i mam nadzieję, że pani kolejny raz 

przyjmie moją prośbę, żeby pani rozważyła, że jednak pani nie nadaje się na to stanowisko Przewodniczącej Sejmiku 

i pani złożyła rezygnację w formie takiej autokrytyki, którą jednak, te męczarnie, które pani tworzy sobie, nam, 

naprawdę wymagają podjęcia decyzji i warto by było w końcu, żeby pani tą decyzję podjęła za pierwszym razem mi się 

nie udało, może za drugim razem, ta decyzja zostanie przez panią skutecznie podjęta, o co oczywiście apeluję. 

Dziękuję bardzo.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny, po raz kolejny powstrzymałam się, żeby panu nie przerywać. Mówił pan 6 minut, 30 sekund, co już jest 

znacznym przekroczeniem czasu. Po drugie, jeszcze raz powtarzam, że jestem odpowiedzialna za państwa 

bezpieczeństwo na tej sali. Po trzecie naprawdę panie radny, ta insynuacja, że tutaj pracownicy są zwołani tylko po to, 

żeby kogoś nie wpuścić, jest dla mnie nie do przyjęcia. Po prostu przyszedł czas, aby się wszyscy radni zapoznali ze 

wszystkimi dyrektorami. Dlatego zamiast tracić czas na te zbędne dyskusje, trzeba było się z nimi zapoznać, potem 

nawet nie będą się przedstawiać, proszę pana i na pewno są przebogaci w to i widzą po dzisiejszej sesji, jak się na 

niej pracuje, kto na niej pracuje i jak się kto zachowuje, to jest naprawdę bardzo cenne. Ja wierzę, że dyrektorzy będą 

w domach opowiadać, jak sejmik świetnie pracuje po tej stronie, a co robi po drugiej. Ja sobie bardzo, nie znam słowa, 

co to jest auto... jak to było autokrytyka. Z samochodami coś? A nie przepraszam bardzo, jeżeli nie z samochodami to 

nie wiem o co chodzi, przecież pani radna nie wie co to szydera. Także nie wiem, o co chodzi.  

W każdym razie, ja bym chciała jednak zwracać uwagę, proszę państwa na regulamin, na to, żebyście państwo 

pilnowali tego czasu. Ja naprawdę się bardzo powstrzymuję. To, że pan uważa, że ja się nie nadaje, to już wiem, ale 

no musi się pan z tym męczyć. Nic na to nie poradzę. Jeszcze głos życzy sobie zabrać radna Wendrowska, więc 

bardzo proszę.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Tak. teraz będę przestrzegała czasu 3 minuty.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Dziękuję bardzo, pierwsza taka uwaga moja, to jest bardzo przykre, że państwo nie chcieliście, mimo tutaj takich 

sugestii pani wiceprzewodniczącej, że chcecie wspierać harcerstwo, a może tylko pani wiceprzewodnicząca chce 

chociaż też głosowała przeciwko, że państwo jednak nie zwiększyli, nie przekazali tych pieniędzy z tej rezerwy 

budżetowej na określone zadanie, a zabraliście z krzewienia kultury harcerskiej, które zostały przyjęte w budżecie. To 

jest radna rzecz. Druga rzecz to jest taka, że faktycznie w Sejmiku Województwa Łódzkiego ja mogę się wypowiadać 

za ostatnią kadencję, bo wtedy byłam radną, nie było takiej sytuacji, żeby ktokolwiek z mieszkańców Województwa 

Łódzkiego nie został wpuszczony na sesję. Nigdy nie było takiej sytuacji.  

Następna rzecz to jest taka, że Szanowni Państwo, pan Bąkiewicz, który tutaj został zaproszony przez klub  

Prawa i Sprawiedliwości na dzisiejszą sesję był na sesji Sejmiku Mazowieckiego, był na sesji Sejmiku Lubuskiego  

i na każdej z tych sesji nie było takiego cyrku, jak urządziliście państwo tutaj dzisiaj. Normalnie został wpuszczony, był 

na tej sesji, nie zabierał głosu, po prostu był, ale nie było tak, że ktoś go trzymał pod drzwiami i nie chciał wpuścić 

normalnie na obrady, kiedy może na nie wejść tak, jak każdy obywatel Rzeczypospolitej Polskiej, to jest to jest moja 

taka uwaga. Druga sprawa, tutaj padły takie sugestie, że w momencie, kiedy pan Arkadiusz Lechowski miał wyrazić 

swoją opinię, ja wyszłam z sali. Powiem, dlaczego. Dlatego pani przewodnicząca, że pan Arkadiusz wypowiadał się 

przez pół godziny wbrew temu, co pani wiceprzewodnicząca powiedziała na sesji w Piotrkowie. To nieprawda, że go 

nie dopuszczono do głosu. Mówił, wypowiadał się i nie ma sensu słuchać drugi raz tego samego. Natomiast ja powiem 

tak, ja pana ks. Arkadiusza Lechowskiego znam od dziecka. Mogłabym powiedzieć kilka rzeczy, które w jakiś sposób 

no w ogóle nie kojarzą mi się z tym co mówi, ale nie będę wykorzystywać tego, bo nie należy.  

(Głosy z sali) ja wręcz odwrotnie, ja chciałabym powiedzieć o księdzu bardzo dobre rzeczy.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

3 minuty minęły pani radna, dziękujemy bardzo. Pan radny Waldemar Wojciechowski.  

W tym momencie jeszcze pani obraziła księdza, insynuując jakieś niewłaściwe zachowania, a on naprawdę nic złego 

tu nie powiedział. Bardzo proszę radny Wojciechowski.  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Czcigodny Księże, no ja do księdza wypowiedzi chciałem się odnieść. Bardzo dziękuję za podkreślanie przez całe 

wystąpienie wartości polskiej rodziny i za to bardzo gorąco dziękuję, ale mam pytanie, czy zrobił ksiądz coś w temacie, 

jak był inwigilowany i aresztowany ks. Olszewski? Jak były aresztowane 2 panie z Ministerstwa Sprawiedliwości, gdzie 

ich dobra osobiste zostały naruszone, czy ksiądz dla rodziny polskiej zrobił coś wtedy?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę, żeby nie atakować naszego gościa i do rzeczy.  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Ja się odnoszę do wypowiedzi księdza. Pani przewodnicząca, proszę mi czasu nie zabierać, mam nadzieję, że mi pani 

ten czas doliczy.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

2 sekundy.  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Osobie, która zostawiła w domu niepełnosprawne dziecko i dziecko, mówiło, że popełni samobójstwo? Dziwię się.  

Jestem głęboko wierzącą osobą, bardzo głęboko wierzącą osobą. Ze księża dają wpuszczać się w maliny i popierają 

to wszystko, co się w Polsce dzieje. Powiedziałem to z bólem serca, ale musiało to wybrzmieć, gdyby żył świętej 

pamięci Ksiądz Biskup Zawitkowski Józef, on by księdzu nie przepuścił. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo pan radny Piotr Bors, Pan Przewodniczący, bardzo proszę.  

Piotr Bors (radny SWŁ)  

Wiecie, państwo, ja w sumie jestem w polityce tyle lat, co pan przewodniczący Adamczyk, ale jeszcze czasem dziwi 

mnie poziom cynizmu.  

Otóż państwo dzisiaj na koniec sesji próbujecie stworzyć taką to atmosferę, że tutaj na ten zły sejmik przyszła grupa 

biednych, spokojnych, przestraszonych mężczyzn pod wodzą pana Bąkiewicza, którzy się boją i tak to wygląda. Okej 

to dobrze, to ja mam drugie pytanie, bo jednym oddechem państwo mówicie pani radna Wendrowska, że nie będzie 

już słuchać argumentów osoby Księdza Lechowskiego, który współpracuje i tworzy i robi to na co dzień, bo on już 

mówił i w tej samej wypowiedzi mówi o jej, a pana Bąkiewicza to nie wysłuchaliście, chociaż on już mówił  

w 2 miejscach.  

To ja nie wiem, jak to jest, czy jedni mogą, drudzy nie? Tak i tak dzisiaj wygląda ta sytuacja. Słyszę z ust głęboko 

wierzącego katolika, że on się strasznie dziwi księdzu katolickiemu, który postanawia pomagać osobom 

potrzebującym, bo ten przecież ten czas na pomoc mógł przeznaczyć na pomoc Ks. Olszewskiemu. Okej to 



59 
 

pozostawiam państwu i na koniec państwo mówicie, że niepotrzebnie tu przyszli dyrektorzy, bo przecież nie mieli 

swojego punktu, to ja przywołam postać pana dyrektora Barańskiego, który nie miał swojego punktu, a musiał 

wyjaśniać, czemu służą Centra Integracji. To tak mniej więcej, dlatego dyrektorzy są tu niepotrzebni i zupełnie na 

koniec, to ja chcę zapewnić państwa dyrektorom, bo Pan Marszałek Schreiber przepraszał tych, którzy których zaprosił 

tutaj PiS, to ja przeproszę tych, których zaprosił tutaj Zarząd Województwa.  

Proszę państwa, tak nie wyglądają prace sejmiku, my naprawdę zajmujemy się na co dzień merytoryczną pracą i tutaj 

było, że państwo będziecie mówić rodzinom, co tutaj było, to ja mam taką prośbę, żebyście państwo powiedzieli, że to 

był tylko epizod, bo sejmik tak naprawdę pracuje, jeśli komukolwiek się należą przeprosiny, to państwu. Bardzo 

dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pani radna Hanna Gill-Piątek.  

Hanna Gill-Piątek (radna SWŁ)  

Już, ja właściwie radny Bors wyczerpał prawie to, co miałam powiedzieć, ale czuje się zniesmaczona tym, że państwo 

atakujecie osobę duchowną, która jednak robi coś bardzo dobrego i konkretnego, no to chyba się tutaj nie powinno 

zdarzyć.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, bardzo proszę pan radny Maciej Sulgan.  

Maciej Sulgan (Przewodniczący Klubu Radnych Koalicja Obywatelska)  

Dziękuję Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowny Zarządzie, Szanowni Państwo. Ja zmienię temat, bo 

myślę, że już wyczerpaliśmy temat do dyskusji w tak w poprzednim tutaj temacie. Może to źle zabrzmiało, ale masło 

maślane wyszło tak, bywa już zmęczenie, jednak siedzimy tutaj ileś godzin, natomiast ja chciałbym też na temat 

bezpieczeństwa zabrać głos, ale bezpieczeństwa polskich medyków, którzy mnie poprosili o to, żeby ten temat 

wybrzmiało na sejmiku polskich pracowników ochrony zdrowia, którzy są coraz częściej atakowani. Ja nie będę mówił  

i nie będę się do tego odnosił, kto ich atakuje tak samo nie chce się odnosić do tych spektakularnych zabójstw, które 

niedawno się wydarzyły w naszym kraju, bo nie ma co tutaj siać paniki. Przejdę do meritum, może w tym momencie 

chciałbym, żeby Zarząd Województwa Łódzkiego zastanowił się nad tym, jak możemy zadbać o bezpieczeństwo 

ratowników medycznych, lekarzy, personelu właśnie pracującego w szpitalach, którzy są codziennie narażeni na ataki 

pacjentów niestety. Te ataki zdarzają się coraz częściej i ci pracownicy poprosili mnie właśnie o to, żeby w ich imieniu 

tutaj zabrać głos i żebyśmy wspólnie się zastanowili, jak zadbać o to zagrożenie, o to realne zagrożenie nie to fikcyjne, 

które dzisiaj ktoś próbuje nam powiedzieć, że coś się zadziało. Słyszeliśmy wszyscy dobrze, że nic się się zadziało. 

Nic się nie dzieje i jeżeli gdzieś jest problem, to właśnie tutaj, w polskiej służbie zdrowia i problem jeszcze drugi jest też 

ze zdrowiem psychicznym Polaków. Oto też będziemy musieli, nad tym też będziemy musieli się zastanowić, co zrobić, 

żeby poprawić to zdrowie psychiczne mieszkańców Województwa Łódzkiego, ale myślę, że to będzie już temat do 

dyskusji na następnych sejmikach, które mam nadzieję, że tak jak powiedział mój kolega tutaj radny Piotrek Bors, że 

będą już w normalnej atmosferze. Nie będzie tej hucpy politycznej, bo sejmik już będzie po wyborach i już będzie się 

odbywał w normalnym trybie. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo radny Adam Nowak, proszę.  
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Adam Nowak (Przewodniczący Klubu Radnych PSL-PL 2050)  

Dziękuję bardzo, Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku, myślę, że ta dyskusja, moment bardzo burzliwa i pokazuje 

jak mamy wielką polaryzację w naszym kraju i tym większa jest rola nasza jako przedstawicieli wybranych  

w demokratycznych wyborach reprezentujących całe Województwo Łódzkie, żeby te fakty prezentować i cieszę się, że 

dziś różne poglądy zostały przedstawione, ale zostały też przedstawione fakty w tych sprawach, którymi żyją 

mieszkańcy naszego województwa i z różnych stron medialnych te informacje do nich docierają co do obecności na 

sesji sejmiku różnych osób. Myślę, że dla każdego mieszkańca Województwa Łódzkiego to udział w sesji Sejmiku 

Województwa Łódzkiego jest czymś takim wyjątkowym, jeśli może wziąć w nim udział, ale dla mieszkańców 

Województwa Łódzkiego, a nie dla takich wewnętrznych migrantów, którzy mają nieco inne cele, a ja chcę jeszcze 

jeden Fakt przytoczyć. Tak kończąc z pewnym żalem, że możemy wrócić do debaty sprzed kilku lat nad stanem 

raportu nad stanem Województwa Łódzkiego, gdzie przedstawiciele, którzy zebrali podpisy, nie zostali wpuszczeni. 

Mieliśmy taki przykład też w naszym środowisku społeczno-politycznym możemy przytoczyć przykłady lokalnych grup 

działania, które też nie miały możliwości zabrania głosu na sesji sejmiku i wiele, wiele przykładów, ale żeby kończyć 

pozytywnym akcentem, to, co nas jednoczy. Dziękuję Zarządowi Województwa Łódzkiego, że ten wspólny wniosek  

o zwiększeniu dofinansowania na świetlice na infrastrukturę wiejską podjął i gratuluję wszystkim sołectwom, które 

dzięki wspólnej pracy samorządu Województwa Łódzkiego będą mogły swoje wymarzone, upragnione projekty  

w zakresie świetlic, infrastruktury realizować. Choć widzimy, że potrzeby na kolejne lata są bardzo wielkie i z tego 

miejsca myślę, że jest pełna zgoda, żeby to był program, te działania, które w przyszłym roku może z większym 

budżetem jeszcze kontynuować. Bardzo dziękuję zarządowi, departamentom, które dzisiaj przyczyniły się do dalszego 

rozwoju Ziemi Łódzkiej, bo zgoda buduje i Łódzkie tej zgody i tej dobrej współpracy, najważniejszych zadaniach 

potrzebuje. Bardzo Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję, bardzo, proszę Pan Marszałek Piotr Wojtysiak.  

Piotr Wojtysiak (Wicemarszałek Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni, Pani Marszałek. Myślę, że wszyscy dzisiaj mamy 

już pełną jasność, tworząc naszą piękną wspólnotę samorządową Województwa Łódzkiego, bo wszyscy ją tworzymy. 

Może nie wszyscy tutaj się znajdują w tym budynku, ale zawsze byłem przekonany, że w sprawach ważnych dla 

społeczeństwa powinniśmy mówić wspólnym głosem i dyskutować w normalnym czasie i tak można robić. Dzisiaj 

pokazaliście państwo, jak można klasycznie rozbudzić potężne emocje na potrzeby mediów społecznych, mediów, 

które zostały zaproszone, bo mamy wyjątkowy czas. Czas kampanii wyborczej i ta gorąca dyskusja, która została 

przez państwa rozbudzona, ona może się odbyć, ale w normalnym, spokojnym czasie po kampanii wyborczej, kiedy 

nie będzie to kwestia rozstrzygnięć związanych z kampanią wyborczą czy też działalnością na potrzeby kolejnych 

referendów, które są szykowane w miastach. Ale myślę, że dzisiaj to, co powiedział pan przewodniczący Sulgan, tych 

emocji w naszej ojczyźnie mamy tak wiele, że dochodzi do brutalnych ataków i też do ataków medyków, niestety też w 

naszym województwie na pracownika Wojewódzkiej Stacji Ratownictwa Medycznego i rzeczywiście to jest wielką 

troską zarządu i departamentu, aby dbać o naszych pracowników, dziękować im i tonować te emocje. To jest też 

nasza wielka odpowiedzialność, odpowiedzialność polityków, którzy biorą na barki te emocje, które są rozkręcane, a 

powiem tak, żyjemy, przecież wszyscy wiemy jak trudnych czasach, w czasie, kiedy geopolitycznie mamy za granicą 

wojnę, kiedy mówiąc o obronie cywilnej, mówimy o tym, że chroniąc ludność, przede wszystkim powinniśmy zadbać 

jak odpowiedzialni politycy o to, aby nie była siana dezinformacja, manipulacja, bo ona prowadzi do podziałów 

społecznych.  
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Dzisiaj nikt lepszego prezentu nie mógł zrobić tym, którzy nam źle życzą na arenie międzynarodowej, niż tego, aby 

podzielić Polaków, rozbudzić emocje, bo łatwiej spowodować to, o czym wszyscy mówią w kuluarach. Mówiąc  

o bezpieczeństwie i chyba to najgorsze, co może się Polsce przydarzyć. Dlatego apeluje do państwa o to, aby 

dyskusje o poważnych sprawach dla województwa, bo tych wyzwań jest bardzo wiele. Dzisiaj chyba nikt nie ma 

wątpliwości, że nikt na tej sali z wypowiedzi różnych przedstawicieli nie jest za nielegalną imigracją, nikt z nas. Ten 

rząd też wprowadził jedno z najbardziej restrykcyjnych przepisów azylowych, do których też wiele podmiotów miał 

uwagę. Ale to nas wszystkich połączyło, mówiąc o tym, że nie jesteśmy za nielegalną imigracją. To, co państwo 

próbujecie dzisiaj przedstawiać, a jeśli chodzi o Centra Integracji Cudzoziemców, dzisiaj Ks. Lechowski przedstawił to 

w spokojnej atmosferze, bo miał do tego możliwości, a w Piotrkowie na pewno tych możliwości nie miał, bo tym, którym 

zależy na podgrzewaniu emocji, niekiedy nie z Województwa Łódzkiego, bo mam takie wrażenie, że nie są to 

mieszkańcy, też Województwa Łódzkiego, ale też są mieszkańcy Województwa Łódzkiego, którzy chcą spokoju 

wysłuchać, bo oni już naprawdę nie wiedzą, co to znaczy Centrum Integracji Cudzoziemców.  

Dzisiaj chyba wszyscy mamy tą świadomość, nikt nie buduje, jak się próbuje wmówić nowych Centrów Integracji 

Cudzoziemców, to są te same Centra Integracji Cudzoziemców, które poprzedni zarząd powołał do życia, 

wprowadzając je do Funduszy Europejskich Dla Łódzkiego. My te uchwały realizujemy. Mówiąc też o pismach 

związanych z zasadami horyzontalnymi, one są tożsame, nie zmieniły się oczywiście od czasu, kiedy też pan 

wicemarszałek ówczesny, pan Adamczyk, przewodniczący Adamczyk mówił oczywiście tak jak Pani Marszałek 

powiedziała, nikt z nas nie zamierza zabierać komukolwiek jakiś środków europejskich. Trzeba przede wszystkim 

przestrzegać zasad horyzontalnych, a to, co się dzisiaj dzieje i te słowo tu wybrzmiało z ust Księdza Lechowskiego. 

Proszę wybaczyć wiele. Wielu z państwa na pewno tworzy nie tylko piękno, wspólnotę samorządową Województwa 

Łódzkiego, ale tworzymy także wspólny kościół i te wartości, które przez które nam przyświecają. Ja jestem 

pokoleniem JP II, chyba wszystkim dobrze znane. Święty Jan Paweł II, chyba jego społeczną naukę kościoła nie 

trzeba nikomu przybliżać, bo nie chcę tego cytować. Ale wszyscy chyba dzisiaj jesteśmy przekonani, że potrzebna 

nam jest mądra integracja, tych, którzy tutaj przybyli w sposób legalny, którzy chcą pracować, którzy dbają o to, 

abyśmy mieli bezpieczną przyszłość, jeśli chodzi także o społeczeństwo Województwa Łódzkiego, które się starzeje, 

którzy przybyli tutaj do pracy, a robienie zdjęć legalnym pracownikom, którzy pracują w małych miejscowościach w 

gminie Moszczenica, zrobiono zdjęcie pracownikom na przystanku i wmawiano społeczeństwu szerokiego świata, że 

tak powiem przez media społecznościowe, że oto nielegalnie migranci, którzy przybyli i koczują teraz na nasze kobiety, 

matki i tworzą zagrożenie, to po prostu jest manipulacja, dezinformacja, to są pracownicy, którzy zostali legalnie 

zatrudnieni, legalnie dostali wizy, aby pracować w przedsiębiorstwach na terenie gminy Moszczenica i oni płacą 

podatki, które są także i potrzebne jak w każdym społeczeństwie jesteśmy poddani wielkim problemom depopulacji, 

starzenia się społeczeństwa, zmian w usługach społecznych, usługach zdrowotnych.  

To są te problemy najważniejsze dla województwa, ale o których można dyskutować w sposób mądry, odpowiedzialny, 

spokojny, nie budować niepotrzebnych emocji, napięć, bo tak Ks. Lechowski powiedział za chwilę dojdziemy do takich 

przekonań, że zastanawiamy się, czy niektóre wypowiedzi nie są rasistowskie. Ja nie chciałbym żyć w takiej Polsce 

jeszcze raz, proszę państwa o to, że żebyśmy nie budzili tych emocji, ja wiem, że kampania wyborcza ma swoje 

prawa, ale pewne prawa nie mogą zostać przekroczone. Dezinformacja i podział społeczne, które fundujecie państwo 

takimi właśnie dzisiejszymi występami to najgorsze, co może spotkać Polskę w obliczu zagrożenia ze strony Federacji 

Rosyjskiej, tego, co się dzieje. Odbywają się szkolenia w zakresie obrony cywilnej, dla przedstawicieli władz 

samorządowych i tam jednym z przesłań, które przekazują wojskowi i fachowcy od bezpieczeństwa, mówią prosto 

rozpoczyna się wojnę hybrydową od tego, żeby siać panikę, dezinformację, nienawiść, podział społeczny. Nie budujmy 

takiej atmosfery w Województwie Łódzkim w naszej Polsce rzeczywiście chyba nikt z nas Polsce źle nie może życzyć, 
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bo jesteśmy jej obywatela i jeszcze dziękuję wszystkim tym, którzy dzisiaj tu wysłuchali tego, bo myślę, że te emocje 

wszystkim towarzyszą. Ale jeśli jeszcze powtórzę, jeśli mamy dyskutować o sprawach ważnych dla Województwa 

Łódzkiego na tej sali będziemy dyskutować w gronie mieszkańców, radnych, którzy do tego zostali powołani przez 

mieszkańców w gronie ekspertów, a nie w gronie tych, którym zależy na wzbudzaniu niepotrzebnych emocji, 

dezinformacji i siania podziałów. Jeszcze raz dziękuję, Pani Przewodniczącej za to, że pani dzisiaj pozwoliła 

praktycznie zabrać głos każdemu na tej sali, który jest do tego uprawniony, bo nikomu dzisiaj nie potrzebna byłaby 

dyskusja  

w perspektywie, bo nikt z nas nie przyniósł kolejnego głośnika ze sobą czy innych narzędzi, które byłyby wykorzystane  

w tym, co się działo. Myślę, że to przesłanie od Księdza Lechowskiego, ale myślę od przesłanie tych, którzy podzielają 

społeczną naukę kościoła katolickiego i nauki Jana Pawła II, których niektórzy z państwa na pewno się zapoznali, nie 

chcę tych cytatów, bo mam przygotowane cytować, żebyście wzięli to sobie do serca. Jesteśmy jednym narodem i 

chyba mógłbym się dzisiaj zapytać, czy ktoś z państwa jest za nielegalną imigracją. Próbujecie, państwo wmówić, że 

część społeczeństwa jest za nielegalną imigracją inni pani przeciwko nikt tak źle Polsce nie życzy. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, Panie Marszałku, bardzo proszę, Pani Marszałek Joanna Skrzydlewska.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, Pani Przewodnicząca. Tak Pan, Marszałek Wojtysiak mówił 9 minut, zgadza się. Szanowna Pani 

Radna Wendrowska proszę panią, niech spróbuje przez chwilę w ciszy wysłuchać, a jeśli pani nie chce, to po prostu 

niech pani wyjdzie tak, jak to robiła wcześniej w trakcie trwania tej sesji. Powiem państwu, że ja dziś jako Marszałek 

Województwa Łódzkiego czuje się bardzo zażenowana, czuje się zażenowana, czuje się zażenowana państwem. 

Sposobem waszego funkcjonowania podczas dzisiejszej sesji i wstyd mi jest za nas wszystkich, tak naprawdę, bo my 

reprezentujemy mieszkańców Województwa Łódzkiego, którzy w ostatnich wyborach oddali na nas swój głos, abyśmy 

ich godnie reprezentowali w Sejmiku Województwa Łódzkiego. Natomiast państwo dzisiaj swoimi wypowiedziami 

osiągnęli Himalaje hipokryzji i takie moralne totalnie zniszczenie.  

Naprawdę to jest coś niebywałego, co państwo dzisiaj tutaj zrobili, coś niebywałego. Ja się cieszę, że głos zabierał 

Marszałek Schreiber, ja się cieszę, że głos zabierał Piotr Adamczyk, Wicemarszałek. Osoby, które przez ostatnie  

5,5 roku zasiadały i cieszę się, że państwo się sami przyznali, tak tworzyliśmy Centra Integracji Cudzoziemców, 

dziękuję, że państwo to zrobili. Tak przecież państwo sami powiedzieli, że za waszej kadencji one powstały i nadal 

funkcjonują. To jest prawda, nie wyrzekajcie się tego, bo to jest prawda i to jest jedna z niewielu rzeczy, która wam się 

udała, bo to rząd Mateusza Morawieckiego postawił dziurawy płot, który my musieliśmy dopiero naprawić, to wy 

handlowaliście na lewo i na prawo wizami wpuszczaliście tutaj nielegalnych emigrantów. To wy rząd Mateusza 

Morawieckiego to robił.  

Szanowni Państwo, wy dziś mówicie tutaj na tej sali, że my jesteśmy za sprowadzeniem nielegalnych imigrantów. Pani 

radna przytacza przypadki, które miały miejsce na granicy polsko-białoruskiej, przytacza Syryjczyków, to się zapytam, 

czym się różni Polak od katolik od katolika Syryjczyka dla was? Czym się różni, czym się różni Polak katolik od 

Syryjczyka, katolika? Bo ma inny kolor skóry i ucieka do kraju, w którym może czuć się bezpiecznie. No o tym właśnie 

mówię, o tym właśnie mówię, co państwo dzisiaj tutaj zrobili na tej sali, o tym mówię, o tym mówię Szanowni Państwo. 

Wprowadzacie w błąd mieszkańców Województwa Łódzkiego, wprowadzacie pana, który ja pamiętam, również pana 

Bąkiewicza, jak spychał panią ze schodów, za co jest skazany prawomocnym wyrokiem i czeka na ułaskawienie, 

dlatego się angażuje w kampanię wyborczą. Pamiętam to. On chyba też pamięta, dlatego tak krzyczy, to jest prawda, 
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to jest fakt. Nie jest skazany prawomocnym wyrokiem i nie czeka na ułaskawienie? Nie jest? Jest Szanowni Państwo  

i o tym trzeba pamiętać i takie osoby będą zastraszać mieszkańców Województwa Łódzkiego, to jest naprawdę 

skandal. mieszkańcy Województwa Łódzkiego sobie na to nie zasłużyli, żeby państwo ich traktowali jak mięso 

armatnie w kampanii wyborczej. Nie pozwolę na to, żeby państwo ich tak traktowali. Musicie się do nich zawsze 

odnosić z szacunkiem, mimo tego, że się od was różnią. Nie wszyscy muszą mieć takie same poglądy jak wy, ale 

wszyscy mają prawo do tego, żeby żyć i funkcjonować w tym województwie Szanowni Państwo, a wy stwarzacie 

zagrożenie, którego nie ma, manipulujecie, Szanowni Państwo, tak jak pani radna Wendrowska powiedziała, że 

zawsze każdy mieszkaniec mógł zabrać głos. To jest nieprawda. Proszę się zwrócić do raportu o stanie miasta z 2019 

roku, co państwo zrobili jako Sejmik Województwa Łódzkiego. Rozumiem, pan już tego nie pamięta, to proszę sobie 

odszukać w internecie, wtedy sobie panie przypomni. Szanowni Państwo, opamiętajcie się, proszę was o to 

opamiętajcie się. W tym kraju jest miejsce dla każdego Polaka, a wyrobicie wszystko, żeby nas dalej dzielić jako 

społeczeństwo, a nie łączyć. Zamiast szukać tego, co mamy wspólne, wy szukacie tylko tego, co nas różni. Szanowni 

Państwo, ja nie jestem emigrantem ani migrantką, a Panie Marszałku Schreiber czy pan chce, abym panu 

przypomniała, jak pan mnie potraktował, tylko dlatego, że jestem z innej rodziny politycznej niż pan? Jak? Na 

pierwszym spotkaniu, tak Panie Marszałku, to jest myślę się dobra chwila, żeby to mieszkańcy Województwa 

Łódzkiego usłyszeli, jak do pana przyszłam jako wiceprezydent i jednocześnie prezes stowarzyszenia Łódzki Obszar 

Metropolitarny. To, że czekam ponad godzinę pod drzwiami, każdemu się może zdarzyć, ale posadził mnie 

naprzeciwko w swoim gabinecie i powiedział "ja nie wiem, czy się w ogóle z panią powinienem spotykać". Dlaczego? 

Bo mam mandat kilkudziesięciu tysięcy mieszkańców, którzy myślą inaczej, niż pan? Dlatego się nie będzie spotykał? 

To nie jest kłamstwo, to nie ja kłamię, bezczelnie. Ja wiem, że jest dla pana niewygodne, ja wiem, że to jest dla pana 

niewygodne. Niech pan nie przeistacza moich słów, szanowny panie, ja uważam, że w tym województwie jest miejsca 

dla każdego, a państwo mieszkańców Województwa Łódzkiego chcą podzielić i wykorzystujecie i to jest haniebne. 

Dziękuję. (oklaski z sali) 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

To jest Proszę Państwa, reakcja tych zgonionych dyrektorów, którzy czekają na takie słowa, po prostu żeby pokazać, 

kto ma tutaj rację. Pan radny Piotr Adamczyk, pozwolicie, że zamykam dzisiaj dyskusję w tym punkcie, bardzo proszę 

panie radny, proszę mówić, ale to pana koledzy proszę mówić.  

(Głosy z sali)  

Nie przeszkadza panu to.  

Proszę mówić.  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Dziękuję za głos. Szanowni Państwo! Mnie pozostało na koniec tylko przeprosić mieszkańców całego województwa za 

taki zarząd, za taki sejmik, za te kłamstwa, które były tu wygłaszane, przytaczana była tutaj tzw. afera wizowa, komisja 

śledcza nic nie wykryła, nic nie pokazała, a tutaj jest cały czas to nagłaśniane, tak jakby to była realna afera. 

Przepraszam naszych mieszkańców za te kłamstwa, które tutaj były przed chwilą i wcześniej również wygłoszone  

z trybuny publicznej to jest niegodne, by organy samorządu w ten sposób traktowały mieszkańców. Przepraszam 

oczywiście również naszych gości, którzy nie zostali dopuszczeni dzisiaj do przemówień, do obrad, w ogóle do 

uczestniczenia zgodnie z konstytucją, która gwarantuje te prawa. Dziękuję.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny Waldemarze Wojciechowski.  

(Głosy z sali)  

Ale dziękuję za te słowa. Dziękuję bardzo panu przewodniczącemu Adamczykowi, że przeprosił.  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Za to nie byłbym sobą, żebym tego nie powiedział. Kto kazał piłować katolików?  

Kto kazał szarańcze z drzew sprzątać? Kto kazał dorzynać watahę? Prawo i Sprawiedliwość?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękujemy bardzo, mocny głos, bardzo. Bardzo proszę. Zakończyliśmy dyskusję w tym punkcie.  

 

Punkt 11 

Wolne wnioski 

Radni nie zgłosili żadnych wolnych wniosków. 

 

Punkt 12 

Komunikaty 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Kolejna sesja Sejmiku Województwa Łódzkiego, proszę państwa, zaplanowana jest na 17 czerwca br. o 16 godzinie. 

Już Państwa zapraszam.  

Punkt 13 

Zamknięcie XIV sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Zamykam XIV sesję Sejmiku Województwa Łódzkiego. Dziękuję bardzo.  

 Godz. 19.30 

Protokołowali: 

Agnieszka Sasiak 

Marceli Milski 

 


